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Kaupunginvaltuusto 
 
Aika 02.12.2024 klo 13:02 - 16:40 
 
Paikka Kaupungintalo, valtuustosali Tammi, Tehdaskatu 2, Salo 
 
Käsitellyt asiat 
 
§ Otsikko Sivu 
§ 84 Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus, pöytäkirjan 

tarkastaminen sekä tiedoksi antaminen kunnan jäsenelle 
4 

§ 85 Asioiden käsittelyjärjestyksen hyväksyminen 5 
§ 86 Vuoden 2023 tarkastuslautakunnan arviointikertomuksen 

johdosta annetut selvitykset 
6 

§ 87 Talouden ja keskeisten tavoitteiden toteuman kuukausiraportti 
syyskuu 2024 ja lokakuun 2024 talouden kuukausiraportti 

7 

§ 88 Varallisuuden hoidon sekä rahoitus- ja sijoitustoiminnan 
periaatteet 

9 

§ 89 Maankäyttösopimus, Horninkadun kulmaus 11 
§ 90 Asemakaavan muutos, Horninkadun kulmaus 13 
§ 91 Asemakaava ja asemakaavan muutos, Tullintie 23 
§ 92 Kiinteistön 734-755-1-38 myynti huutokaupalla 30 
§ 93 Tilintarkastuspalvelujen hankinta vuosille 2024-2026 32 
§ 94 Salon kulttuuriohjelma 2025-2030 37 
§ 95 Hallintosääntö 1.1.2025 alkaen 39 
§ 96 Museoiden yhteisvaraston rakentamispäätös 42 
§ 97 Eroanomus rakennus- ja ympäristölautakunnan jäsenyydestä 51 
§ 98 Sosialidemokraattisen valtuustoryhmän ym. valtuustoaloite 

maksuttoman toisen asteen koulutuksen turvaamiseksi nuorille 
56 

§ 99 Vihreän valtuustoryhmän ym. valtuustoaloite maksuttoman toisen 
asteen säilyttämiseksi 

59 

§ 100 Janne Väistön ym. valtuustoaloite kielisaareketoiminnan 
kehittämiseksi 

62 

§ 101 Nuorisovaltuuston ym. valtuustoaloite aamupalakokeilun 
jatkamisesta ja laajentamisesta 

69 

§ 102 Turun hallinto-oikeuden päätös H1826/2024 17.10.2024 asiassa 
61/2024, koskien valitusta Salon kaupunginvaltuuston 
päätöksestä 4.12.2023 § 88, Ranta-asemakaava, Keskitalo 

86 

§ 103 Vuoden 2025 talousarvio ja toiminnalliset tavoitteet, 
taloussuunnitelma vuosille 2025-2027 sekä investointiohjelma 
2025-2029 

88 
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Osallistujat 
 
 Nimi Tehtävä Lisätiedot 
    
Läsnä Tamminen Heikki puheenjohtaja  
 Parttimaa Satu 1. varapuheenjohtaja  
 Suonio-Peltosalo Elina 2. varapuheenjohtaja  
 Uusitalo Ilkka 3. varapuheenjohtaja  
 Alaranta Johannes valtuutettu  
 Anttila Jarkko valtuutettu  
 Friberg Osmo valtuutettu  
 Halkilahti Jaakko valtuutettu  
 Hellsberg Ralf valtuutettu  
 Hellström Pia valtuutettu  
 Huittinen Ulla valtuutettu  
 Hyttinen Marjatta valtuutettu pöytäkirjantarkastaja 
 Härri Anna valtuutettu pöytäkirjantarkastaja 
 Järvinen Janne valtuutettu  
 Karhulahti Arttu valtuutettu  
 Keto-oja Piia valtuutettu  
 Laitinen Mika valtuutettu  
 Lehti Timo valtuutettu  
 Leivonen Sanna valtuutettu  
 Lähteenmäki Timo valtuutettu  
 Mänkäri Marjaana valtuutettu  
 Määttänen Asko valtuutettu  
 Nummenpalo Mika valtuutettu  
 Nummentalo Juhani valtuutettu  
 Nyyssönen Jonna valtuutettu  
 Olkinuora Antti valtuutettu  
 Paassilta Simo valtuutettu  
 Palohonka Kaisa valtuutettu  
 Riski Johanna valtuutettu  
 Rissanen Petteri valtuutettu  
 Ruokonen Marja valtuutettu  
 Räike Kalle valtuutettu  
 Saari Ismo valtuutettu  
 Sadeharju Eetu valtuutettu  
 Salomaa Pekka valtuutettu  
 Sarhola Mika valtuutettu  
 Schneider Kai valtuutettu  
 Siikonen Stina valtuutettu  
 Tammi Timo valtuutettu  
 Tapio Marko valtuutettu  
 Vesa Simo valtuutettu  
 Vierjoki-Väätäinen Karoliina valtuutettu  
 Väistö Janne valtuutettu  
 Wallius Jerina valtuutettu  
 Yli-Jama Anna-Leena valtuutettu  
 Aalto Ari varavaltuutettu  
 Kanerva Tauno varavaltuutettu  
 Ylä-Kotola Pia varavaltuutettu  
 Pesonen Sari varavaltuutettu  
 Lehtinen Päivi varavaltuutettu  
 Poikela Marko varavaltuutettu  
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 Blomqvist Mia varavaltuutettu  
 Grönlund Julia nuorisovaltuuston edustaja  
 
Poissa Alanko Kaarlo 
 Koskinen Heimo 
 Lundén Mikko 
 Lundström Sanna 
 Nikkanen Saku 
 Puopolo Saija-Reetta 
 
Muu Haanpää Mirka  asiantuntija  
 Kulmala Maria  asiantuntija  
 Nortela Mikko  asiantuntija läsnä § 96 
 Rönnholm Riku  asiantuntija  
 Virtanen Teemu  asiantuntija  
 Järvelä Teija  viestintäpäällikkö  
 Korhonen Anna-Kristiina  kaupunginjohtaja  
 Korpela Marika  pöytäkirjanpitäjä  
 
 
Pöytäkirjan nähtävilläpito 
 

Tarkastettu pöytäkirja pidetään nähtävillä yleisessä tietoverkossa alkaen 
10.12.2024  
 
 
Tämä pöytäkirja on allekirjoitettu sähköisesti. Allekirjoitettu asiakirja on  
tallennettu sähköisenä Salon kaupungin asianhallintajärjestelmään. 
Allekirjoituksen oikeellisuuden voi todentaa kirjaamosta.
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Kaupunginvaltuusto § 84 02.12.2024 
 

 

 
Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus, pöytäkirjan tarkastaminen sekä tiedoksi antaminen 
kunnan jäsenelle 
  
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 84 
   
 

Kuntalain 103 §:n mukaan toimielimen kokous on päätösvaltainen, kun 
enemmän kuin puolet jäsenistä on saapuvilla. 
 
Kokouskutsu ja esityslista on lähetetty hallintosäännön 106 §:n ja 107 §:n 
edellyttämällä tavalla vähintään viisi päivää ennen kokousta. 
 
Pöytäkirja tarkastetaan 9.12.2024 ja tarkastettu pöytäkirja julkaistaan 
10.12.2024 kuntalain 140 §:n mukaisesti kaupungin yleisessä 
tietoverkossa, ellei yksittäisen asian osalta ole tiedoksianto-osassa muuta 
ilmoitettu. 
 
 

Esittelijä Kaupunginhallitus 
 

Päätösehdotus Kokous todetaan laillisesti koolle kutsutuksi ja päätösvaltaiseksi. Tämän 
kokouksen pöytäkirjantarkastajiksi valitaan Marjatta Hyttinen ja Anna Härri. 
 

Päätös Puheenjohtaja toivotti osallistujat tervetulleiksi ja avasi kokouksen klo 
13.02. 
 
Todettiin läsnäolijat. 
  
Todettiin kokous laillisesti koolle kutsutuksi ja päätösvaltaiseksi. 
 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi päätösehdotuksen. 
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Kaupunginvaltuusto § 85 02.12.2024 
 

 

 
Asioiden käsittelyjärjestyksen hyväksyminen 
  
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 85 
   
 

Kaupunginvaltuustolle on toimitettu kokouksen esityslista. Hallintosäännön 
§ 118 mukaan asiat käsitellään esityslistan mukaisessa järjestyksessä, 
jollei valtuusto toisin päätä. 
 
 

Esittelijä Kaupunginhallitus 
 

Päätösehdotus Päätetään käsitellä asiat ennalta jaetun esityslistan mukaisesti. 
 

Päätös Kaupunginvaltuusto piti tauon klo 13.06 - 13.13. 
 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi päätösehdotuksen. 
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Kaupunginhallitus § 326 28.10.2024 
Kaupunginvaltuusto § 86 02.12.2024 
 

 

 
Vuoden 2023 tarkastuslautakunnan arviointikertomuksen johdosta annetut selvitykset 
 
Kaupunginhallitus 28.10.2024 § 326 
 
 
Valmistelija vt. talousjohtaja Maria Kulmala, maria.kulmala@salo.fi, 02 778 4017  
 
 Kaupunginvaltuusto on kokouksessaan 10.6.2024 § 42 merkinnyt 

tarkastuslautakunnan jättämän arviointikertomuksen tiedoksi ja velvoitti 
kaupunginhallituksen antamaan lokakuun 2024 loppuun mennessä 
selvityksen toimenpiteistä, joihin on ryhdytty arviointikertomuksessa 
mainituissa asioissa.  

 
 Esityslistan liitteenä on talouspalveluissa koottu yhteenveto toimielinten ja 

palvelualueiden selvityksistä ja vastauksista tarkastuslautakunnan 
arviointikertomukseen 2023. Toimielimet ovat käsitelleet asiaa syksyn 
kokouksissaan. 

 
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

merkitsee liitteen mukaiset tarkastuslautakunnan arviointikertomuksen 
johdosta annetut selvitykset ja vastaukset tiedoksi ja toteaa lausuntonaan, 
että esitetyt toimenpiteet ovat olleet aiheellisia ja riittäviä. 
 

Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Toimistopalvelut 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 86 
5024/00.03.00.00.01/2023 
 
 
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

merkitsee liitteen mukaiset tarkastuslautakunnan arviointikertomuksen 
johdosta annetut selvitykset ja vastaukset tiedoksi ja toteaa lausuntonaan, 
että esitetyt toimenpiteet ovat olleet aiheellisia ja riittäviä. 
 

Päätös Kaupunginvaltuusto hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Talouspalvelut 
 
Liitteet 

Liite 1 Vastineet vuoden 2023 arviointikertomukseen 
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Kaupunginhallitus § 361 25.11.2024 
Kaupunginvaltuusto § 87 02.12.2024 
 

 

 
Talouden ja keskeisten tavoitteiden toteuman kuukausiraportti syyskuu 2024 ja lokakuun 2024 
talouden kuukausiraportti 
 
Kaupunginhallitus 25.11.2024 § 361 
 
 
Valmistelija vt. talousjohtaja Maria Kulmala, maria.kulmala@salo.fi, 02 778 4017. 
 
 Salon kaupunginvaltuusto on hyväksynyt 4.12.2023 § 97 talousarvion 

vuodelle 2024. Talousarviota ja sen määräyksiä on noudatettava 
toiminnassa. Talousarvion talouden toteutumisen seuranta ja raportointi -
kohdan mukaan valtuustolle raportoidaan talouden ja keskeisten 
tavoitteiden toteutumisesta maaliskuun, kesäkuun sekä syyskuun tilanteen 
mukaan. 

 
 Esityslistan liitteenä on syyskuun kuukausiraportti, joka sisältää kaupunki- 

ja toimialatason toiminta- ja taloustietoja, työllisyystilastoja sekä 
verokertymät. Syyskuun raporttiin on pyydetty myös tiedot talouden ja 
keskeisten tavoitteiden toteutumisesta talousarviossa määritettyjen 
konserniyhteisöjen osalta. Lisäksi esityslistan liitteenä on talouden 
kuukausiraportti koko kaupungin talouden osalta. Talouden 
kuukausiraportti on tehty lokakuun toteuman perusteella, jotta saadaan 
ajantasaisempaa tietoa raportointiajankohtaan nähden. 

 
 Lisäksi esityslistan liitteenä on MDI Public:in koostama kuntakortti. 
 
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus päättää merkitä syyskuun 2024 talouden ja keskeisten 

tavoitteiden toteuman kuukausiraportin ja lokakuun 2024 talouden 
kuukausiraportin tiedoksi ja ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että 
kaupunginvaltuusto merkitsee syyskuun 2024 talouden ja keskeisten 
tavoitteiden toteuman kuukausiraportin ja lokakuun 2024 talouden 
kuukausiraportin tiedokseen. 
 
Pöytäkirja tarkastetaan tämän asian osalta heti kokouksessa. 
 

Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Pöytäkirja tarkastettiin tämän asian osalta heti kokouksessa. 

 
Tiedoksianto Toimistopalvelut 
 Talouspalvelut 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 87 
1640/02.02.02.01/2024 
 
Esittelijä Kaupunginhallitus 
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Kaupunginhallitus § 361 25.11.2024 
Kaupunginvaltuusto § 87 02.12.2024 
 

 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

merkitsee syyskuun 2024 talouden ja keskisten tavoitteiden toteutuman 
kuukausiraportin ja lokakuun 2024 talouden kuukausiraportin tiedokseen. 
 

Päätös Kaupunginvaltuusto hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Talouspalvelut 
 
Liitteet 

Liite 2 Lokakuun 2024 kuukausiraportti 
Liite 3 Talouden ja toiminnan kuukausiraportti syyskuu 2024 
Liite 4 Salo kuntakortti 
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Kaupunginhallitus § 362 25.11.2024 
Kaupunginvaltuusto § 88 02.12.2024 
 

 

 
Varallisuuden hoidon sekä rahoitus- ja sijoitustoiminnan periaatteet 
 
Kaupunginhallitus 25.11.2024 § 362 
 
 
Valmistelija vt. talousjohtaja Maria Kulmala, maria.kulmala@salo.fi, 02 778 4017, 

kaupunginlakimies Antti Mäkelä, antti.makela@salo.fi, 02 778  2302. 
 

Kaupunginvaltuuston tehtäviin kuuluu kuntalain 410/2015 § 14 mukaisesti 
varallisuuden hoidon ja sijoitustoiminnan perusteista päättäminen. 
Päätösvalta kohdistuu koko kaupungin omaisuuteen ja 
varallisuusmassaan. Kuntalain säännöksen tarkoituksena on korostaa 
valtuuston roolia kaupungin varallisuuden hoitoa ja sijoitustoimintaa 
koskevassa päätöksenteossa. Valtuuston tulee ottaa selkeästi kantaa 
siihen, minkälaisissa toiminnoissa kaupunki on mukana omistajana ja 
sijoittajana sekä valvoa, että kaupungin pääoma on tehokkaassa, 
kaupungin tavoitteita ja strategiaa tukevassa käytössä.  
 
Antolainojen ja takausten myöntämisessä noudatetaan Kuntalain 129 §:ää, 
jonka mukaan kaupungin myöntämä laina, takaus tai vakuus ei saa 
vaarantaa kaupungin kykyä vastata sille laissa säädetyistä tehtävistä. 
Kunta ei saa myöntää lainaa, takausta tai muuta vakuutta, jos siihen 
sisältyy merkittävä taloudellinen riski.  
 
Kaupungin edut tulee turvata riittävän kattavilla vakuuksilla tai 
vastavakuuksilla. Takauksia ja antolainoja myönnettäessä on huomioitava 
Kuntalain ja EU:n valtiontukea koskevan säännöstön (107 ja 108 artikla) 
vaikutukset. Antolainan ja takauksen myöntäminen harkitaan aina 
tapauskohtaisesti. 
 
Antolainojen ja takauksien myöntämisestä päättää kaupunginvaltuusto. 
Valtuusto päättää myös takaussitoumuksen tai muun vakuuden 
antamisesta toisen velasta. 
 
Varainhankinnan, varallisuuden hoidon ja sijoitustoiminnan ensisijaisena 
tehtävänä on tukea Salon kaupungin toimintaa valtuuston asettamien 
strategisten ja toiminnallisten tavoitteiden saavuttamiseksi. Tavoitteena on 
turvata Salon kaupungin maksuvalmius kaikissa markkinatilanteissa.  
 
Sijoitustoiminta jaetaan kaupungin toimialaan liittyvään sijoittamiseen ja 
kassavarojen sijoittamiseen. Lisäksi kaupungilla voi olla toimeksiantona 
sijoitettavia lahjoitusvaroja. Toimialasijoituksia ovat oman tai vieraan 
pääomaehtoiset sijoitukset yhteisöihin, jotka hoitavat kaupungin tehtäviä tai 
joiden toiminnan tarkoituksena on tukea kaupungin tehtäviä.  
 
Omistajuuteen ja toimialasijoittamiseen liittyvät periaatteet on määritelty 
valtuuston hyväksymässä Salon kaupungin omistajapolitiikassa.  
 
Rahoitus- ja sijoitustoiminnassa on tärkeää tunnistaa kaupunkiin 
kohdistuvat riskit ja määrittää riskirajat. Rahoitus- ja sijoitustoiminnan 
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Kaupunginhallitus § 362 25.11.2024 
Kaupunginvaltuusto § 88 02.12.2024 
 

 

suunnittelussa tulee huomioida talouden tasapaino, rahoituksen optimointi 
ja markkinoiden vaikutus. Rahoituksen ja sijoitusten ja toteutettujen 
toimenpiteiden seuranta ja valvonta tulee toteuttaa suunnitellusti ja 
tehokkaasti. 
 

 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus päättää esittää kaupunginvaltuustolle, että se hyväksyy 

liitteenä olevat varallisuuden hoidon sekä rahoitus- ja sijoitustoiminnan 
periaatteet, jotka tulevat voimaan heti ja samalla kumoaa 
kaupunginhallituksessa 1.2.2010 § 62 hyväksytyt Yleisperiaatteet 
kaupungin myöntämissä takauksissa ja niihin vaadittavissa 
vastavakuuksissa.  
 
Pöytäkirja tarkastetaan tämän asian osalta heti kokouksessa. 
 

Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Pöytäkirja tarkastettiin tämän asian osalta heti kokouksessa. 

 
Tiedoksianto Toimistopalvelut 
 Talouspalvelut 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 88 
3789/02.00/2024 
 
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se hyväksyy liitteenä 

oleva varallisuuden hoidon sekä rahoitus- ja sijoitustoiminnan periaatteet, 
jotka tulevat voimaan heti ja samalla kumoaa kaupunginhallituksessa 
1.2.2010 § 62 hyväksytyt Yleisperiaatteet kaupungin myöntämissä 
takauksissa ja niihin vaadittavissa vastavakuuksissa. 
 

Päätös Kaupunginvaltuusto hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Talouspalvelut 
 
Liitteet 

Liite 5 Varallisuuden hoidon sekä rahoitus- ja sijoitustoiminnan 
periaatteet 
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Kaupunginhallitus § 347 18.11.2024 
Kaupunginvaltuusto § 89 02.12.2024 
 

 

 
Maankäyttösopimus, Horninkadun kulmaus 
 
Kaupunginhallitus 18.11.2024 § 347 
 
 
Valmistelija Maankäyttöpalvelujen johtaja Raimo Inkinen, raimo.inkinen@salo.fi, 02 

778 5617 
 

Horninkadun kulmauksen asemakaavan muutos on ollut virallista 
kuulemista varten nähtävillä ja on nyt hyväksymiskäsittelyssä. 
Asemakaavan toteuttamiseen liittyy maankäyttösopimus, joka on tarkoitus 
hyväksyä yhtä aikaa kaavan kanssa. 
 
Salon kaupungin, Asunto Oy Salon Horninkatu 9:n ja Asunto Oy Salon 
Torikatu 1:n välillä on sovittu kaava-alueen toteuttamiseen liittyvistä 
vastuista osapuolten kesken. Maanomistaja maksaa asemakaavan 
muutoksesta käynnistämissopimuksessa sovitun mukaisesti 12 300 € + 
kuulutuskustannukset 420 €. Kokonaissummasta vähennetään jo maksettu 
käsirahan osuus 1 000 €. 
 
Maanomistaja maksaa kaupungille maapoliittisen ohjelman mukaista 
kaavoituskorvausta yksityisellä maalla kaavoituksen kautta tapahtuvasta 
arvonnoususta 45 297 €. Kaavoituskorvaus maksetaan kun asemakaavan 
muutos on saanut lainvoiman. 
 
Maankäyttösopimuksen sisältö käy ilmi oheisesta liitteestä. Maanomistajat 
ovat tutustuneet maankäyttösopimukseen ja on ilmoittaneet hyväksyvänsä 
sopimuksen. 
 
 
Liitteet 
Maankäyttösopimus 
Sopimusalue 
 

 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus esittää, että kaupunginvaltuusto hyväksyy oheisen 

liitteen mukaisen maankäyttösopimuksen, joka on tehty Asunto Oy Salon 
Horninkatu 9:n ja Asunto Oy Salon Torikatu 1:n sekä Salon kaupungin 
välillä. 
 
Sopimus tulee voimaan, kun se on allekirjoitettu ja sopimuksen 
hyväksymistä koskeva kaupunginvaltuuston päätös ja aluetta koskeva 
asemakaava ovat saaneet lainvoiman. 
 

Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Toimistopalvelut 
 Kaupunginvaltuuston käsittelyn jälkeen: 
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Kaupunginhallitus § 347 18.11.2024 
Kaupunginvaltuusto § 89 02.12.2024 
 

 

 Asunto Oy Salon Horninkatu 9 
 Asunto Oy Salon Torikatu 1 
 Maankäyttöpalvelut 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 89 
5124/10.00.01.04/2024 
 
 
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

hyväksyy oheisen liitteen mukaisen maankäyttösopimuksen, joka on tehty 
Asunto Oy Salon Horninkatu 9:n ja Asunto Oy Salon Torikatu 1:n sekä 
Salon kaupungin välillä. 
 
Sopimus tulee voimaan, kun se on allekirjoitettu ja sopimuksen 
hyväksymistä koskeva kaupunginvaltuuston päätös ja aluetta koskeva 
asemakaava ovat saaneet lainvoiman. 
 

Päätös Kaupunginvaltuusto hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Asunto Oy Salon Horninkatu 9 
 Asunto Oy Salon Torikatu 1 
 Maankäyttöpalvelujen johtaja 
 Maankäyttösihteeri 
 
Liitteet 

Liite 6 Maankäyttösopimus Horninkadun kulmaus 11.11.2024 
maanomistajien allekirjoittama 

Liite 7 Horninkadun kulmaus sopimusalue 
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Kaupunkikehityslautakunta § 80 30.05.2023 
Kaupunginhallitus § 201 19.06.2023 
Elinvoimajaosto § 37 26.03.2024 
Elinvoimajaosto § 87 27.08.2024 
Kaupunginhallitus § 270 09.09.2024 
Kaupunginhallitus § 348 18.11.2024 
Kaupunginvaltuusto § 90 02.12.2024 
 

 

 
Asemakaavan muutos, Horninkadun kulmaus 
 
Kaupunkikehityslautakunta 30.05.2023 § 80 
 
 
Valmistelija Maankäyttöpalvelujen johtaja Raimo Inkinen, raimo.inkinen@salo.fi, 02 

778 5617 
 
 Maanomistaja on tehnyt kaupungille aloitteen sopimusalueen 

asemakaavoittamisesta. 
 
 Sopimusalue 
 Sopimus koskee kiinteistöä 734-1-3-1. Sopimusalueen pinta-ala on 

yhteensä noin 2709 m2 ja se on rajattu käynnistämissopimuksen liitteenä 
olevalle kartalle.  

 
 
 Tavoitteet ja käynnistämissopimus 
 Turun hallinto-oikeus kumosi 7.11.2022 antamallaan päätöksellä Salon 

kaupunginvaltuuston 8.3.2021 hyväksymän asemakaavamuutoksen, koska 
esteellinen henkilö oli osallistunut asian käsittelyyn ja kaupunginvaltuuston 
päätös asemakaavan muutoksen hyväksymisestä oli näin syntynyt 
virheellisessä järjestyksessä. 

 
 Hallinto-oikeuden päätöksen takia kiinteistöä 734-1-3-1 koskeva 

kaavamuutos tulee käynnistää uudelleen. 
 
 Maanomistajan tavoitteena on tontin osan kaavoittaminen jo rakennetun 

asuinkerrostalon mukaisesti ja uuden asuinkerrostalon mahdollistaminen 
rakennetun maanalaisen pysäköintitalon päälle. 

 Kaupungin alustavana tavoitteena on koko kiinteistön kaavoittaminen 
keskusta-asumisen lisäämiseksi niin, että Salonjoelta katsoen Horninkadun 
siluetti ei muutu. 

 
 Kaavaratkaisu ja rakennusoikeus määräytyvät lopullisesti asemakaavassa, 

koska maankäyttösopimuksissa ei voida sitovasti sopia kaavojen sisällöstä 
(MRL 91b §). 

 
 Sopimusalueen asemakaavan muutos laaditaan kaupungin omana työnä. 

Kaavan työnimenä on Horninkadun kulmaus. 
 
 Sopimusluonnoksen on hyväksynyt maanomistaja Asunto Oy Salon 

Hornin-katu 9 (76/100) ja Asunto Oy Salon Torikatu 1 (24/100) puolesta. 
Sopimuksen tarkoituksena on, että kaupunki ja maanomistajat sopivat 
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sopimusalueen asemakaavoituksen käynnistämisestä ja siihen liittyvistä 
ehdoista. 

 
 Maankäyttösopimuksesta neuvotellaan myöhemmin kaavaprosessin 

kuluessa. Maankäyttösopimusneuvottelut käydään nyt hyväksyttävän 
käynnistämissopimuksen ja kaavaehdotuksen perusteella. 
Maankäyttösopimus tulee aikanaan asemakaavan kanssa samanaikaisesti 
hyväksyttäväksi. 

 
 Asemakaavamuutoksen vireilletulosta tiedotetaan samalla, kun sitä 

koskevasta osallistumis- ja arviointisuunnitelmasta tiedotetaan.  
 
 Liitteet 
 

• Käynnistämissopimus 
 

 
Esittelijä Kaupunkikehitysjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunkikehityslautakunta esittää kaupunginhallitukselle, että 

kaupunginhallitus hyväksyy liitteen mukaisen sopimuksen ja päättää 
käynnistää asemakaavamuutoksen kiinteistöllä 734-1-3-1. Sopimus tulee 
voimaan, kun Salon kaupunginhallituksen hyväksymispäätös on saanut 
lainvoiman ja sopimus on allekirjoitettu. 
 

Päätös Kaupunkikehityslautakunta hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Asianosainen 
 Toimistopalvelut 
 Maankäyttöpalvelut/ kaavoitus 
 
 
Kaupunginhallitus 19.06.2023 § 201 
 

 
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus hyväksyy liitteen mukaisen sopimuksen ja päättää 

käynnistää asemakaavamuutoksen kiinteistöllä 734-1-3-1. Sopimus tulee 
voimaan, kun Salon kaupunginhallituksen hyväksymispäätös on saanut 
lainvoiman ja sopimus on allekirjoitettu. 
 

Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Asianosainen 
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 Maankäyttöpalvelut 
 
 
Elinvoimajaosto 26.03.2024 § 37 
 
 
Valmistelija Kaavoitusarkkitehti Eeva Huittinen, eeva.huittinen@salo.fi, 02 778 5101 
 
 Asemakaavanmuutos koskee Hermannin (1) kaupunginosan kortteli 3 

tonttia 1. Asemakaavan laadinta on Salon kaupungin vuoden 2023-2026 
kaavoitusohjelmassa ja sisältyy Salon kaupunginhallituksen hyväksymään 
kaavoituskatsaukseen vuodelle 2024. 

 
 Kaavan laadinta on alkanut maanomistajan aloitteesta.  
 
 Asemakaavan muutoksen vireille tulosta sekä osallistumis- ja 

arviointisuunnitelman valmistumisesta on kuulutettu 29.8.2023. päivätyllä 
kuulutuksella. Kuulutus on julkaistu Salon Seudun Sanomissa 30.8.2023. 
Kuulutus on ollut nähtävillä Salon kaupungin ilmoitustaululla Halikon 
virastotalossa ja kaupungin nettisivuilla 29.8. - 13.9.2023 välisen ajan. 
Osallistumis- ja arviointisuunnitelmasta saatiin 1 kannanotto. Palauteen 
jätti yksityishenkilö. Kannanotto ja kaavoittajan vastine löytyvät 
kaavaselostuksen liitteistä.  

 
 Asemakaavamuutoksen tavoitteena on voimassa olevan asemakaavan 

muuttaminen siten, että kiinteistölle osoitetaan lisärakennusoikeutta 
kerrostalon rakentamiseksi Torikadun varteen keskustan osayleiskaavassa 
osoitetun rakennustehokkuuksien puitteissa. 

 
 Lähtötilanne 
 Suunnittelualue sijaitsee aivan Salon keskustassa Salon kauppatorin 

itälaidalla. Tontti on kooltaan 2709 m2. Alue sijaitsee keskeisellä paikalla 
palveluihin nähden. Ympäröivillä tonteilla on nelikerroksisia asuin- ja 
toimistorakennuksia. Alueelta pääsee helposti kävellen rautatieasemalle ja 
kauppakeskus Plazaan, jossa sijaitsevat lähes kaikki peruspalvelut 
apteekista ruokakauppaan. Tontilla Horninkadun varressa on vuonna 2019 
rakennettu V -kerroksinen asuinkerrostalo. Asuinkerrostalon 
ensimmäisessä kerroksessa sijaitsee katua elävöittäviä liiketiloja. 

  
 Suunnittelualue on eri kaavoissa osoitettu seuraavin merkinnöin: 
 
 Oikeusvaikutteisessa Salon keskustan osayleiskaavassa 2035 (hyv. 

2016) alue on keskustatoimintojen alue (C). Uudisrakennuksissa katutason 
kerrokseen tulee sijoittaa kadulle aukeavia liikkeitä tai toimistoja vähintään 
50% liikekadun varrella sijaitsevan rakennuksen pohjakerroksen 
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kerrosalasta. Tehokkuus tontilla on 1,1 / 2,0 ja kerrosluku IV / VI, 
kerrosluku sisältää myös kerrosalaan kuulumattomat tilat kuten ullakon. 

  
 Alueen voimassa olevan asemakaavan (vahv. 31.5.1965) mukaan tontti 

on yhdistettyjen liike- ja asuntokerrostalojen korttelialuetta (ALK-12). 
Tehokkuus e= 1,1 ja kerroskorkeus IV.  

 
 Kaavaratkaisun keskeinen sisältö 
 Kaavaluonnoksessa asemakaava-alue on kokonaisuudessaan asuin-, liike- 

ja toimistorakennusten korttelialuetta (AL). 
 
 Keskustan osayleiskaavassa tontti on jaettu tehokkuuden ja kerrosluvun 

osalta kahteen osaan. Torin puoleisella osalla (Horninkadun puolella) 
tehokkuus on e=1,1, rakennusoikeutta alueen osalla on 1408 k-m2. 
Kerrosluvuksi alueelle on merkitty IV. Tontin sisäosalla (Torikadun puolella) 
tehokkuus on e=2,0, rakennusoikeutta on siis 2856 k-m2. Tällä puolella 
tonttia maksimikerrosluku on VI. Kun tehokkuutta ei lasketa 
osayleiskaavan mukaisesti erikseen Torikadulle ja Horninkadulle, vaan 
lasketaan koko tontin tehokkuus, saadaan tehokkuusluvuksi e=1,57. 
Yhteensä rakennusoikeutta osayleiskaavassa tontille on määritelty 4264 k-
m2. 

  
Kaavaluonnoksessa on alueen tehokkuudeksi esitetty e=1,55. Tehokkuus 
on vähän pienempi kuin osayleiskaavassa oleva e=1,57. Tehokkuuteen 
ollaan päädytty laskemalla osayleiskaavassa esitettyjen tehokkuuksille 
keskiarvo (1,1+2,0 /2 =1,55). Rakennusoikeutta kaavaluonnoksen mukaan 
on siis n.4200 k-m2. Horninkadun varrelle rakennetussa kerrostalossa on 
rakennusluvan mukaan rakennusoikeutta käytetty n. 3170 m2. Uuteen 
rakennukseen käytettävissä olevaa kerrosalaa jää siis n. 1030 k-m2, mikä 
tarkoittaa arviolta n. 12 uutta asuntoa ja n. 26 uutta asukasta.  
  
Kaavaluonnoksessa Horninkadun varrella olevalle alueelle 
maksimikerroskorkeudeksi on määritelty V ja Torikadulla VI. 
 
Horninkadulla rakennuksen ensimmäiseen kerrokseen on alueen 
tavoitteiden mukaisesti rakennettu liiketilaa, jonka olemassaolo kaavan 
määräyksissä mahdollistetaan. Uuteen rakennukseen Torikadulle on 
tarkoitus sijoittua vain asuntoja ja ensimmäiseen kerrokseen asumiselle 
tarkoitettua yhteiskäyttö- ja varastotilaa. Yleisissä kaavamääräyksissä 
ollaan mahdollistettu ja kannustettu myös yhteistilojen rakentamiseen 
muihin kerroksiin, erityisesti rakennuksen viimeiseen kuudenteen 
kerrokseen.  
 
Kaavamääräyksissä ollaan otettu kantaa Torikadun kattomuotoon sekä 
viherkaton rakentamiseen asuinrakennuksen katolle. Viherkaton 
tarkoituksena on hallita kattovesiä, mutta myös parantaa alueen 
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viihtyisyyttä ja käytettävyyttä. Jo valmiiksi hyvin rakennettuun ympäristöön 
jää vähän ulkotilaa asukkaiden yhteiseen käyttöön. Katolle saakin sijoittaa 
myös asukkaiden yhteiskäytössä olevaa terassialaa, josta käsin asukkaat 
voivat muun muassa seurata Salon torin tapahtumia.   
 
Pysäköintipaikat alueella on jo rakennettu Horninkadun rakennuksen 
rakentamisen yhteydessä. Autopaikoista suuri osa sijaitsee pihan alla 
autohallissa, mutta myös pihalta löytyy autopaikkoja, joista osa on katettu. 
Lisäksi kolme autotallia on rakennettu Horninkadun rakennuksen 
ensimmäiseen kerrokseen. Käynti autotalleihin on sisäpihan puolelta.  

 
Asemakaavaratkaisussa erilaiset toiminnot, asuminen ja liiketoiminta 
sekoittuvat eläväksi kokonaisuudeksi. Kaavaratkaisu edesauttaa 
kaupungin strategisten tavoitteiden toteutumista siten, että se edistää 
täydennysrakentamista keskustan palveluiden ja hyvien liikenneyhteyksien 
läheisyyteen.  
 
Esityslistan liitemateriaaleissa on kaavakartta ja kaavaselostus liitteineen. 
 

 
Esittelijä Elinvoimajohtaja 

 
Päätösehdotus Elinvoimajaosto päättää asettaa Horninkadun kulmauksen 

kaavaluonnoksen nähtäville MRA 30 §:n mukaisesti 30 vrk:n ajaksi ja 
pyytää siitä tarvittavat viranomaislausunnot.  
 
Asemakaava muutos koskee Hermannin (1) kaupunginosan korttelia 3 
tonttia 1. 
 
Asemakaava muutoksella muodostuu Hermannin (1) kaupunginosan 
kortteli 3 tontti 1. 
 

Päätös Elinvoimajaosto hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Asianosainen 
 Maankäyttöpalvelut 
 
 
Elinvoimajaosto 27.08.2024 § 87 
 
 
Valmistelija Kaavoitusarkkitehti Eeva Huittinen, eeva.huittinen@salo.fi, 02 778 5101 
 

Kaavoitusprosessista laadittiin MRL 63 §:n mukainen Osallistumis- ja 
arviointisuunnitelma (OAS). OAS oli nähtävillä 29.8.2023- 13.9.2023. 
Nähtävillä olon aikana kaupungille saapui 2 kannanottoa.  
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Kaavaluonnos oli laatimisvaiheen kuulemista varten nähtävillä 24.4.2024- 
24.5.2024 välisen ajan. Laatimisvaiheen kuulemisen yhteydessä annettiin 
7 lausuntoa. Muistutuksia ei tullut.   
 
Osallistumis- ja arviointisuunnitelmasta ja kaavaluonnoksesta saatu 
palaute sekä niihin laaditut vastineet ovat kaavaselostuksen liitteenä (liite 
6). 
 
Laatimisvaiheen nähtävilläolon jälkeen kaavaan tehtiin seuraavat 
muutokset: 
 
• Määräys: Asuntoja ei saa sijoittaa ensimmäiseen kerrokseen, mikäli 

ikkunat eivät ole vähintään 170cm korkeudella katu- tai pihatasosta.  
Muutettiin muotoon: Asuntoja ei saa sijoittaa ensimmäiseen 
kerrokseen. 
 

• Määräyksistä poistettiin kokonaan: Torikadulla rakennuksesta 
ulkonevat parvekkeet saavat ulottua enintään 0,5 m katualueelle. 
Kadun ja parvekkeiden välinen tila pitää olla Torikadun puolella 
vähintään 2,5 m korkea.  
 
Parvekkeet sijoitetaan tontin puolelle. 
 

• Kaavakartasta poistettiin merkintä: le= Leikki- ja oleskelualueeksi 
varattu alueen osa. 

 
Tilalle kaavaan laitettiin merkintä: Puilla ja pensailla istutettava alueen 
osa, jolle saa sijoittaa hulevesien hallintarakenteita sekä leikki- ja 
oleskelualuetta. 
 

• Määräyksistä poistettiin kohta: Torikadulla rakennukseen on 
rakennettava tasakatto, joka on tehtävä viherkattona tai viherkaton ja 
terassin yhdistelmänä. Kuitenkin niin, että vähintään 2/3 osaa katon 
pinta-alasta tulee olla viherkattoa. 

 
Tilalle laitettiin määräys: Torikadulla kattomuodon tulee jäljitellä 
Horninkadun katon muotoa tyyliltään ja väreiltään. 

 
• Ulko- ja oleskelutilat määräys poistettiin: 

Ulko- ja oleskelutilat 
Korttelialueella on varattava leikkiin ja asukkaiden muuhun oleskeluun 
sopivaa aluetta vähintään 10 % asuinhuoneistojen yhteenlasketusta 
kerrosalasta. Ulko- ja oleskelutilaa voidaan osoittaa Torikadun 
puoleiselle katolle. Pihatasolle saa rakentaa autokatoksen. Piha-alueet, 
joita ei käytetä liikennealueina, tulee istuttaa. 
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Muutettiin kaavaehdotukseen muotoon: 
Piha- ja oleskelualueet sekä hulevesien hallinta: 
Lisärakentamisen yhteydessä on olemassa olevan pihamaan 
käyttökelpoisuutta ja viihtyisyyttä tarvittaessa parannettava 
jäsentämäIIä olevia autopaikka-alueita, kohentamalla ja lisäämäIIä 
istutuksia. Sisäpihasta on pyrittävä tekemään mahdollisimman vehreä 
kasvillisuuden avulla. Piha-alueet, joita ei käytetä liikennealueina, tulee 
istuttaa. lstutetuille alueille saa sijoittaa hulevesien hallintarakenteita. 
Pihatasolle saa rakentaa autokatoksen. 
 
Hulevesien virtausta tulee korttelialueella viivyttää mahdollisimman 
suuressa määrin. Hulevesien hallinnan avuksi ja vihreän sisäpihan 
saavuttamiseksi autokatosten ja ajoluiskan katoksen päälle saa 
rakentaa viherkaton.  
 
Riittävän suuren viherpinta-alan takaamiseksi, hulevesien 
hallitsemiseksi ja kaupunkikuvan parantamiseksi tulee rakennusluvan 
yhteydessä esittää erillinen piha- ja hulevesisuunnitelma. 
 

Lisäksi kaavaehdotukseen on tehty pieniä korjauksia määräysten 
selkeyttämiseksi.  

  
Tarkemmat perustelut 
Tarkemmat kaavaratkaisun perustelut ilmenevät liitteenä olevasta 
asemakaavaselostuksesta. 
 
Esityslistan liitteenä on kaavakartta ja kaavaselostus liitteineen. Tonttijaon 
muutos karttaa ei tarvita, sillä tontin rajat eivät muutu.  

 
 
Esittelijä Elinvoimajohtaja 

 
Päätösehdotus Elinvoimajaosto ehdottaa kaupunginhallitukselle, että se asettaa 

12.08.2024 päivätyn asemakaavan muutoksen, Horninkadun kulmaus, 
nähtäville MRA 27 §:n mukaisesti 30 vrk:n ajaksi sekä pyytää siitä 
tarvittavat viranomaislausunnot. Asemakaavan muutos koskee Hermannin 
(1) kaupunginosan korttelin 3 tonttia 1. Asemakaavan muutoksella 
muodostuu Hermannin (1) kaupunginosan korttelin 3 tontti 1. 
 

Päätös Elinvoimajaosto hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Toimistopalvelut 
 Maankäyttöpalvelut 
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Kaupunginhallitus 09.09.2024 § 270 
 
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus päättää asettaa 12.08.2024 päivätyn asemakaavan 

muutoksen, Horninkadun kulmaus, nähtäville MRA 27 §:n mukaisesti 30 
vrk:n ajaksi sekä pyytää siitä tarvittavat viranomaislausunnot. 
Asemakaavan muutos koskee Hermannin (1) kaupunginosan korttelin 3 
tonttia 1. Asemakaavan muutoksella muodostuu Hermannin (1) 
kaupunginosan korttelin 3 tontti 1. 
 

Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Asemakaavayksikkö 
 
 
Kaupunginhallitus 18.11.2024 § 348 
 
 
Valmistelija Kaavoitusarkkitehti Eeva Huittinen, eeva.huittinen@salo.fi, 02 778 5101 
 

Kaavaehdotus oli ehdotusvaiheen kuulemista varten virallisesti nähtävillä 
25.9.2024 - 25.10.2024 välisen ajan. Lausuntopyyntö ehdotusvaiheen 
kaavasta lähetettiin Varsinais-Suomen ELY-keskukselle, Varsinais-
Suomen aluepelastuslaitokselle, Caruna Oy:lle, Lounea Oy:lle, Salon 
Hermanniseura ry:lle, Kiinteistöliitto Varsinais-Suomelle, Salon 
Kauppakamariosastolle, Salon Yrittäjille, Salon Alueen Yrittäjät ry:lle, 
Liikelaitos Salon Kaukolämmölle, Liikelaitos Salon Vedelle sekä Salon 
kaupungin Rakennusvalvonnalle ja Ympäristönsuojelulle.  Lausuntoja 
saapui 2. Muistutuksia ei tullut. 
 
Lausunnot ja niihin annetut vastineet ovat kokonaisuudessaan luettavissa 
ehdotusvaiheen vastineraportista (selostuksen liite 10). Lausuntojen 
perusteella ehdotusvaiheen kaavaan ei tullut muutoksia. 
  
Tarkemmat kaavaratkaisun perustelut ilmenevät liitteenä olevasta 
asemakaavaselostuksesta. 

 
Liitteet  

• Horninkadun kulmaus- Kaavakartta 12.8.2024 
• Horninkadun kulmaus- Selostus 15.8.2024, täyd.5.11.2024, 

hyväksymisvaihe 
• Horninkadun kulmaus- Selostuksen liitteet 1-10 
• OAS- Horninkadun kulmaus- päivitetty 5.11.2024 
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Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

hyväksyy 12.08.2024 päivätyn asemakaavan muutoksen, Horninkadun 
kulmaus.  
 
Asemakaavan muutos koskee Hermannin (1) kaupunginosan korttelin 3 
tonttia 1. 
 
Asemakaavan muutoksella muodostuu Hermannin (1) kaupunginosan 
korttelin 3 tontti 1. Asemakaava muutokseen liittyy maankäyttösopimus, 
joka hyväksytään erikseen ja joka tulee voimaan, kun tämä asemakaavan 
muutos saa lainvoiman. 
 

Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Toimistopalvelut 
 Maankäyttöpalvelut 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 90 
779/10.02.03/2023 
 
 
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

hyväksyy 12.08.2024 päivätyn asemakaavan muutoksen, Horninkadun 
kulmaus. 
 
Asemakaavan muutos koskee Hermannin (1) kaupunginosan korttelin 3 
tonttia 1. 
 
Asemakaavan muutoksella muodostuu Hermannin (1) kaupunginosan 
korttelin 3 tontti 1. Asemakaava muutokseen liittyy maankäyttösopimus, 
joka hyväksytään erikseen ja joka tulee voimaan, kun tämä asemakaavan 
muutos saa lainvoiman. 
 

Päätös Kaupunginvaltuusto hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Asianosainen 
 ELY-keskus 
 Caruna Oy 
 Salon Yrittäjät ry 
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 Rakennusvalvontapalvelut 
 Asemakaavayksikkö 
 Maankäyttöpalvelujen palvelualue 
  
 
Liitteet 

Liite 8 Horninkadun kulmaus - Selostuksen liitteet 1-10 
Liite 9 Horninkadun kulmaus - Kaavakartta 12.8.2024 
Liite 10 Horninkadun kulmaus- Selostus 15.8.2024, täydennetty 

5.11.2024 
Liite 11 OAS- Horninkadun kulmaus- päivitetty 5.11.2024 
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Asemakaava ja asemakaavan muutos, Tullintie 
 
Elinvoimajaosto 18.06.2024 § 73 
 
995/10.02.03/2013 
 
Kaupunkikehityslautakunta 21.11.2017 § 100 
  

Valmistelija: kaavoitusinsinööri Timo Alhoke, timo.alhoke@salo.fi, 02-
7785113 
 
Kaupunkisuunnittelu on laatinut Mathildedaliin sijoittuvan ns. Tullintien 
asemakaava- ja asemakaavan muutosluonnoksen, joka on päivätty 
14.11.2017.  
 
Kaavan nimi perustuu kaava-alueen halki kulkevaan maantiehen (Teijon 
seututie 12089), jonka osoitenimi on Tullintie. Kaava-alueen pinta-ala on 
noin 8 ha. 
 
Kaavamuutoksen tarkoituksena on selventää ohjeellista tonttijakoa 
olemassa olevan maanomistuksen ja rakentamistilanteen mukaiseksi. 
Samalla tutkitaan kaupungin omistaman alueen kaavoittaminen. 
Suunnittelutyössä maanomistajien toivomukset on pyritty huomioimaan 
mahdollisuuksien mukaan. Kaavoitus tapahtuu kaupungin aloitteesta, 
mutta myös maanomistajilta on tullut toiveita alueen asemakaavan 
tarkistamiseksi. Tavoitteena on lisäksi ollut tarkastella 
rantarakennuspaikkojen saunojen sijoitteluun ja viemäröintiin liittyviä 
asioita sekä Tullintien kevyen liikenteen ratkaisuvaihtoehtoja ja 
aluevaraustarpeita. 
 
Suunnittelualue sijaitsee Perniön Mathildedalin kylässä, taajaman 
kaakkoisosassa. Osa alueesta rajoittuu Matildanjärveen. Alueella on ollut 
asutusta jo ainakin 1800-luvulla, ja se sijaitsee Tullintien välittömässä 
läheisyydessä rakennuspaikkojen rajoittuessa joko siihen tai kaavan 
toiseen katuun Sofiankujaan. Pieni osa on aiemmin kaavoittamatonta 
metsää ja osa alueesta rajoittuu Teijon kansallispuistoon. 
 
Alue on pääosin rakennettua erillispientalojen aluetta. Noin puolet 
rakennuspaikoista sijoittuu Matildanjärven rantaan. Läntiset 
rakennuspaikat taas ovat itään ja koilliseen loivasti viettävällä moreeni- ja 
kalliorinteellä. Länsireunassa kaava-aluetta rakennuspaikkojen ”takana” on 
kallioista ja luonnontilaista puistometsää, joka taas rajoittuu Teijon 
kansallispuistoon kuuluvaan laajaan metsäalueeseen. Osa siitä on myös 
ns. natura-aluetta (kaava-alueen ulkopuolella).  
 
Kaavoitus käynnistettiin jo vuonna 2013. Taustalla oli maanomistajien 
anomuksia ja erimielisyyksiä, joihin kaavoituksella toivottiin korjausta. 
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Mitään sitovia päätöksiä aluetta koskien ei kuitenkaan ole tehty ja 
kaavoitus on viivästynyt muiden kiireisempien töiden kustannuksella. 
 
Kaava-alueen eteläosaan on kaupungin maalle tehty kahden 
rakennuspaikan erillispientalojen korttelin laajennus. Muutoin uusia 
rakennuspaikkoja ei tule. Kaikkiaan alueella on kuusi rakentamatonta 
rakennuspaikkaa. Kaavamääräyksellä on yli 1500 m2 rakennuspaikoilla 
sallittu erillisen ns. sivuasunnon rakentaminen. Rakennusoikeudet 
vaihtelevat 0.15 … 0.20. 
 
Rantaan rajoittuvien rakennuspaikkojen varsinaiset rakennusalat on rajattu 
noudattaen tiettyjä korkeustasoja. Saunarakennukset ja muut 
talousrakennukset saavat sijaita myös rakennusalojen ulkopuolella, saunat 
vähintään 10 metriä rannasta ja muut talousrakennukset 30 metriä 
rannasta. 
 
Korttelin 32 rakennuspaikkoja on jonkin verran laajennettu ”takaosastaan” 
alueelle, joka on kaupungin maata ja tällä hetkellä kaavoitettu 
lähivirkistysalueeksi. Alueet soveltuvat käytettäväksi parhaiten kortteleiden 
yhteydessä. Kun vielä otetaan huomioon kaava-alueen rajautuminen 
Teijon kansallispuistoon, virkistysalueita on lähellä käytettävissä riittävästi. 
 
Kaavassa on kaksi rakennusta osoitettu suojeltaviksi rakennuksiksi, jotka 
kummatkin ovat ns. SARAKUM -rakennusinventoinnissa osoitettu 
rakennushistoriallisesti ja ympäristöllisesti arvokkaiksi, luokituksella 
paikallisesti arvokas. 
 
Tullintie tiealue on uudessa kaavaluonnoksessa nyt esitetty yleisenä 
maantienä, mitä se on hallinnollisesti tälläkin hetkellä. Vielä voimassa 
olevassa kaavassa on ajateltu, että tie muuttuisi kaupungin katualueeksi. 
Keskusteluissa tieviranomaisen kanssa on kuitenkin päädytty siihen, että 
koska ns. uutta asutuksen kiertävää linjausta ei – osittain Teijon 
kansallispuistonkin vuoksi - tulla tekemään, tie voi säilyä maantienä. 
Tullintien varteen  on tarpeen varautua kevyen liikenteen väylän 
rakentamiseen, mikä tarkoittaa, että kaavallista tiealuetta on paikoin 
jouduttu leventämään 1-2 m. Lopullista ratkaisua väylän tai katukäytävän 
rakentamisesta ei ole, ei myöskään tarkkaa toteutussuunnitelmaa. Varaus 
perustuu kaavoituksen yhteydessä tehtyyn selvitykseen, jonka perusteella 
on päädytty siihen, että väylä sijoitetaan ns. reunakivellisenä ratkaisuna 
Tullintien järven puolelle. Tarvittavan maa-alueen tarkka tarve selviää 
vasta, kun on päätetty väylän mitoitusleveydestä. Selvitys on kaavaan 
liittyvä erillinen liite. 
 
Luonnos voidaan nyt asettaa nähtäville valmisteluvaiheen kuulemista. 
varten. 
 
Liiteet: 
• Kaavakartta 
• Kaavaselostus 
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• Mathildedalin jalankulun ja pyöräilyn perusratkaisut 
 
Oheismateriaali: 
• Perniön Mathildedalin Tullintien kaava-alueen kasvillisuusselvitys 
 
 
Kaupunkikehitysjohtaja: 
 
Kaupunkikehityslautakunta päättää hyväksyä Mathildeadalin kylässä 
sijaitsevan ns. Tullintien asemakaava- ja asemakaavan muutosluonnoksen 
asetettavaksi nähtäville valmisteluvaiheen kuulemista varten ja pyytää 
tarvittavat lausunnot. 
 
Asemakaavan muutos koskee Perniön Mathildedalin 10.6.1993 
vahvistetun  asemakaavan kortteleita 32, 33, 38 (osa) ja 34 (osa) jsekä 
katualuetta, 14.12.1983 vahvistetun ranta-asemakaavan retkeilyaluetta 
sekä 12.06.2000 hyväksytyn ja 22.11.2001 voimaantulleen asemakaavan 
korttelialuetta 38 (osa). 
 
Asemakaavalla ja asemakaavan muutoksella muodostuu korttelit 32, 33, 
38-40 sekä ja liikenne- ja virkistysaluetta. 
 
Päätös: 
  
Kaupunkikehityslautakunta hyväksyi päätösehdotuksen.  
Merkittiin, että Timo Alhoke poistui tämän asian käsittelyn jälkeen klo 
18.35. 
 
 

 
Valmistelija Asemakaavapäällikkö Virpi Elovaara, virpi.elovaara@salo.fi, 02 778 5114 
 

Kaavaluonnos oli virallisesti nähtävillä 4.12.2017-4.1.2018.  
Laatimisvaiheen kuulemisen yhteydessä annettiin 6 lausuntoa ja 7 
mielipidettä. Lisäksi ELY-keskus antoi lausuntonsa Natura-arvioinnista. 
Kaavaluonnoksesta saatu palaute sekä siihen laaditut vastineet ovat 
kaavaselostuksen liitteenä 8. 
 
Kaavan laatimisvaiheen jälkeen kaavatyö on ollut keskeytyksissä johtuen 
muista kiireellisimmistä kaavatöistä. Kaavatyön eteneminen on odottanut 
myös Natura-vaikutusten arvioinnin valmistumista, joka teetettiin 2021 
osana Matildan Tammipuiston kaavatyötä. Ely-keskuksen lausunnon 
perusteella Natura-arviointia täydennettiin vielä heinäkuussa 2023. 

  
 Kaavaluonnokseen tehtiin seuraavat muutokset:  

• LV-1 muutettiin RA-alueeksi, jossa on saunarakennuksen 
rakentamismahdollisuus. 

• Täydennetty sr-1 kaavamääräystä. 
• Lisätty sk-1 alueen rajaus ja määräys. 

mailto:virpi.elovaara@salo
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• Lisätty tarvittavat yleisen tien liittymänuolet. 
• Lisätty kadun nimi kaava-alueelle muodostuvalle uudelle kadulle. 
• Täydennetty yleisiä määräyksiä koskien rakentamistapaa, 

kyläkuvaa, piha-alueita, hulevesiä ja energiaa. 
• Muutettu alin suositeltava rakentamiskorkeus vastaamaan ELY-

keskuksen lausuntoa. 
• Poistettu lause, erillispientalojen alueella saa harjoittaa 

majoitustoimintaa. 
   
Esityslistan liitteet: 

• Tullintie – Kaavakartta – Ehdotus 10.6.2024 
• Tullintie – Selostus – Ehdotusvaihe 10.6.2024 
• Tullintie – Selostuksen liitteet 1-10 

 
 
Esittelijä Elinvoimajohtaja 

 
Päätösehdotus Elinvoimajaosto ehdottaa kaupunginhallitukselle, että se asettaa 10.6.2024 

päivätyn asemakaavan ja asemakaavan muutoksen Tullintie virallisesti 
nähtäville (MRA 27 §) 30 vuorokauden ajaksi ja pyytää kaavaehdotuksesta 
tarvittavat lausunnot. 
 
Asemakaavan muutos koskee Perniön Mathildedalin 10.6.1993 
vahvistetun asemakaavan kortteleita 32, 33, 38 (osa) ja 34 (osa) ja 
katualuetta, 14.12.1983 vahvistetun ranta-asemakaavan retkeilyaluetta 
sekä 12.06.2000 hyväksytyn ja 22.11.2001 voimaantulleen asemakaavan 
korttelialuetta 38 (osa).  Asemakaavalla ja asemakaavan muutoksella 
muodostuu korttelit 32, 33, 38-41 sekä yleisen tien aluetta ja 
virkistysaluetta. 
 
Pöytäkirja tarkastetaan tämän asian osalta heti kokouksessa. 
 

Päätös Elinvoimajaosto hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Pöytäkirja tarkastettiin tämän asian osalta heti kokouksessa. 

 
Tiedoksianto Toimistopalvelut 
 Maankäyttöpalvelut 
 
 
Kaupunginhallitus 24.06.2024 § 222 
 
 
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus päättää asettaa 10.6.2024 päivätyn asemakaavan ja 

asemakaavan muutoksen Tullintie virallisesti nähtäville (MRA 27 §) 30 



 

 

Pöytäkirja 7/2024  27(114) 

 
Elinvoimajaosto § 73 18.06.2024 
Kaupunginhallitus § 222 24.06.2024 
Kaupunginhallitus § 366 25.11.2024 
Kaupunginvaltuusto § 91 02.12.2024 
 

 

vuorokauden ajaksi ja pyytää kaavaehdotuksesta tarvittavat lausunnot. 
 
Asemakaavan muutos koskee Perniön Mathildedalin 10.6.1993 
vahvistetun asemakaavan kortteleita 32, 33, 38 (osa) ja 34 (osa) ja 
katualuetta, 14.12.1983 vahvistetun ranta-asemakaavan retkeilyaluetta 
sekä 12.06.2000 hyväksytyn ja 22.11.2001 voimaantulleen asemakaavan 
korttelialuetta 38 (osa).  Asemakaavalla ja asemakaavan muutoksella 
muodostuu korttelit 32, 33, 38-41 sekä yleisen tien aluetta ja 
virkistysaluetta. 
 

Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Asemakaavayksikkö 
 
Kaupunginhallitus 25.11.2024 § 366 
 
Valmistelija Asemakaavapäällikkö Virpi Elovaara, virpi.elovaara@salo.fi, 02 778 5114 
 

Kaavaehdotus oli MRA 27 §:n nojalla virallisesti nähtävillä 14.8.-13.9.2024. 
Ehdotusvaiheen nähtävilläolon aikana saatiin 8 lausuntoa ja 3 muistutusta. 
Lausunnot ja muistutukset sekä niihin annetut vastineet ovat 
kokonaisuudessaan luettavissa ehdotusvaiheen vastineraportista (liite 11). 
 
Lausuntojen ja muistutusten perusteella kaavaehdotusta täydennettiin 
seuraavasti: 
 
• lisättiin suojelumerkintä rakennukseen Rantala kiinteistöllä 734-639-1-

13 maanomistajan suostumuksella 
• lisättiin terassien kokoa koskeva määräys yleisiin määräyksiin 

seuraavasti: katetun ja avoterassin koko ranta-alueella saa olla 
enintään puolet rakennuksen pohjapinta-alasta 

• täydennettiin hulevesimääräystä seuraavasti: hulevesien johtaminen 
Natura-alueelle on kielletty 

• kiinteistöllä 734-639-1-253 muutettiin rakennusalueen rajaa siten, että 
se vastaa rantaetäisyydeltään naapurikiinteistön rajaa ja ulottuu 
istutettavan alueen rajaan kiinni 

• muutettiin energiatehokkuuden vaatimus koskemaan vain 
uudisrakennuksia 

 
 
Liitteet 
 
• Tullintie – Kaavakartta 10.6.2024, tark. 15.11.2024, hyväksymisvaihe 
• Tullintie – kaavaselostus 15.11.2024, hyväksymisvaihe 
• Tullintie – Kaavaselostuksen liitteet 1-12 

 
 
 

mailto:virpi.elovaara@salo
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Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

hyväksyy 10.6.2024 päivätyn ja 15.11.2024 täydennetyn Tullintien 
asemakaavan ja asemakaavamuutoksen. 
Asemakaavan muutos koskee Perniön Mathildedalin 10.6.1993 
vahvistetun asemakaavan kortteleita 32, 33, 38 (osa) ja 34 (osa) ja 
katualuetta, 14.12.1983 vahvistetun ranta-asemakaavan retkeilyaluetta 
sekä 12.06.2000 hyväksytyn ja 22.11.2001 voimaantulleen asemakaavan 
korttelialuetta 38 (osa). 
Asemakaavalla ja asemakaavan muutoksella muodostuu korttelit 32, 33, 
38 ja 39 sekä yleisen tien aluetta ja virkistysaluetta.  
 
Pöytäkirja tarkastetaan tämän asian osalta heti kokouksessa. 
 

Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Pöytäkirja tarkastettiin tämän asian osalta heti kokouksessa. 

 
Tiedoksianto Toimistopalvelut 
 Asemakaavayksikkö  
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 91 
3576/10.02.03/2022 
 
 
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

hyväksyy 10.6.2024 päivätyn ja 15.11.2024 täydennetyn Tullintien 
asemakaavan ja asemakaavamuutoksen. 
 
Asemakaavan muutos koskee Perniön Mathildedalin 10.6.1993 
vahvistetun asemakaavan kortteleita 32, 33, 38 (osa) ja 34 (osa) ja 
katualuetta, 14.12.1983 vahvistetun ranta-asemakaavan retkeilyaluetta 
sekä 12.06.2000 hyväksytyn ja 22.11.2001 voimaantulleen asemakaavan 
korttelialuetta 38 (osa). 
 
Asemakaavalla ja asemakaavan muutoksella muodostuu korttelit 32, 33, 
38 ja 39 sekä yleisen tien aluetta ja virkistysaluetta. 
 

Päätös Kaupunginvaltuusto hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Muistutuksen tehneet 
 ELY-keskus 
 Varsinais-Suomen pelastuslaitos 
 Caruna Oy 
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 Lounea 
 Mathildedalin Kulttuuriyhditys ry 
 Metsähallitus 
 Varsinais-Suomen alueellinen vastuumuseo 
 Rakennusvalvonta 
 Maankäyttöpalvelujen palvelualue 
 Asemakaavayksikkö 
 
Liitteet 

Liite 12 Tullintie - Kaavakartta 10.6.2024, tark. 15.11.2024, 
hyväksymisvaihe 

Liite 13 Tullintie - Kaavaselostus 15.11.2024, hyväksymisvaihe 
Liite 14 Tullintie - Kaavaselostuksen liitteet 1-12 
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Kiinteistön 734-755-1-38 myynti huutokaupalla 
 
Kaupunginhallitus 25.11.2024 § 367 
 
 
Valmistelija Maankäyttöpalvelujen johtaja Raimo Inkinen, raimo.inkinen@salo.fi, 02 

778 5617 ja tonttipalveluinsinööri Mikko Aaltonen, mikko.aaltonen@salo.fi, 
02 7785402. 

 
Kaupunginvaltuuston 17.5.2010 § 76 hyväksymien periaatteiden 
mukaisesti Salon kaupunki on kuntaliitoksen jälkeen myynyt hieman yli 50 
rakennettua kiinteistöä. Rakennettujen kiinteistöjen myymisestä 
huutokaupalla on saatu hyviä kokemuksia. 
 
Kaupunki omistaa Kiskon Kurkelassa sijaitsevan kiinteistön 755-1-38. 
Kyseinen kiinteistö on toiminut 80-luvulla lakkautetun koulun 
urheilukenttänä. Kiinteistön pinta-ala on 8400 m2, sillä ei ole rakennuksia, 
mainittavaa puustoa, eikä kaupungilla ole sille käyttöä. 
 
Lakkautetun koulukiinteistön nykyinen omistaja on ilmaissut 
kiinnostuksensa ostaa kyseinen kiinteistö. 
 
Mahdollista myyntiä on käsitelty maapoliittisessa työryhmässä ja se 
suosittelee kiinteistön myyntiä. Asian käsittelyssä päätettiin, että mikäli 
kukaan kiinteistön rajanaapureista ei ole kiinnostunut kyseisen kiinteistön 
ostamisesta se voidaan myydä suoraan. 
 
Tehdyn tiedustelun perusteella ostohalukkuuttaa saattaa olla muillakin, 
joten tasapuolisen kohtelun vuoksi kohde on syytä myydä 
huutokauppamenettelyllä. 
 
Kauppakirja tulee allekirjoittaa viikon kuluessa huutokaupan päättymisestä. 
Mikäli huutokaupan voittaja ei allekirjoita kauppakirjaa määräajan 
puitteissa, kohde myydään toiseksi korkeimman tarjouksen jättäneelle (jos  
toiseksi korkein tarjous ylittää päätöksen mukaisen minimihinnan), 
noudattaen samaa määräaikaa jne. 
 
Mikäli sitovan tarjouksen tehnyt tekee aiheettoman tarjouksen, on hänen 
maksettava 20% (huutohinnasta) tai kuitenkin vähintään 3 000 euroa 
myyjälle sanktiomaksua lähetettävän laskun mukaisesti. 
 
Oheismateriaalina: 
Sijainti- ja liitekartta 
 

 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se päättää asettaa 

kiinteistön 734-755-1-38 myytäväksi huutokaupalla. Mikäli huutokaupassa 
korkein tarjous ylittää 8400 €:n hinnan, voidaan kiinteistö myydä tällä 



 

 

Pöytäkirja 7/2024  31(114) 

 
Kaupunginhallitus § 367 25.11.2024 
Kaupunginvaltuusto § 92 02.12.2024 
 

 

päätöksellä korkeimman tarjouksen antaneelle ilman erillistä huutokaupan 
jälkeen tehtävää myyntipäätöstä. 
 
Pöytäkirja tarkastetaan tämän asian osalta heti kokouksessa. 
 

Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Pöytäkirja tarkastettiin tämän asian osalta heti kokouksessa. 

 
Tiedoksianto Toimistopalvelut 
 Kaupunginvaltuuston käsittelyn jälkeen: 
 Valmistelijat 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 92 
4977/10.00.02.00/2024 
 
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se päättää asettaa 

kiinteistön 734-755-1-38 myytäväksi huutokaupalla. Mikäli huutokaupassa 
korkein tarjous ylittää 8400 €:n hinnan, voidaan kiinteistö myydä tällä 
päätöksellä korkeimman tarjouksen antaneelle ilman erillistä huutokaupan 
jälkeen tehtävää myyntipäätöstä. 
 

Päätös Kaupunginvaltuusto hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Maankäyttöpalvelujen johtaja 
 Tonttipalveluinsinööri 
 Maankäyttösihteeri 
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Tilintarkastuspalvelujen hankinta vuosille 2024-2026 
 
Tarkastuslautakunta 13.11.2024 § 101 
 
 
Valmistelija kaupunginlakimies Niclas Sundman, niclas.sundman@salo.fi, 02 778 2059 
 

Salon kaupunki on pyytänyt tarjouksia tilintarkastuspalvelujen hankinnasta 
3.10.2024 päivätyllä tarjouspyynnöllä. Hankinnan kohteena on Salon 
kaupungin hallinnon ja talouden tarkastus tilivuosina 2024-2026 kuntalain 
122 ja 123 §:n mukaan ja niistä raportoiminen kaupungin johdolle ja 
tarkastuslautakunnalle sekä hankkeiden edellyttämät tilintarkastukset. 
Hankintaan sisältyy myös Salon kaupungin tytäryhteisöjen lakisääteinen 
tilintarkastus tilivuosina 2024-2026. Kuntalain 122 §:n mukaan kunnan 
tytäryhteisön tilintarkastajaksi on valittava kunnan tilintarkastusyhteisö, 
jollei tästä poikkeamiseen ole perusteltua tarkastuksen järjestämiseen 
liittyvää syytä. Hankinnassa on mahdollisuus kahdelle optiovuodelle. 
 
Hankinnasta julkaistiin hankintailmoitus 4.10.2024 Hilmassa, TED:issä ja 
Salon kaupungin internetsivuilla. Tarjouspyyntö julkaistiin kaupungin 
sähköisessä hankintajärjestelmässä Tarjouspalvelussa, johon myös 
tarjoukset tuli jättää.   
 
Hankinnan arvioitu arvo ylittää tavaroiden ja palvelujen EU-kynnysarvon. 
Hankintamenettely oli avoin menettely. Osatarjouksia ei hyväksytty. 
Hankintalain 75 §:n mukaan Hankintayksikkö voi tehdä 
hankintasopimuksen erillisinä osina ja määritellä kyseisten osien koon ja 
kohteen. Jos hankintayksikkö ei jaa hankintasopimusta osiin, sen on 
esitettävä jakamatta jättämisen syyt hankinta-asiakirjoissa, 
hankintapäätöksessä tai hankintamenettelyä koskevassa erillisessä 
kertomuksessa. Tilintarkastuspalvelujen hankintaa ei ole jaettu osiin eri 
palvelutuottajille, koska sen toteutus riskienhallinnan ja sopimushallinnan 
osalta ei ole asianmukaista. Hankinnan toteuttaminen järkevänä 
kokonaisuutena muodostuisi hankalaksi. Lisäksi eri osien toteuttaminen 
sekä niiden vastuiden ja velvollisuuksien yhteensovittaminen hankaloittaisi 
sopimuksen toteuttamista.   
 
Tarjouspyynnössä oli mahdollisuus jättää lisäkysymyksiä 17.10.2024 klo 
16.00 mennessä. Tarjousaikana jätettiin kysymyksiä, joihin vastattiin 
22.10.2024 mennessä. Hankintaa on valmisteltu yhteistyössä kaupungin 
hankinta- sekä lakipalvelujen kanssa.  
 
Tarjousten jättämisen määräaikaan 5.11.2024 klo 12.00 mennessä saatiin 
kaksi tarjousta seuraavilta tarjoajilta: BDO Audiator Oy ja KPMG Oy. 
Kaikkien tarjoajien todettiin täyttävän tarjoajille tarjouspyynnössä asetetut 
soveltuvuusvaatimukset. 
 
Tarjousten valintaperusteena oli kokonaistaloudellisesti edullisin tarjous, 
jossa hinnan painoarvo on 40 % eli 40 pistettä ja laadun 60 % eli 60 
pistettä.  
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Tarjouksissa palvelun vertailtava kokonaishinta oli BDO Audiator Oy:n 
tarjouksessa 90.680 euroa ja KPMG Oy:n tarjouksessa 96.260 euroa. BDO 
Audiator Oy sai vertailtavan kokonaishinnan perusteella ja osalta näin ollen 
40 pistettä ja KPMG Oy 37,68128 pistettä.  
 
Kyseinen vertailtava kokonaishinta on vertailuhinta, joka perustuu arvioon 
tarkastuspäivien, -tuntien ja tarkastuslautakunnan kokousten määrästä. 
Hinta voi siten muuttua sopimuskaudella riippuen tarkastuspäivistä ja 
tarkastuslautakunnan kokousten määrästä. 
 
Hinnan lisäksi tarjouksissa on voinut saada kriteerikohtaisia laatupisteitä: 
1) nimetyn vastuunalaisen JHT-tilintarkastajan kokemuksesta vastaavan 

kokoisen kunnan tai kuntayhtymän lakisääteisestä tilintarkastuksesta,  
2) nimetyn vastuunalaisen JHT-tilintarkastajan kokemuksesta 

tarkastuslautakuntatyöskentelystä vuosina sekä  
3) nimetyn vastuunalaisen KHT- tai HT-tilintarkastajan kokemuksesta 

vastuullisena tilintarkastajana kunnan/kuntayhtymien tytäryhteisöjen 
tilintarkastuksesta.  

 
Kriteerit laatupisteiden muodostumiselle on avattu tarkemmin 
tarjouspyynnössä.   
 
Kriteerikohtaisten laatupisteiden osalta molemmat tarjouksen jättäneet 
tarjoajat olivat tulkinneet ja kirjanneet edellä kohdassa 1 tarkoitetun 
vastuunalaisen JHT-tilintarkastajan kokemuksen perusteella saatavan 
pisteytyksensä tarjousasiakirjaan virheellisesti. Hankintayksikkö on 
havainnut virheellisesti kirjatut pistemäärät vertailemalla tarjoajan kirjaamia 
pisteitä ja tarjoukseen ladattavaksi edellytettyjä kokemuksen osoittavia 
liitteitä. 
 
Tarjouspyynnön mukaan edellä mainittua kohdan 1 mukaista nimetyn 
vastuunalaisen JHT-tilintarkastajan kokemusta pisteytettäessä vuosissa 
mitattava kokemus on voitu ottaa huomioon tilivuosilta 2017-2023. 
Toisessa tarjouksista kokemuksen osalta oli virheellisesti kirjattu 
kokemusta myös tilikauden 2023 jälkeiseltä osin. Toisessa tarjouksista 
kokemusvuosia oli puolestaan virheellisesti laskettu yhteen tilivuodelta 
samanaikaisten erillisten tarkastuskohteiden perusteella.  
 
Hyväksiluettavana kokemuksena on tarjouspyynnön mukaisesti voitu 
huomioida vain tarjouspyynnössä mainituilta tilivuosilta kertynyt kokemus. 
Arviointi- ja pisteytysperusteen ollessa vuosissa mitattava kokemus, 
tarjouspyynnön mukaiseti objektiivisesti arvioiden kokemuksena ei voida 
myöskään huomioida tietyltä ajanjaksolta yhteenlaskettua kokemusta 
samanaikaisten erillisten tarkastuskohteiden perusteella niin, että yhden 
tilivuoden ajanjaksolta olisi mahdollista saada useamman vuoden 
kokemusta. Asetettujen kriteerien puitteissa seitsemän tilivuotta 
käsittävältä ajanjaksolta on siten mahdollista kerryttää hyväksiluettavaa 
kokemusta enintään seitsemän vuotta. 
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Tarjouspyynnössä tarjoajien on edellytetty lataavan tarjoukseen liite, josta 
edellä todetun pisteytyksen perusteena oleva kokemus ilmenee. 
Hankintayksikkö huomioi tarjouksia vertaillessaan laatupisteinä tältä osin 
kyseisessä laatupisteytyksen kohdassa tarjoajien lataamista liitteistä 
ilmenevät tosiasialliset tiedot ja kokemusmäärät, sekä niiden tietojen 
perusteella muodostuvat tosiasialliset pistemäärät. Tosiasialliset 
pistemäärät on hankintayksikön toimesta korjattu tarjousten 
vertailutaulukkoon. 

 
Molemmat tarjoajat saivat kriteerikohtaisia pisteitä laadun perusteella 
yhteensä 50 pistettä. 
 
Selvyyden vuoksi hankintayksikkö toteaa, että laatupisteiden määrän 
tarkastaminen ja huomioiminen suoraan laatupisteytyksen osoittavista 
liitteistä ilmenevien tietojen perusteella ja mukaisena ei ole vaikuttanut 
tarjousten sijoitukseen tarjouskilpailussa. Vaikutusta tarjousten sijoitukseen 
tarjouskilpailussa ei olisi myöskään sillä, että laatupisteiden 
muodostamisessa käytettäisiin kummankaan tarjoajan soveltamaa nyt 
erheelliseksi todettua tulkintaa pisteiden muodostumisessa. 

 
Tarjousten vertailun yhteenveto on esityslistan liitteenä (Ei-julkinen liite).  

 
BDO Audiator Oy:n tarjous sai vertailussa parhaat vertailupisteet 90. 
Vertailussa toiseksi tuli KPMG Oy, jonka vertailupisteet olivat 87,68128. 
Palveluntuottajaksi valitaan näin ollen BDO Audiator Oy, koska sen tarjous 
on kokonaistaloudellisesti edullisin. 
 
Tarjousten vertailun perusteella kokonaistaloudellisesti edullisimman 
tarjouksen on jättänyt BDO Audiator Oy, joten sitä esitetään valittavaksi.   
 

 
Esittelijä Tarkastuslautakunnan puheenjohtaja 

 
Päätösehdotus Tarkastuslautakunta esittää kaupunginvaltuustolle, että: 

 
- kaupunginvaltuusto päättää hankkia tarjouspyynnön mukaiset 
tilintarkastuspalvelut kokonaistaloudellisesti edullisimman tarjouksen 
jättäneeltä BDO Audiator Oy:ltä tarjouspyynnön ja tarjouksen mukaisesti 
sekä valitsee Salon kaupungin tilintarkastusyhteisöksi kaudelle 2024-2026 
BDO Audiator Oy:n, vastuunalaisena tilintarkastajana JHT, KHT Sari 
Isaksson.   
 
- kaupunginvaltuusto esittää Salon kaupungin tytäryhteisöille, että BDO 
Audiator Oy valitaan tilintarkastajaksi suorittamaan tilintarkastusta 
tilikausiksi 2024-2026, vastuunalaisena tilintarkastajana JHT, KHT Sari 
Isaksson tai JHT, HT Kirsi Ehrlund. 
 
- kaupunginvaltuusto oikeuttaa tarkastuslautakunnan hyväksymään ja 
allekirjoittamaan tarjoukseen perustuvan sopimuksen Salon kaupungin ja 
BDO Audiator Oy:n välillä.   
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- kaupunginvaltuusto toteaa, että hankintasopimus ei synny tällä 
hankintapäätöksellä, vaan vasta myöhemmin tehtävän kirjallisen 
sopimuksen allekirjoittamisella. Hankintapäätös voidaan panna täytäntöön 
aikaisintaan 14 päivän kuluttua siitä, kun ehdokas tai tarjoaja on saanut tai 
hänen katsotaan saaneen päätöksen ja valitusosoituksen tiedoksi. 
 
Tarkastuslautakunta päättää, että pöytäkirja tarkastetaan tämän pykälän 
osalta heti kokouksessa. 
 

Päätös Pöytäkirjaan merkitään, että kokouksessa teknisenä sihteerinä toimiva 
sisäinen tarkastaja Sari Laakso poistui kokouksesta tämän pykälän 
käsittelyn ajaksi, koska vastaa sisäisestä tarkastuksesta.  
 
Pöytäkirjaan merkittiin, että Niclas Sundmania kuultiin asiassa 
asiantuntijana ja Sundman selosti asiaa tarkastuslautakunnalle.  
 
Tarkastuslautakunta hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Pöytäkirja tämän pykälän osalta tarkastettiin heti kokouksessa. 

 
Tiedoksianto - 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 93 
4375/02.08.00.06/2024 
 
 
Esittelijä Tarkastuslautakunta 

 
Päätösehdotus Tarkastuslautakunta esittää kaupunginvaltuustolle, että: 

 
- kaupunginvaltuusto päättää hankkia tarjouspyynnön mukaiset 
tilintarkastuspalvelut kokonaistaloudellisesti edullisimman tarjouksen 
jättäneeltä BDO Audiator Oy:ltä tarjouspyynnön ja tarjouksen mukaisesti 
sekä valitsee Salon kaupungin tilintarkastusyhteisöksi kaudelle 2024-2026 
BDO Audiator Oy:n, vastuunalaisena tilintarkastajana JHT, KHT Sari 
Isaksson.   
 
- kaupunginvaltuusto esittää Salon kaupungin tytäryhteisöille, että BDO 
Audiator Oy valitaan tilintarkastajaksi suorittamaan tilintarkastusta 
tilikausiksi 2024-2026, vastuunalaisena tilintarkastajana JHT, KHT Sari 
Isaksson tai JHT, HT Kirsi Ehrlund. 
 
- kaupunginvaltuusto oikeuttaa tarkastuslautakunnan hyväksymään ja 
allekirjoittamaan tarjoukseen perustuvan sopimuksen Salon kaupungin ja 
BDO Audiator Oy:n välillä.   
 
- kaupunginvaltuusto toteaa, että hankintasopimus ei synny tällä 
hankintapäätöksellä, vaan vasta myöhemmin tehtävän kirjallisen 
sopimuksen allekirjoittamisella. Hankintapäätös voidaan panna täytäntöön 
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aikaisintaan 14 päivän kuluttua siitä, kun ehdokas tai tarjoaja on saanut tai 
hänen katsotaan saaneen päätöksen ja valitusosoituksen tiedoksi. 
 

Päätös Valtuutettu Mika Nummenpalo ehdotti Jerina Walliuksen kannattamana 
seuraavaa: Esitän, että kaupungintilintarkastusten palvelujen toimittajaksi 
valitaan ehdotetun BDO Auditor Oy tilalle KPMG OY. 
   
Puheenjohtaja totesi, että oli tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava 
kannatettu muutosehdotus, joten asiasta on äänestettävä. Puheenjohtaja 
ehdotti, että järjestetään äänestys, jossa pohjaehdotusta kannattavat 
äänestävät JAA ja Nummenpalon vastaehdotusta kannattavat äänestävät 
EI. 
 
Puheenjohtajan ehdotus äänestystavasta hyväksyttiin.  
 
Suoritetussa äänestyksessä annettiin 48 JAA ääntä, 2 EI ääntä ja 1 TYHJÄ 
ääntä, yhteensä 51 ääntä. Äänestysluettelo on tämän pöytäkirjan liitteenä. 
 
Puheenjohtaja totesi, että päätökseksi tuli äänin 48 - 2 
kaupunginhallituksen päätösehdotus. 

 
Tiedoksianto Hankintapalvelut: lähettää otteen tarjoajille 
 Salon kaupungin tytäryhteisöt 
 Valmistelija 
 
Liitteet 

Liite 15 EI JULKINEN Vertailun yhteenveto tilintarkastuspalvelut 
Liite 16 Tarjouspyyntö tilintarkastuspalvelujen hankinta 
Liite 17 Äänestysluettelo, Salon kaupunginvaltuusto 2.12.2024 § 93 

Tilintarkastuspalvelujen hankinta vuosille 2024-2026 
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Salon kulttuuriohjelma 2025-2030 
 
Kaupunginhallitus 25.11.2024 § 373 
 
 
Valmistelija kulttuuripäällikkö Mikko Nortela, mikko.nortela@salo.fi, 02 778 2026 
 

Salon kaupungin kulttuuripalvelut käynnisti vuonna 2021 
kulttuuriohjelmatyön, jonka toteuttamista tuki myös valtuustoaloite 
(28.02.2022 § 2). Kaupunginvaltuusto käsitteli 30.1.2023 § 10 aloitteeseen 
annetun vastauksen. 
 
Kulttuuripalvelut käytti ohjelmatyössä apuna konsulttitoimisto MDI:n 
osaamista aineiston keruussa ja jäsentämisessä, tilaisuuksien 
järjestämisessä ja ohjelman tekstivaiheiden tekemisessä. 
Kulttuuriohjelman valmisteluun on liittynyt laaja kuulemiskierros, jossa on 
osallistettu kulttuurin tekijöitä, organisaatioita, yleisöä ja muita viiteryhmiä, 
esimerkiksi kaikilla kaupungin vaikuttamistoimielimillä oli mahdollisuus 
antaa lausunto ohjelmasta.  
 
Kulttuuriohjelman visiona on ”Salossa kulttuuri on kaikkea toimintaa 
yhdistävä ja edistävä tekijä.” Visio nojaa Kuntien kulttuuritoimintalakiin 
(166/2019), joka edellyttää kunnan eri toimialojen yhteistyötä 
kulttuuritoiminnasta annetun lain tavoitteiden edistämiseksi. Samalla 
pohjana on Salon kaupungin strategia, jossa etenkin hyvinvoinnin 
avaimessa nostetaan tapahtumat ja kulttuuri tärkeiksi kaupungin 
vetovoimatekijöiksi. Myös muuten kulttuuriohjelman taustalla ovat 
kaupungin strategiset arvot. 
 
Vapaa-aikalautakunta on käsitellyt ohjelmaa eri vaiheissa ja päättänyt 
(19.9.2024 § 64) hyväksyä silloin vielä viimeistelemättömän 
kulttuuriohjelman. Viimeistelyssä on keskitytty lähinnä ohjelman 
painokuntoon saattamiseen sekä sisällön kirkastamiseen. Valmis 
kulttuuriohjelma ”Kulttuuri yhdistää. Salon kulttuuriohjelma 2025–2030” 
julkaistiin Salon kulttuurifoorumissa ravintola Musinessa 12.11. 
 
Esityslistan liitteenä on Salon kulttuuriohjelma 2025-2030. Lisäksi se on 
luettavissa ja ladattavissa Salon kaupungin kulttuuripalveluiden 
verkkosivulta. 
 

 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus merkitsee Salon kulttuuriohjelman 2025-2030 tiedoksi ja 

esittää edelleen kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto merkitsee 
Salon kulttuuriohjelman 2025-2030 tiedoksi. 
 
Pöytäkirja tarkastetaan tämän asian osalta heti kokouksessa. 
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Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Pöytäkirja tarkastettiin tämän asian osalta heti kokouksessa. 

 
Tiedoksianto Toimistopalvelut 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 94 
2447/12.03.00.02/2022 
 
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

merkitsee Salon kulttuuriohjelman 2025-2030 tiedoksi. 
 

Päätös Kaupunginvaltuusto hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Kulttuuripäällikkö 
 
Liitteet 

Liite 18 Kulttuuri yhdistää Salon kulttuuriohjelma 2025-2030 
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Hallintosääntö 1.1.2025 alkaen 
 
Kaupunginhallitus 25.11.2024 § 370 
 
 
Valmistelija hallintojohtaja Riku Rönnholm, riku.ronnholm@salo.fi, 02 778 2020 
 hallintoasiantuntija Marika Korpela, marika.korpela@salo.fi, 02 778 2003 
 
 

Valmistelu ja valmisteluperusteet 
 
Vuoden 2025 alusta voimaan tuleva rakentamislakiuudistus sekä vuoden 
2025 alussa toteutuva TE-palveluiden uudistus edellyttävät muutoksia 
nykyiseen hallintosääntöön. 
 
Rakentamislakiuudistukseen liittyvissä hallintosääntömuutoksissa on 
hyödynnetty Kuntaliiton ”rakentamislain toimeenpanon tuki”-projektissa 
laadittuja ohjeita. 
 
Koska hallintosääntöä on välttämätöntä muuttaa 
rakentamislakiuudistuksen ja TE-palveluiden uudistuksen takia, on 
samassa yhteydessä päätettäväksi valmisteltu hallintosääntöön muita 
toimialojen ja palvelualueiden ehdottamia vähäisempiä muutoksia, 
tarkennuksia ja päivityksiä. 
 
Esityksessä uudeksi hallintosäännöksi on huomioitu myös 
tarkastuslautakunnan kokouksessaan 13.11.2024 tekemä esitys 
kaupunginhallitukselle hallintosäätömuutokseksi (Tarkastuslautakunta 
13.11.2024 § 102). 
 
Hallintosäännön muutosten esitetään tulevan voimaan 1.1.2025 eli 
samaan aikaan kun rakentamislakiuudistus tulee voimaan ja TE-
palveluiden uudistus toteutuu. 

 
Keskeiset muutokset nykyiseen hallintosääntöön 
 
Esityksessä on tehty hallintosääntöön muutokset, joita rakennuslain 
voimaantulo ja maankäyttö- ja rakennuslain muuttuminen 
alueidenkäyttölaiksi 1.1.2025 edellyttävät. Keskeisin muutos on se, että 
rakennustarkastajan toimivaltaan aiemmin kuuluneita tehtäviä siirretty 
rakennus- ja ympäristölautakunnan toimivaltaan kuuluviksi. 
 
TE-palveluiden uudistuksen osalta esitetään, että kaupunginhallituksen 
elinvoimajaosto toimii työllisyysalueen työvoimaviranomaisena. 
Elinvoimapalveluiden toimialaan kuuluvan työllisyyspalveluiden alaisuuteen 
esitetään kolmea uutta yksikköä: kohtaantoyksikkö, yhdyspintayksikkö ja 
kotoutumisyksikkö. 
 
Sivistyspalveluiden toimialalla keskeisin muutos on se, että nykyisen 
vapaa-aikapalveluiden palvelualueen tilalle esitetään kahta uutta 
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palvelualuetta; liikuntapalveluiden palvelualuetta ja kulttuuripalveluiden 
palvelualuetta. 
 
Hallintosääntöesitykseen sisältyy myös eräitä toimivallan siirtoja, joilla 
pyritään sujuvoittamaan päätöksentekoa sekä keventämään menettelyjä, 
mistä esimerkkinä toimialajohtajille ja palvelualuejohtajille esitetään 
toimivaltaa antaa toimialaansa tai palvelualuettaan koskevat kaupungilta 
pyydetyt lausunnot ja selvitykset elleivät ne edellytä kaupungin 
kokonaisnäkemyksen muodostamista. 
 
Lisäksi hallintosääntöesitykseen sisältyy eräitä nimikemuutoksia sekä 
lakiviittausten päivityksiä. 
 
Tarkastuslautakunnan esittämä muutos hallintosääntöön 
 
Tarkastuslautakunta on kokouksessaan 13.11.2024 käsitellyt 
tarkastuslautakunnan toiminta koskevaa hallintosääntömuutosta ja tehnyt 
kaupunginhallitukselle esityksen hallintosääntöä koskevasta muutoksesta 
(Tarkastuslautakunta 13.11.2024 § 102 – ”Hallintosäännön 88 §:n 
Tarkastuslautakunnan kokoukset” päivittäminen). 
 
Valmisteluteksti tarkastuslautakunnassa 
Kaupungin hallintosääntöä ollaan päivittämässä 1.1.2025 voimaan 
tulevaan TE-uudistukseen sekä maankäyttö- ja rakennuslain uudistukseen 
liittyen. Samalla hallintosääntöön esitetään tehtäväksi muita päivityksiä. 
 
Kaupungin tilintarkastaja on vuoden 2023 tilintarkastuksessa kiinnittänyt 
huomiota tarkastuslautakunnan alaisuuteen kuuluvan toiminnan ja sisäisen 
tarkastuksen tehtävien erottamiseen toisistaan. Toimintojen erillisyyden 
selkeyttämiseksi esitetään hallintosäännön 88 §:ään 
”Tarkastuslautakunnan kokoukset” lisättäväksi momentti 
tarkastusasiantuntijan toimimisesta tarkastuslautakunnan alaisuudessa 
tarkastuslautakunnan alaisuuteen kuuluvia tehtäviä hoitaessaan. 
 
Tarkastuslautakunnan esitys hallintosäännön muutokseksi 
Tarkastuslautakunta esittää kaupunginhallitukselle, että se esittää edelleen 
kaupunginvaltuustolle, että hallintosäännön 88 §:ään 
"Tarkastuslautakunnan kokoukset" lisätään neljänneksi momentiksi: 
”Tarkastusasiantuntija toimii tarkastuslautakunnan alaisuudessa 
suorittaessaan ulkoiseen tarkastukseen liittyviä tai muutoin 
tarkastuslautakunnan toimivaltaan kuuluvia tehtäviä.” 

 
Liitteet ja oheismateriaali 
 
Esityslistan liitteenä on esitetty uusi hallintosääntö sekä oheismateriaalina 
vertailutaulukko, johon on merkitty pykälittäin ehdotetut muutokset 
nykyiseen 1.1.2024 voimaan tulleeseen hallintosääntöön. 
 

 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 
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Päätösehdotus Kaupunginhallitus päättää esittää kaupunginvaltuustolle, että se hyväksyy 
liitteenä olevan hallintosäännön tulemaan voimaan 1.1.2025. 
 
Hallintojohtaja valtuutetaan tekemään pykälä- ja sivunumerointiin, 
sisällysluetteloon ja viittauksiin tarvittaessa muutosten edellyttämiä 
korjauksia, joilla ei ole muuta sisällöllistä vaikutusta. Lisäksi hallintojohtaja 
valtuutetaan tekemään hallintosääntöön siinä olevien nimikkeiden 
muutokset niiden tultua muutetuiksi hallintosäännössä määrätyllä tavalla. 
 
Pöytäkirja tarkastetaan tämän asian osalta heti kokouksessa. 
 

Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Pöytäkirja tarkastettiin tämän asian osalta heti kokouksessa. 

 
Tiedoksianto Toimistopavelut 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 95 
5166/00.01.01.00/2024 
 
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus esittää kaupunginvaltuustolle, että se hyväksyy liitteenä 

olevan hallintosäännön tulemaan voimaan 1.1.2025. 
 
Hallintojohtaja valtuutetaan tekemään pykälä- ja sivunumerointiin, 
sisällysluetteloon ja viittauksiin tarvittaessa muutosten edellyttämiä 
korjauksia, joilla ei ole muuta sisällöllistä vaikutusta. Lisäksi hallintojohtaja 
valtuutetaan tekemään hallintosääntöön siinä olevien nimikkeiden 
muutokset niiden tultua muutetuiksi hallintosäännössä määrätyllä tavalla. 
 

Päätös Kaupunginvaltuusto hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Toimialajohtajat  
 Kirjaamo 
 Toimistopalvelut 
 
Liitteet 

Liite 19 Salon kaupungin hallintosääntö 1.1.2025 alkaen 
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Museoiden yhteisvaraston rakentamispäätös 
 
Vapaa-ajan lautakunta 03.10.2024 § 69 
 
 
Valmistelija Kulttuuripäällikkö Mikko Nortela, mikko.nortela@salo.fi, 050 471 1987, 

Museonjohtaja Susanna Luojus, susanna.luojus@salo.fi, 044 778 4900, 
Intendentti Mikko Kero, mikko.kero@salo.fi, 044 778 4902 

 
Salon Vapaa-ajanlautakunta on kokouksessaan 19.9.2024 hyväksynyt 
Salon museokokoelmien yhteisvarastohankkeen edistämisen ja päivitetyn 
hankesuunnitelman. Hankesuunnitelma on pykälän liitteenä. 
 
Museoiden perustehtävä on tallentaa historiaa, tutkia sitä ja esittää siitä 
yleisölle mm. näyttelyiden ja erilaisten julkaisujen muodossa koosteita 
[Museolaki 314/2019 § 2 ja § 5]. Tallentaminen tapahtuu pääasiassa 
esinekokoelmaa ja arkistoa kartuttamalla. Salon historiallisella museolla 
(SAMU) on yhdeksän historiallista, osin rakennusperintö- tai 
kaavasuojeltua museokohdetta. Näiden lisäksi museo hallinnoi 
näyttelyiden ja kokoelmien osalta 21 rakennusta sekä kuutta varastotilaa 
muissa rakennuksissa. Esineistöä historiallisella museolla on noin 50 000 
objektia, lisäksi valokuvia 17 000 kappaletta ja kirjoja 8 800. Taidemuseo 
Veturitallin kokoelmiin puolestaan kuuluu noin 2.400 teosta, joista noin 
puolet on sijoitettuna kaupungin eri toimipisteisiin ja Varhan tiloihin. 
 
Yhteisvarastohanke on käynnistynyt vuonna 2023 siksi, että Salon 
museoiden kokoelmia on hyvin monessa ja valitettavan usein käyttöön 
sopimattomassa tilassa. Salon historiallisen museon kokoelmia on 39 eri 
tilassa ympäri Saloa: 
• Halikon museo, jonka ongelmana vaihteleva kosteus ja hiiriongelma. 
• Meritalon museo. 
• Perniön museo, jossa kokoelmia kahdessa rakennuksessa. 
• Ploomingin torppa, jonka sisäkatto on osittain romahtanut, esineiden 

päällä on valkoista hometta, lämpötilaan ja kosteuteen ei voi vaikuttaa 
ja talossa on myös tuholaisongelma. 

• Trömperin kestikievari, jossa lämmitys on vain yhdessä huoneessa ja 
jossa on tuholaisongelma. 

• Kiikalan kotiseutumuseo, jonka seitsemästä rakennuksesta osan katto 
vuotaa, esineistöä on tuhoutunut ja homehtunut, lämmitystä ja 
kosteudensäätöä ei ole ja kohteessa on tuholaisongelmaa. Kohteen 
inventointi on keskeytetty työturvallisuussyistä. 

• Suomusjärven kotiseutumuseo, jonka katosta tippuu kondenssivettä, 
esineistöä on tuhoutunut ja homeessa, lämmitystä ja kosteudensäätöä 
ei ole, ja ”normaalien” tuholaisten lisäksi kohteessa on lepakkoja ja 
niiden jätöksiä. Pihapiirissä myös museoon kuulumaton rakennus, 
jonka katto on sortunut ja luultavasti on museolle lahjoitettua 
irtaimistoa. Kohteet ovat yksityisellä tontilla vaikka museorakennus on 
lahjoitettu kaupungille. 
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• Elektroniikkamuseo, jossa on tallessa myös muita kokoelmia. Kohde 
on vuokratiloissa. 

• Pieni kokoelma Samun toimistossa ja taidemuseo Veturitallissa, jossa 
ainoana tilana on kunnolliset museaaliset olosuhteet. 

• Saktassa kolmen kohteen kokoelmia, rakennus puretaan ja esineistö 
siirretään Asemakadun päiväkotiin, joka on sisäilmakohde. 

• Lupajan navetta, jonka ikkunoita on rikki, lämmitys puuttuu, 
kosteusvaihtelu on suurta ja tuholaisongelman lisäksi ongelmana on 
yhteiskäyttö kaupungin huoltomiesten kanssa – museoesineiden 
keskellä on mm. traktori, jonka tieltä esineitä on siirretty omatoimisesti. 

• Lupajan kuivuri, jonka katto vuotaa, ikkunoita ja ovia on rikki, lattialla 
kasvaa sieniä jne. 

• Lupajan lato, jonka olosuhteet vaihtelevat, tuholaisongelman lisäksi 
esimerkiksi yhteiskäyttö kaupungin huoltomiesten kanssa on vaaraksi 
esineistölle. 

• Paarskylän kartanon navetta, joka on yksityisessä omistuksessa eikä 
kokoelmien säilytyksestä ole löytynyt kirjallista sopimusta, 
tuholaisongelma. 

• Franssintalo, joka ei enää ole kaupungin omistuksessa. Kosteus 
ulkoilman mukaan, osa esineistä kostealla maapohjalla, osa avovintillä, 
tuholaisongelma ja yhteiskäytön mukanaan tuomia ongelmia, 
vuokrasopimus päättymässä eikä omistaja halua somia uutta. 

• Taitojen tupa, joka kuuluu Fransintaloon ja jossa pitkälti samat 
ongelmat. 

• Teijon paja, jossa museoesineet ovat käytössä olevassa sepän 
pajassa muun esineistön seassa. 

• Mathildedalin satama, valvomaton ja lämmittämätön tila. 
• Itäkeskus Majakka, säilytyksessä vanhuspalveluiden käyttöön laadittu 

Muistelusalkku. 
• Muisteluyhdistys, säilytyksessä vanhuspalveluiden käyttöön laadittu 

Muistelusalkku. 
• Rikalan krouvi, säilytyksessä Rikalanmäeltä löydetyn Gicelin-miekan 

ennallistus. 
• Perniön kirkko ja seurakunta, säilytyksessä kirkosta Perniön museon 

kokoelmiin lahjoitettua esineistöä. 
• Salon pääkirjasto, säilytyksessä Raamattu 1600-luvulta. 
• Wiurilan kartano, kolmessa rakennuksessa esillä ja säilytyksessä 

lähinnä rekiä ja vaunuja. Kellarinvintin ja ladon osalta tiloissa ei ole 
lämmitystä ja niissä myös tuholaisongelmaa. 

• VPK:n tilat. 
• Kaupunginvarikko. 
• Lasipaviljonki jokirannassa. 
 

 Historiallisen museon esineiden koko vaihtelee hyvin pienistä 
arkeologisista löydöistä aina suuriin ajokaluihin sekä tuotantohistoriallisiin 
koneisiin ja laitteisiin. Nykytilanteessa kokoelmien hoito, käsittely ja 
tutkiminen on käytännössä mahdotonta tilanahtauden, rakennusten 
huonosta kunnosta johtuvan vaarallisuuden sekä sisäilmaongelmien 
vuoksi. 
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Historiallisen museon lisäksi myös taidemuseo Veturitallin kokoelmaa on 
sijoitettu Veturitalli-rakennuksen ulkopuolelle. Taidekokoelmasta on noin 
50% sijoitettuna kaupungin eri toimipisteisiin sekä Varhan tiloihin. Nykyiset 
Veturitallissa sijaitsevat taidevarastot ovat täynnä, paisuntatilaa on 
kokoelmaevakuointien vuoksi syksyllä 2023 rakennettu Ylhäistentie 2:n 
kiinteistöön ja tilaa vaativia veistoksia on varastoitu lisäksi muihin tiloihin, 
joissa niiden käsittely on tilanahtauden ja epäsopivuuden vuoksi vaikeaa ja 
vaarallista. Kokoelmatyössä ei toteudu työ- eikä esineturvallisuus. Osa 
teoksista on kooltaan niin suuria, etteivät ne edes mahdu olemassa oleviin 
taidevarastoihin. Kaupungin kiinteistöjen sisäilmaongelmien vuoksi 
puhdistettavia tai eristettäviä taideteoksia ei tällä hetkellä pystytä 
käsittelemään asianmukaisesti. Taidemuseo ei pysty noudattamaan tältä 
osin ammatillisesti ylläpidetyn ja hoidetun museon standardeja.  
 
Huonoista tiloista suojaan siirrettäville esineille on saatava tarpeeksi tilaa, 
sillä esinepoistoja ei tule museoeettisten sääntöjen mukaan tehdä 
säilytystilan puutteeseen vedoten. Olosuhteista johtuen esineistöä on 
menetetty ja sitä tuhoutuu koko ajan lisää. SAMU ja Veturitalli eivät tällä 
hetkellä pysty vastaanottamaan esinelahjoituksia. Tämä on vastoin sekä 
museon omaa toimintasääntöä ja museolakia että museon tärkeintä 
tehtävää. Asialliset säilytysolosuhteet ovat myös edellytys museoiden 
valtionosuuden saamiselle. Valtionosuuden vuosittainen vaikutus Salon 
kaupungille on (2024) 251.810 euroa. 
 
Hankeselvityksessä huomioitiin kaupungin muut mahdolliset tilat ja 
vuokratilat, mutta koska yhteisvaraston käyttöaika on erittäin pitkä, 
jouduttiin vuokraus poistamaan vaihtoehdoista. Kaupungilta ei myöskään 
löytynyt muokattavissa olevia tiloja. 
 
Kaupunki osoitti rakennukselle kaksi vaihtoehtoista paikkaa, joista 
maaperän ja muiden seikkojen perusteella päädyttiin Riikin 
teollisuusalueelle Riihitiellä. 
 
Hankesuunnitelma aloitettiin tähtäämällä 200 vuoden käyttöikään ja 
täydellisiin sisäilmaolosuhteisiin. Esineistö ja sen liikuttaminen vaativat tilaa 
ja korkeutta, joka myös vaikutti suunnitelmiin. Ensimmäisen suunnitelman 
kustannusarvio oli 6.765.000 € eli 3.305 €/m2. Suunnitelmaa kuitenkin 
kevennettiin samalla kun käytettävyyttä parannettiin ja tiloja lisättiin. 
Tuorein kustannusarvio on 5.330.000 € ja 1.990 €/m2. Säästöjä on saatu 
mahdollisimman yksinkertaisilla rakenteilla, muutoksilla 
betoniraudoitukseen ja sähköjärjestelmiä keventämällä. Myös 
kosteusolosuhteiden hallinta on poistettu, mutta se voidaan lisätä 
myöhemmin jo toimivaan rakennukseen. Suunniteltu pinta-ala on yhteensä 
2.680 m2. Pinta-alaa suunnitellessa on arvioitu, että osa esineistöstä 
joudutaan nykyisten säilytysolosuhteiden takia poistamaan luetteloista. 
 
Uusi suunnitelma on hyvin vertailukelpoinen niihin ratkaisuihin, joihin on 
päädytty esimerkiksi Kajaanissa (20.000 esinettä, 2.000 m2), 
Hämeenlinnassa (50.000 esinettä ja 200.000 valokuvaa, n. 2.000 m2, 
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taidemuseon säilytystilat erikseen), Hyvinkäällä (2.600 taideteosta, n. 
8.000 esinettä ja 170.000 valokuvaa, osa tiloista kokonaan 
olosuhdesäänneltyä), Kouvolassa (n. 4.100 taideteosta, 35.500 esinettä ja 
132.000 valokuvaa, suurelta osin olosuhdesäänneltyä tilaa, osa 
taidekokoelmista Museovirastolta vuokratuissa tiloissa) ja Kotkassa (n. 
2.000 taideteosta, 37.000 esinettä ja 500.000 valokuvaa, 2.207 m2, 
valokuvakokoelmat eri tiloissa, uusi kokoelmakeskushanke vireillä). Osalla 
verrokkikunnista ei ole yhtä museovarastoa, mutta kaikissa 
soittokierroksella tavoitetuista paikkakunnissa tilat ovat vähintään 
lämmitettyjä. Lisäksi suuremmilla kaupungeilla on omia ratkaisuja ja 
Salossakin osa esineiden konservoinnista ja säilytyskuntoon saattamisesta 
tullaan tekemään yhteistyössä esimerkiksi Turun museokeskuksen kanssa. 
 
Museoiden yhteisvaraston rakentaminen on edellytys sille, että Salon 
paikallismuseoverkkoa voidaan kehittää. Tällä hetkellä esineille ei ole 
mielekkäitä sijoituspaikkoja kiinteistöjen pientenkään korjausten ajaksi, 
eikä mahdollisesti museoverkosta poistuvien kohteiden esineistöä voida 
sijoittaa. Esineitä ei myöskään voida lainata muille museoille näyttelyihin, 
sillä esineiden nykyiset säilytysolosuhteet voivat olla riski 
yhteisnäyttelyiden muille esineille. 
 
Valtion rahoitus vastaaville hankkeille on ollut lähivuosina 25 – 30%. On 
oletettavaa, että vuoden 2024 aikana tehty rahoitushakemus on 
taloudellisesti kannattavampi kuin asian siirto vuoteen 2025. 
 
Liite: Hankesuunnitelma - Salon museoiden yhteisvarasto, NMD 
Arkkitehdit oy 

 
 
Esittelijä Sivistyspalveluiden johtaja 

 
Päätösehdotus Vapaa-ajan lautakunta päättää hyväksyä hankesuunnitelman ja esittää 

kaupunginhallitukselle ja edelleen kaupunginvaltuustolle museovaraston 
rakentamista vuonna 2025. 
 

Päätös Petteri Rissanen ehdotti Juha Björkstrandin kannattamana, ettei 
rakentamispäätöstä tehdä ennen kuin on uudelleentarkasteltu mitä tiloja 
kaupungilla on tarjota ja Varhalta mahdollisesti vapautuu. Näistä tiloista on 
arvioitava ovatko ne kelvollisia ja edullisempia tiloja varastointiin. 
  
Puheenjohtaja totesi, että oli tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava 
kannatettu muutosehdotus asian palauttamisesta uudelleenvalmisteluun, 
joten asiasta on äänestettävä. Puheenjohtaja ehdotti, että toimitetaan 
nimenhuutoäänestys. Ne, jotka kannattavat esittelijän ehdotusta 
äänestävät JAA ja ne jotka kannattavat jäsen Rissasen ehdotusta 
äänestävät EI. Puheenjohtajan ehdotus äänestystavasta hyväksyttiin.  
Suoritetussa äänestyksessä  
Esittelijän pohjaehdotus sai 9 JAA ääntä (Keto-oja, Jaakkola, Alanko, 
Blomqvist, Järvinen, Karp, Laaksonen, Martyogova, Vierjoki-Väätänen) 
Jäsen Petteri Rissasen ehdotus sai 2 EI ääntä (Rissanen, Björkstrand) 
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Poissa 2 (Hirvimäki, Leppähaara) 
 
Puheenjohtaja totesi, että päätökseksi tuli äänin 9 - 2 esittelijän ehdotus ja 
asian käsittelyä päätettiin jatkaa.  
 
Vapaa-ajanlautakunta hyväksyi hankesuunnitelman ja esittää 
kaupunginhallitukselle ja edelleen kaupunginvaltuustolle museovaraston 
rakentamista vuonna 2025. 

 
Tiedoksianto NMD Arkkitehdit oy 
 Tekninen johtaja 
 Talonsuunnitteluarkkitehti 
 Toimistopalvelut 
 
 
Kaupunginhallitus 18.11.2024 § 352 
 

 
 

Valmistelija Sivistyspalveluiden johtaja Pia Stoor, pia.stoor@salo.fi, 044 778 4001 
 Kulttuuripäällikkö Mikko Nortela, mikko.nortela@salo.fi, 050 471 1987 
 

Museoiden perustehtävä on tallentaa historiaa, tutkia sitä ja esittää siitä 
yleisölle mm. näyttelyiden ja erilaisten julkaisujen muodossa koosteita 
(Museolaki 314/2019 § 2 ja). Tallentaminen tapahtuu pääasiassa 
esinekokoelmaa ja arkistoa kartuttamalla, ja toimiva kokoelma sekä 
kokoelmapoliittinen ohjelma ovat myös vaatimuksena museon 
valtionosuudelle (314/2019 § 5). Nämä periaatteet pohjaavat suomalaisen 
lainsäädännön lisäksi kansainvälisiin sopimuksiin, ja kulttuuriperinnön 
säilyminen on keskeisiä arvoja myös Valtioneuvoston periaatepäätöksessä 
kulttuuriperintöstrategiasta 2023–2030 (Valtioneuvoston julkaisuja 2923:7). 
 
Salossa museotoiminnan järjestäminen lain hengen mukaisesti riippuu 
sekä henkilöresursseista että kokoelmien säilytyksestä ja esittelystä. Tällä 
hetkellä kokoelmia on erittäin monissa tiloissa, joista suuri osa ei täytä 
edes säilytyksen perusvaatimuksia. Esineistöä tuhoutuu, kokoelmaa ei 
voida esitellä asiallisesti eikä museo voi täyttää myöskään 
perustehtäväänsä kokoelmien kartuttamisesta tulevaisuuden varalle. 
 
Vapaa-ajanlautakunta on hyväksynyt hankesuunnitelman uusista 
museoiden yhteisvaraston tiloista. Osana hankesuunnitelmaa on käyty läpi 
sekä kaupungin vapaana olevat tilat että yksityisiä tiloja. Kulttuuripäällikkö 
on lokakuussa 2024 lisäksi käynyt tutustumassa kahteen yksityiseen tilaan, 
jotka on yhteisymmärryksessä omistajien kanssa todettu museon 
varastokäyttöön sopimattomiksi. Tilojen muokkaaminen uuteen käyttöön 
olisi joko täysin mahdotonta tai taloudellisesti kannattamatonta. 
 
Molemmissa tiloissa oli vesikiertoinen lämmitysjärjestelmä, joka olisi 
pitänyt vaihtaa toiseen lämmitysmuotoon riskien välttämiseksi. 
Kattorakenne olisi myös täytynyt muuttaa, koska molemmissa tiloissa oli 
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riskin aiheuttavia kattokaivoja. Toisessa kohteista oli sprinklaus, jota ei 
nykylainsäädännön mukaan ole helppoa poistaa mutta jota ei 
museovarastossa voi olla. Sammutusjärjestelmät eivät nykyisellään 
muutenkaan soveltuneet museovarastolle. 
 
Toisen varaston rakenne pohjaa liimapalkkeihin, mitkä ovat tuhoeläinten 
kannalta riski museovarastolle. Molempien kohteiden seinät olivat myös 
liian kevytrakenteisia museovaraston vaatimuksiin. Osa seinärakenteesta 
olisi muutostyön yhteydessä ehkä säilytettävissä, mutta käytännössä sekä 
ulko- että sisäseinät tulisi rakentaa uudelleen. 
 
Museovaraston vaatima palo-osastointi tarkoittaisi, että molemmissa 
saneerauskohteissa täytyisi käytännössä rakentaa uusi rakennus vanhan 
hallin sisään. Kummassakaan hallissa ei ollut tämän vaatimaa vapaata 
korkeutta, joten pinta-alaa pitäisi kasvattaa merkittävästi. Myös 
savukaasujen poistojärjestelmät pitäisi suunnitella uudestaan molemmissa 
kohteissa. Tilapalvelujen kanssa tehdyn arvioinnin mukaan käytännössä 
muutostöiden hinta vastaa uuden varaston rakennuskuluja. 
 
Museovaraston hyväksytty hankesuunnitelma on mitoitettu niin, että sinne 
ei tulla siirtämään kaikkea kokoelmien esineitä. Osa esineistä on sijoitettu 
mielekkäisiin kohteisiin, osa taas on tuhoutunut nykyisten olosuhteiden 
takia kuntoon, jossa niillä ei ole museaalista arvoa. Karsiminen tehdään 
Museolain edellyttämän kokoelmapoliittisen ohjelman mukaisesti. 
 
Tilaan on suunniteltu kontrolloitu lämpötila sekä optio kosteuden 
kontrolloimiselle. Muut tilan vaatimukset ovat rakennusteknisiä. 
Rakennuksen käyttöiän tulee olla yli 150 vuotta ja se on voitava palo-
osastoida moneen osaan. Esimerkiksi kattokaivot, sprinklausjärjestelmät ja 
vesikiertoinen lämmitysjärjestelmä ovat tällaisessa kohteessa riskejä, joita 
ei voida ottaa. Sammutusjärjestelmät täytyy suunnitella niin, että 
varastotiloissa ei normaalisti ole paineistettuja vesijohtoja. 
 
Toinen tärkeä tekijä on kulku tiloista toiseen trukeilla. Noin puolet 
suunnitellusta tilasta on korkeudeltaan noin kuusi metriä, jotta neliöitä on 
voitu säästää. Muun tilan vapaa korkeus on noin neljä metriä neliöiden 
tehokkaan käytön takia. Suuri osa suurehkostakin esineistöstä säilytetään 
hyllyissä tilan säästämiseksi. Kulku ei saa muodostaa riskiä sille, että tilaan 
pääsisi eläimiä tai kasvustoja. Tämä on huomioitu karanteenitilojen lisäksi 
myös rakennusmateriaaleissa, joten käytännössä ainut vaihtoehto on 
betoni. 
 
Näillä reunaehdoilla esitetty hankesuunnitelma on neliöhinnaltaan 
vähintään kilpailukykyinen muiden kaupunkien nykyaikaisten 
museovarastojen kanssa. 
 
Museokokoelmien yhteisvarastoon on mahdollista saada valtion rahoitusta 
n. 25-30 % investoinnin kustannuksista. Avustuksen suuruuteen vaikuttaa 
valtion avustuksen rahoitusosuuden suuruus sekä investoinnin lopulliset 
kustannukset. Rakentaminen tulee aloittaa samana vuonna kun päätös 
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avustuksesta on myönnetty. Avustuksista päätetään vuosittain. Vuoden 
2026 avustusta voidaan hakea loppuvuodesta 2025. 

 
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus päättää esittää kaupunginvaltuustolle, että 

kaupunginvaltuusto hyväksyy museoiden yhteisvaraston 
hankesuunnitelman. 
 

Päätös Merkittiin, että tämän asian osalta kokouksessa olivat läsnä asiantuntijat 
Mikko Nortela, Maria Kulmala sekä Mirka Haanpää. Nortela, Kulmala ja 
Haanpää saapuivat kokoukseen klo 9.23. 
 
Merkittiin, että Nortela poistui kokouksesta klo 10.16. 
 
Osmo Friberg ehdotti Antti Olkinuoran kannattamana seuraavaa: 
Museoiden yhteisvaraston hankesuunnitelmaa ei hyväksytä. 
 
Johanna Riski ehdotti Timo Lehden ja Jarkko Anttilan kannattamana 
seuraavaa: Hankesuunnitelma palautetaan uudelleen valmisteluun, jotta 
kustannusarvio saadaan alemmaksi. Yhteisvarasto tarvitaan, mutta tähän 
kaupungin taloustilanteeseen nähden hanke on liian arvokas.  
 
Kaupunginhallitus piti neuvottelutauon klo 10.21 - 10.30. 
 
Puheenjohtaja totesi, että oli tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava 
kannatettu asian käsittelyn palautusehdotus, joten asiasta on äänestettävä. 
Puheenjohtaja ehdotti, että toimitetaan nimenhuutoäänestys. Ne, jotka 
kannattavat asian käsittelyn jatkamista äänestävät JAA ja ne, jotka 
kannattavat jäsen Riskin palautusehdotusta äänestävät EI. Puheenjohtajan 
ehdotus äänestystavasta hyväksyttiin.  
 
Suoritetussa äänestyksessä  
Käsittelyn jatkaminen sai 7 JAA ääntä (Paassilta, Nummentalo, Aaltonen, 
Palohonka, Härri, Anttila, Yli-Jama) 
Jäsen Riskin palautusehdotus sai 6 EI ääntä (Riski, Friberg, Lehti, 
Huittinen, Lundén, Olkinuora) 
Tyhjä 0 (-) 
Poissa 0 (-) 
 
Puheenjohtaja totesi, että päätökseksi tuli äänin 7 - 6 asian käsittelyn 
jatkaminen. 
 
Asian käsittelyä jatkettiin. 
 
Puheenjohtaja totesi, että oli tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava 
kannatettu muutosehdotus, joten asiasta on äänestettävä. Puheenjohtaja 
ehdotti, että toimitetaan nimenhuutoäänestys. Ne, jotka kannattavat 
esittelijän ehdotusta äänestävät JAA ja ne, jotka kannattavat jäsen 
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Fribergin ehdotusta äänestävät EI. Puheenjohtajan ehdotus 
äänestystavasta hyväksyttiin.  
 
Suoritetussa äänestyksessä  
Esittelijän pohjaehdotus sai 7 JAA ääntä (Paassilta, Nummentalo, 
Aaltonen, Palohonka, Härri, Anttila, Yli-Jama) 
Jäsen Fribergin ehdotus sai 6 EI ääntä (Riski, Friberg, Lehti, Huittinen, 
Lundén, Olkinuora) 
Tyhjä 0 (-) 
Poissa 0 (-) 
 
Puheenjohtaja totesi, että päätökseksi tuli äänin 7 - 6 esittelijän ehdotus. 

 
Tiedoksianto Toimistopalvelut 
  
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 96 
115/00.01.02.02/2024 
 
 
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

hyväksyy museoiden yhteisvaraston hankesuunnitelman. 
 

Päätös Valtuutettu Antti Olkinuora ehdotti Osmo Fribergin kannattamana 
seuraavaa: Museovarastojen hankesuunnitelmaa ei hyväksytä. 
 
Valtuutettu Timo Lehti ehdotti Johanna Riskin kannattamana seuraavaa: 
Esittää museoiden yhteisvaraston uudelleen valmisteluun. Valmistelussa 
tulee hankkeen kustannusarvio saada alemmaksi. 
 
Merkittiin, että kulttuuripäällikkö Mikko Nortela saapui kokoukseen tämän 
asian käsittelyn aikana klo 13.56. 
 
Puheenjohtaja totesi, että on tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava 
kannatettu palautusehdotus, joten asiasta on äänestettävä. Puheenjohtaja 
ehdotti, että järjestetään äänestys, jossa asian käsittelyn jatkamista 
äänestävät JAA ja Lehden palautusehdotusta kannattavat äänestävät EI. 
 
Puheenjohtajan ehdotus äänestystavasta hyväksyttiin.  
 
Suoritetussa äänestyksessä annettiin 29 JAA ääntä ja 22 EI ääntä, 
yhteensä 51 ääntä. Äänestysluettelo on tämän pöytäkirjan liitteenä. 
 
Puheenjohtaja totesi, että päätökseksi tuli äänin 29 - 22 asian käsittelyn 
jatkaminen. 
 
Asian käsittelyä jatkettiin. 
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Puheenjohtaja totesi, että oli tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava 
kannatettu muutosehdotus, joten asiasta on äänestettävä. Puheenjohtaja 
ehdotti, että järjestetään äänestys, jossa pohjaehdotusta kannattavat 
äänestävät JAA ja Olkinuoran vastaehdotusta kannattavat äänestävät EI. 
 
Puheenjohtajan ehdotus äänestystavasta hyväksyttiin.  
 
Suoritetussa äänestyksessä annettiin 31 JAA ääntä ja 20 EI ääntä, 
yhteensä 51 ääntä. Äänestysluettelo on tämän pöytäkirjan liitteenä. 
 
Puheenjohtaja totesi, että päätökseksi tuli äänin 31 – 20 
kaupunginhallituksen päätösehdotus. 
 
Merkittiin, että Nortela poistui kokouksesta tämän asian käsittelyn jälkeen 
klo 14.17. 
 
Kaupunginvaltuusto piti tauon klo 14.17 - 14.34. 

 
Tiedoksianto NMD Arkkitehdit Oy 
 Sivistyspalveluiden johtaja 
 Kulttuuripäällikkö 
 Tekninen johtaja 
 Talonsuunnitteluarkkitehti 
  
 
Liitteet 

Liite 20 Hankesuunnitelma - Salon museoiden yhteisvarasto, päivitetty 
Rev.A: 6.9.2024 

Liite 21 Äänestysluettelo, Salon kaupunginvaltuusto 2.12.2024 § 96 
Museoiden yhteisvaraston rakentamispäätös 
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Eroanomus rakennus- ja ympäristölautakunnan jäsenyydestä 
 
3108/00.00.01.00/2021 
Kaupunginhallitus 28.06.2021 § 319 
  
 

Valmistelijat: hallintojohtaja Laura Ala-Hannula, laura.ala-hannula@salo.fi, 
puh. 02 778 2020, lakimiesharjoittelija Johanna Kuusisto, 
johanna.kuusisto@salo.fi, 02 778 2044 
 
Hallintosäännön 10 §:n mukaan rakennus- ja ympäristölautakuntaan 
valitaan kolmetoista jäsentä. Valtuusto valitsee lautakunnan jäsenistä 
puheenjohtajan ja kaksi varapuheenjohtajaa. Jokaisella jäsenellä on 
henkilökohtainen varajäsen. 
 
Hallintosäännön 15 § 6:n mukaan lautakunnan tehtäväalueeseen kuuluvat  
rakennusvalvonta, ympäristönsuojelu, ympäristöterveydenhuolto, 
maaseutupalvelut ja maatalouslomituspalvelut. 
 
Kuntalain 74 §:ssä säädetään vaalikelpoisuudesta lautakuntaan 
seuraavasti: 
 
"Vaalikelpoinen lautakuntaan ja valiokuntaan on henkilö, joka on 
vaalikelpoinen valtuustoon, ei kuitenkaan: 
 
1) asianomaisen lautakunnan tai valiokunnan alainen kunnan 
palveluksessa oleva henkilö; 
 
2) henkilö, joka on asianomaisen lautakunnan tai valiokunnan 
tehtäväalueella toimivan, kunnan määräysvallassa olevan yhteisön tai 
säätiön palveluksessa; 
 
3) henkilö, joka on hallituksen tai siihen rinnastettavan toimielimen 
jäsenenä taikka johtavassa ja vastuullisessa tehtävässä tai siihen 
rinnastettavassa asemassa liiketoimintaa harjoittavassa yhteisössä, jos 
kysymyksessä on sellainen yhteisö, jolle asianomaisessa lautakunnassa 
tavanomaisesti käsiteltävien asioiden ratkaisu on omiaan tuottamaan 
olennaista hyötyä tai vahinkoa. 
 
Pääasiallisesti henkilöstöasioita hoitavaan toimielimeen sovelletaan, mitä 
73 §:n 2 momentissa säädetään. 
 
Johtokuntaan ja toimikuntaan voidaan valita sellainenkin henkilö, joka ei 
ole vaalikelpoinen kunnanhallitukseen ja lautakuntaan tai jonka kotikunta 
kunta ei ole." 
 
Henkilö, joka ei ole vaalikelpoinen valtuustoon, ei ole vaalikelpoinen 
myöskään lautakuntaan. Vaalikelpoisuudesta valtuustoon säädetään 
kuntalain 72 §:ssä seuraavaa:  
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"Vaalikelpoinen valtuustoon ei ole: 
 
1) valtion virkamies, joka hoitaa välittömästi kunnallishallintoa koskevia 
valvontatehtäviä; 
 
2) kunnan palveluksessa oleva henkilö, joka toimii kunnanhallituksen tai 
lautakunnan tehtäväalueen johtavassa tehtävässä tai sellaiseen 
rinnastettavassa vastuullisessa tehtävässä; 
 
3) kunnan määräysvallassa olevan yhteisön tai säätiön palveluksessa 
oleva henkilö, joka asemaltaan voidaan rinnastaa 2 kohdassa tarkoitettuun 
kunnan palveluksessa olevaan henkilöön; 
 
4) kuntayhtymän jäsenkunnan valtuuston osalta kuntayhtymän 
palveluksessa oleva henkilö, joka asemaltaan voidaan rinnastaa 2 
kohdassa tarkoitettuun kunnan palveluksessa olevaan henkilöön. 
 
Edellä tarkoitetussa palvelussuhteessa oleva on vaalikelpoinen 
valtuutetuksi, jos palvelussuhde päättyy ennen kuin valtuutettujen 
toimikausi alkaa." 
 
Tasa-arvolain 4 a §:n 1 momentin mukaan kunnallisissa toimielimissä 
lukuunottamatta kunnanvaltuustoja tulee olla sekä naisia että miehiä 
kumpiakin vähintään 40 %, jollei erityisistä syistä muuta johdu. Tämän 
perusteella 13-jäsenisessä toimielimessä naisten ja miesten 
vähimmäismäärä määräytyy luvuin 6-7. 
 
 
Kaupunginjohtaja: 
 
Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle,  
että kaupunginvaltuusto  
 
- valitsee rakennus- ja ympäristölautakuntaan toimikaudekseen kolmetoista 
jäsentä ja kullekin henkilökohtaisen varajäsenen  
 
- määrää jäsenistä puheenjohtajan ja kaksi varapuheenjohtajaa. 
 
Päätös: 
 
Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
 

Kaupunginvaltuusto 09.08.2021 § 13 
 
 
 
Esittelijä Kaupunginhallitus 
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Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto  
 
- valitsee rakennus- ja ympäristölautakuntaan toimikaudekseen kolmetoista 
jäsentä ja kullekin henkilökohtaisen varajäsenen  
 
- määrää jäsenistä puheenjohtajan ja kaksi varapuheenjohtajaa. 
 

Päätös Merkittiin, että valtuutettu Antti Olkinuora esitti rakennus- ja 
ympäristölautakuntaan valittaviksi henkilöiksi: 
 
Perussuomalaisten nimeämänä 
Sanna Leivonen varajäsen Ari Peltosalo 
Janne Järvinen varajäsen Kristiina Ilmarinen 
Mika Sarhola varajäsen Henry Vikstedt 
 
SDP:n nimeäminä 
Asmo Ojanperä varajäsen Teemu Mäkinen 
Piia Hellström varajäsen Anneli Jalonen 
 
Kokoomuksen nimeämänä 
Ralf Hellsberg varajäsen Lauri Havia 
Matti Fontell varajäsen Juha Mielikäinen 
Elina Laine varajäsen Virpi Rahikkala 
 
Keskustan nimeämänä 
Asko Määttänen varajäsen Tarja Lehtovirta 
Ismo Saari varajäsen Minna Mäkinen 
Saga Kjellman varajäsen Ari Järvinen 
 
Vihreiden nimeämänä 
Saija- Reetta Puopolo varajäseneksi Pasi Lehti 
 
Vasemmistoliiton nimeämänä 
Riika Kotilainen varajäseneksi Aliisa-Mari Lindholm 
 
Joista: 
puheenjohtajaksi Sanna Leivonen 
1. varapuheenjohtajaksi Ralf Hellsberg 
2. varapuheenjohtajaksi Asko Määttänen 
 
Kaupunginvaltuusto päätti yksimielisesti hyväksyä Olkinuoran tekemän 
ehdotuksen. 

 
Tiedoksianto asianosaiset 

kirjaamo 
toimistopalvelut 
luottamustoimipalkkiot 

 
Kaupunginhallitus 25.11.2024 § 379 
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Valmistelija hallintoasiantuntija Satu Mamia, satu.mamia@salo.fi, 02 778 2022 
 

Pia Hellström on Salon kaupungin kirjaamoon saapuneella 
eroanomuksellaan pyytänyt eroa rakennus- ja ympäristölautakunnan 
jäsenyydestä. Hän ilmoittaa syyksi puolueen vaihtamisen. 
 
Kaupunginvaltuuston tulee valita rakennus- ja ympäristölautakunnalle uusi 
jäsen. 
 
Kaupunginvaltuusto on kokouksessaan 14.11.2022 valinnut Elina Laineen 
uudeksi henkilökohtaiseksi varajäseneksi Taru Jussilan. Muita vaihdoksia 
ei kauden aikana ole ollut. 
 

 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

myöntää eron Pia Hellströmille rakennus- ja ympäristölautakunnan 
jäsenyydestä ja valitsee uuden jäsenen rakennus- ja 
ympäristölautakuntaan. 
 
Lautakunnassa vaadittavan tasa-arvopykälän vaatimus sukupuolijaosta 
täyttyy, kun jäseneksi valitaan nainen. 
 
Pöytäkirja tarkastetaan tämän pykälän osalta heti kokouksessa. 
 

Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Pöytäkirja tarkastettiin tämän asian osalta heti kokouksessa. 

 
Tiedoksianto Toimistopalvelut 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 97 
5013/00.00.01.01/2024 
 
 
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

myöntää eron Pia Hellströmille rakennus- ja ympäristölautakunnan 
jäsenyydestä ja valitsee uuden jäsenen rakennus- ja 
ympäristölautakuntaan. 
 
Lautakunnassa vaadittavan tasa-arvopykälän vaatimus sukupuolijaosta 
täyttyy, kun jäseneksi valitaan nainen. 
 

Päätös Kaupunginvaltuusto päätti myöntää Pia Hellströmille eron rakennus- ja 
ympäristölautakunnan jäsenyydestä. 
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Valtuutettu Satu Parttimaa esitti rakennus- ja ympäristölautakunnan 
jäseneksi Sari Meisolaa. 
 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi valtuutettu Parttimaan ehdotuksen 
yksimielisesti. 

 
Tiedoksianto Asianosaiset 
 Rakennus- ja ympäristövalvonnan johtaja 
 Hallintoasiantuntija 

Kirjaamo 
Toimistopalvelut 
Luottamustoimipalkkiot
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Sosialidemokraattisen valtuustoryhmän ym. valtuustoaloite maksuttoman toisen asteen 
koulutuksen turvaamiseksi nuorille 
 
Kaupunginvaltuusto 10.06.2024 § 55 
 
 
 Sosialidemokraattisen puolueen valtuustoryhmä ym. tekivät seuraavan 

valtuustoaloitteen: 
 

”Salon kaupungin turvattava nuorille maksuton toisen asteen koulutus 
  
Orpon hallitus päätti huhtikuun 2024 kehysriihessä useista leikkauksista. 
Erityisen haitallinen leikkaus on koulutuksen järjestäjiäkin koskettava 
päätös rajoittaa toisen asteen opiskelijoiden maksuttomia oppimateriaaleja 
ja ylioppilastutkintomaksuja sen vuoden loppuun, jolloin opiskelija täyttää 
18 vuotta. Toimenpiteellä tavoitellaan vain 12 miljoonan euron vuosittaista 
säästöä valtakunnallisesti, mutta toteutuessaan se lisää nuorten ja 
perheiden eriarvoisuutta. 
  
Vuoden 2022 Lukiolaisbarometrin mukaan maksuttomien oppimateriaalien 
tarjoaminen on lisännyt lukiokoulutukseen hakeutumista erityisesti niiden 
opiskelijoiden kohdalla, joiden vanhemmista kumpikaan ei ole 
korkeakoulutettu, vähintään toinen vanhemmista on työtön tai joiden 
äidinkieli ei ole suomi. Toiseen asteen tutkinnon suorittamisella on myös 
selvä vaikutus myöhempään sijoittumiseen työmarkkinoille. Hallituksen 
esitys kohdistuu siis nimenomaisesti jo valmiiksi heikommassa asemassa 
oleviin nuoriin ja perheisiin lisäten eriarvoisuutta kaikkialla Suomessa. 
Päätetyllä koulutusleikkauksella saavuttaisiin vain minimaalista julkisen 
talouden säästöä ja se lisäisi nuorten eriarvoisuutta sekä kaventaisi 
vähintään osan nuorista tulevaisuuden mahdollisuuksia. 
  
Oppikirjojen, erilaisten opetusvälineiden ja tietokoneiden kerääminen pois 
opiskelijoilta sekä e-kirjalisenssien katkaiseminen kesken abiturienttivuotta 
tai opintojen loppurutistusta on arkijärjen vastaista ja erittäin haastavaa 
toteuttaa. Se myös lisäisi jo entisestään kuormittuneen opetushenkilöstön 
työkuormaa. Pahimmassa tapauksessa oppimateriaalien maksullisuudella 
olisi myös vaikutusta opinnoissa menestymiseen ja tutkinnon 
valmistumiseen. Vaihtoehtoisesti lukuisten pienten laskujen ym. maksujen 
laskuttaminen nuorilta opiskelijoilta aiheuttaa lisää hallintotaakkaa sekä -
kuluja kunnille. 
  
Valtuutetuille kuuluvaa aloiteoikeutta käyttäen sosialidemokraattinen 
valtuustoryhmä esittää, että: 
 
1. Salon edunvalvonnan tavoitteeksi asetetaan valtioon vaikuttaminen, 

jotta päätetty koulutusleikkaus perutaan asian jatkovalmistelussa yllä 
mainituilla perusteilla 
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 ja 
 

2. Salo päättää selvittää eri keinot turvata aidosti maksuton ja 
yhdenvertainen toisen asteen koulutus oppivelvollisuutta suorittaville 
asukkailleen kustantamalla yli 18-vuotiaiden toisen asteen 
oppimateriaalit, mikäli valtio toteuttaa koulutusleikkauksen. 

  
Salossa 10.6.2024 
  
Sosialidemokraattinen valtuustoryhmä 
Kaisa Palohonka 
Eetu Sadeharju 
Saku Nikkanen 
Piia Keto-oja 
Satu Parttimaa 
Pia Hellström 
Jarkko Anttila 
Simo Paassilta 
Kaarlo Alanko 
Riku Hatakka (nuorisovaltuutettu) 
Simo Vesa 
Timo Tammi” 
 
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää aloitteen valmisteltavaksi. 

 
Tiedoksianto Sivistyspalveluiden johtaja 
 Opetusjohtaja 
 
 
Opetuslautakunta 01.10.2024 § 91 
 
 
Valmistelija opetusjohtaja Inkeri Lahti, inkeri.lahti@salo.fi, 02 778 4688. 
 
 Valtion kehysriihessä päätettyä toisen asteen oppimateriaalien 

maksuttomuuden rajausta ei toteuteta. Opetus- ja kulttuuriministeriö on 
tehnyt korvaavasta säästöstä ehdotuksen, joka sisältyy 
valtiovarainministeriön talousarvioehdotukseen.  

  
 Salon lukiokoulutuksen talousarviossa on varattu 

opetusmateriaalimäärärahat kaikille opiskelijoille vuodelle 2025. 
 
 
Esittelijä Sivistyspalveluiden johtaja 

 
Päätösehdotus Opetuslautakunta päättää antaa edellä olevan vastauksen tehtyyn 

valtuustoaloitteeseen. Lisäksi opetuslautakunta toimittaa 
valtuustoaloitteeseen annetun vastauksen kaupunginhallitukselle ja 
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edelleen kaupunginvaltuustolle sekä ehdottaa, että aloite katsotaan 
loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Opetuslautakunta hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Kaupunginhallitus 
 
 
Kaupunginhallitus 28.10.2024 § 335 
 
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus päättää merkitä annetun opetuslautakunnan vastauksen 

valtuustoaloitteeseen tiedoksi ja päättää esittää edelleen 
kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee valmistelun mukaisen vastauksen 
aloitteeseen tiedoksi ja toteaa aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Toimistopalvelut 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 98 
3410/00.02.50/2024 
 
 
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

merkitsee valmistelun mukaisen vastauksen aloitteeseen tiedoksi ja toteaa 
aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Kaupunginvaltuusto hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Aloitteen tekijä 
 Valmistelija 
 Kirjaamo 
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Vihreän valtuustoryhmän ym. valtuustoaloite maksuttoman toisen asteen säilyttämiseksi 
 
Kaupunginvaltuusto 10.06.2024 § 56 
 
 
 Vihreiden valtuustoryhmä ym. tekivät seuraavan valtuustoaloitteen: 
 

”Aloite maksuttoman toisen asteen säilyttämiseksi Salossa 
 
Eduskunnan kehysriihessä tehtiin esitys maksuttoman toisen asteen 
rajaamisesta sen vuoden loppuun kun opiskelija täyttää 18 vuotta. Tämä 
romuttaisi nykyisen maksuttoman toisen asteen mallin ennen kuin yksikään 
sen piirissä aloittanut opiskelija ehtii valmistua esimerkiksi ylioppilaaksi. 
 
Päätös tarkoittaisi sitä, että muun muassa oppimateriaalien, 
ylioppilaskokeiden ja ammatillisen puolen työvälineiden hinta voi siirtyä 
nuoren itsensä maksettavaksi kesken opintojen. Monimutkaisuuden lisäksi 
malli on eriarvoistava: oppimateriaaleista koituvat lisäkulut osuvat 
erityisesti niihin nuoriin ja perheisiin, joihin myös asumistuen ja muun 
sosiaaliturvan leikkaukset ovat jo kohtuuttomasti osuneet. 
 
Riskinä on, että maksullisuuden alkaessa opinnot keskeytetään erityisen 
herkässä ikävaiheessa toisen asteen ollessa kesken. Tämä ei palvele 
tavoitetta nostaa Suomen koulutustasoa, eikä etenkään vähennä nuorten 
syrjäytymisriskiä, pahoinvointia tai mielenterveyskriisiä. 
 
Esitämme, että Salo säilyttää toisen asteen maksuttomana nykyisen mallin 
mukaisesti toisen asteen tutkinnon suorittamisen loppuun asti tai sen 
kalenterivuoden loppuun asti, kun opiskelija täyttää 20 vuotta. 
 
Salossa 10.6.2024 
 
Vihreä valtuustoryhmä, vasemmistoliiton valtuustoryhmä ja 
nuorisovaltuuston edustaja, sekä muut allekirjoittajat: 
 
Jonna Nyyssönen 
Anna Härri 
Saija-Reetta Puopolo 
Mika Nummenpalo 
Marja Ruokonen 
Raimo Nieminen 
Timo Lähteenmäki 
Kai Schneider 
Riku Hatakka 
Sari Pesonen 
Johannes Alaranta 
Petteri Rissanen 
Sanna Leivonen 
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Mika Sarhola” 
 
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää aloitteen valmisteltavaksi. 

 
Tiedoksianto Sivistyspalveluiden johtaja 
 Opetusjohtaja 
 
 
Opetuslautakunta 01.10.2024 § 92 
 
 
Valmistelija opetusjohtaja Inkeri Lahti, 02-7784688, inkeri.lahti@salo.fi. 
 
 
 Valtion kehysriihessä päätettyä toisen asteen oppimateriaalien 

maksuttomuuden rajausta ei toteuteta. Opetus- ja kulttuuriministeriö on 
tehnyt korvaavasta säästöstä ehdotuksen, joka sisältyy 
valtiovarainministeriön talousarvioehdotukseen.  

 
 Salon lukiokoulutuksen talousarviossa on varattu 

opetusmateriaalimäärärahat kaikille opiskelijoille vuodelle 2025. 
 

 
Esittelijä Sivistyspalveluiden johtaja 

 
Päätösehdotus Opetuslautakunta päättää antaa edellä olevan vastauksen tehtyyn 

valtuustoaloitteeseen. Lisäksi opetuslautakunta toimittaa 
valtuustoaloitteeseen annetun vastauksen kaupunginhallitukselle ja 
edelleen kaupunginvaltuustolle sekä ehdottaa, että aloite katsotaan 
loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Opetuslautakunta hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Kaupunginhallitus 
 
 
Kaupunginhallitus 28.10.2024 § 336 
 
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus päättää merkitä annetun opetuslautakunnan vastauksen 

valtuustoaloitteeseen tiedoksi ja päättää esittää edelleen 
kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee valmistelun mukaisen vastauksen 
aloitteeseen tiedoksi ja toteaa aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Toimistopalvelut 
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Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 99 
3412/00.02.50/2024 
 
 
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

merkitsee valmistelun mukaisen vastauksen aloitteeseen tiedoksi ja toteaa 
aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Kaupunginvaltuusto hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Aloitteen tekijä 
 Valmistelija 
 Kirjaamo 
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Janne Väistön ym. valtuustoaloite kielisaareketoiminnan kehittämiseksi 
 
Kaupunginvaltuusto 05.02.2024 § 11 
 
 Janne Väistö ym. tekivät seuraavan valtuustoaloitteen: 
 
 Valtuustoaloite kielisaareketoiminnan kehittämiseksi 
 
 Suomi on kaksikielinen maa, josta löytyy sekä yksikielisiä että kaksikielisiä 

kuntia. Lisäksi Suomessa on 15 kielisaareketta: Pori, Hyvinkää, Jyväskylä, 
Kerava, Kotka, Kouvola, Lahti, Nurmijärvi, Kaarina, Vihti, Tampere, 
Hämeenlinna, Tuusula, Oulu ja Salo. Kielisaareke on yksikielinen 
suomenkielinen kunta, jossa on ruotsinkielistä koulutusta. 

 
 Nykytilanne Salossa 
 
 Solsträlarna on ruotsinkielinen sisarusryhmäjoka kuuluu Ollikkalan 

päiväkotiin, ja henkilökunta on osa samaa työyhteisöä. Ruotsinkieliseen 
varhaiskasvatukseen pääseminen edellyttää Salossa sitä, että yhden 
huoltajan on oltava ruotsinkielinen. 

 
 Salo svenska skola sijaitsee Ollikkalan koulussa. Yhdysluokalla (1-6) on 

luokanopettaja ja koulunkäyntiavustaja. Koulu toimii 
tarkoituksenmukaisissa tiloissa ja esikouluoppilaat päiväkodista osallistuvat 
säännöllisesti koulun oppitunneille. Suurin osa oppilaista jatkaa 
yläkouluopintoja ruotsiksi Turussa tai Raaseporissa. 

 
 Salo on elokuusta 2021 alkaen ollut mukana Kielisaarekeprojektissa 

(Kuntaliitto 2021-23, Hanasaaren ruotsalais-suomalainen kulttuurikeskus 
2023-). Salo on tällä hetkellä pienin Suomen kielisaarekkeista. 

 
 Kielisaareketoiminnalla on kunnalle merkitystä 
 
 Mahdollisuus ruotsinkieliseen koulunkäyntiin suomenkielisessä kunnassa 

voi olla ratkaiseva tekijä, kun monikielinen perhe päättää asuinpaikastaan. 
Siksi kielisaareketoimintaa voidaan pitää suomenkielisten kuntien valttina, 
kun tavoitteena on saada lisää kuntalaisia. 

 
 Salon lähikunnissa (Kemiönsaari, Parainen, Raasepori, Turku) asuu 

yhteensä noin 40 000 ruotsinkielistä. Tästä huolimatta Salossa 
järjestettävä ruotsinkielinen varhaiskasvatus ja alakoulu ovat niin omille 
kuin naapurikuntien asukkaille lähes tuntemattomia. Ruotsinkielisen 
koulutuksen näkyvyyden lisääminen voisi houkutella Saloon uusia 
asukkaita. Oppilasmäärän aktiivinen kasvattaminen houkuttelisi lisää 
oppilaita ja pätevää henkilökuntaa. 

 
 Esitämme, että Salon kaupunki aloittaa aktiivisen työn ruotsinkielisen 

varhaiskasvatuksen ja perusopetuksen kehittämiseksi. Tavoitteena tulisi 
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olla toiminnan laajentaminen hyödyntämällä aktiivista tiedottamista niin 
kunnan omille asukkaille kuin asukasmarkkinoinnissa. Tavoitteena olisi 
tehdä ruotsinkielinen koulupolku houkuttelevaksi vaihtoehdoksi Salossa. 
Samalla tulisi tarkastella ns. pääsyvaatimuksia ja yhdistää ne muiden 
kielisaarekekuntien mukaisiksi. Lisäksi tulisi arvioida ruotsinkielisen 
kielikylpytoiminnan käynnistämisestä varhaiskasvatuksessa. Tästä löytyy 
jo toimivia käytäntöjä muista kielisaarekekunnista. 

 
 Allekirjoittaneet 
 Janne Väistö 
 Kokoomuksen valtuustoryhmä 
 
 Johannes Alaranta 
 Kaarlo Alanko 
 Petteri Rissanen 
 Eetu Sadeharju 
 Saku Nikkanen 
 Marjaana Mänkäri 
 Marja Ruokonen 
 Karoliina Vierjoki-Väätäinen” 
 
 Kaupunginvaltuusto päätti lähettää aloitteen valmisteltavaksi. 
 
 
Tiedoksianto Varhaiskasvatusjohtaja  
 Opetusjohtaja  
 
Opetuslautakunta 01.10.2024 § 96 
 
 
Valmistelija Varhaiskasvatusjohtaja Anna Karlsson, anna.karlsson@salo.fi, 044 778 

7850 ja opetusjohtaja Inkeri Lahti, inkeri.lahti@salo.fi, 044 778 4688. 
 
 Ruotsinkielinen päiväkotiryhmä Solstrålarna 
 
 Ollikkalan päiväkodissa on seitsemän lapsiryhmää, joista yksi lapsiryhmä 

on ruotsinkielinen. Ryhmässä on tällä hetkellä seitsemän lasta. Lisäksi 
Salossa on väestötietojen mukaan äidinkielenään ruotsia puhuvia alle 
kouluikäisiä lapsia noin kaksikymmentä, joiden huoltajat ovat vallinneet 
lapsensa varhaiskasvatuspaikan kodin läheltä suomenkielisestä 
päiväkodista tai palvelusetelillä ympäristökuntien ruotsinkielisistä 
palveluista. Varhaiskasvatuksen tavoitteena ei ole kielen opettaminen vaan 
lapsen oman äidinkielen(suomi/ruotsi) tukeminen. Salossa ruotsinkieliseen 
varhaiskasvatukseen pääseminen edellyttää, että lapsen äidinkieli on 
väestötietojen mukaan ruotsi ja myös toisen huoltajan on oltava 
ruotsinkielinen. 

 
 Yhdistyneiden Kansakuntien lapsen oikeuksia koskevan yleissopimuksen 

mukaan sopimusvaltiot tunnustavat jokaisen lapsen oikeuden 
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koulutukseen. Niissä valtioissa, joissa on etnisiä, uskonnollisia tai kielellisiä 
vähemmistöjä tai alkuperäisväestöön kuuluvia henkilöitä, on 30. artiklan 
mukaan tällaiseen vähemmistöön tai alkuperäiskansaan kuuluvalta 
lapselta ei saa evätä oikeutta omaan kulttuurielämäänsä yhdessä muiden 
ryhmänsä jäsenten kanssa, tunnustaa ja harjoittaa omaa uskontoaan tai 
käyttää omaa kieltään.  

 
 Perustuslain 17 §:n mukaan Suomen kansalliskielet ovat suomi ja ruotsi. 

Jokaisen oikeus käyttää tuomioistuimessa ja muussa viranomaisessa 
asiassaan omaa kieltään, joko suomea tai ruotsia, sekä saada 
toimituskirjansa tällä kielellä turvataan lailla. Julkisen vallan on 
huolehdittava maan suomen- ja ruotsinkielisen väestön sivistyksellisistä ja 
yhteiskunnallisista tarpeista samanlaisten perusteiden mukaan.  

 
 Kielilain 23 §:n mukaan viranomaisten on varmistettava, että yksilön 

kielelliset oikeudet toteutuvat käytännössä. Varhaiskasvatuslain 8 §:n 1 
momentin mukaan kunnan on huolehdittava siitä, että jokainen lapsi voi 
saada varhaiskasvatuksen äidinkielellään, suomeksi, ruotsiksi tai saamen 
kielellä tai saamen kielen 3 §:n 1 momentissa tarkoitetulla tavalla. Lapsen 
oikeus varhaiskasvatukseen suomeksi, ruotsiksi ja saameksi on laaja. 
Käytännössä lapsen vanhemmat tai muut huoltajat päättävät lapsen 
oikeudesta varhaiskasvatukseen omalla äidinkielellään.   

 
 Salo svenska skolan 
 Tänä syksynä Salo svenska skolanissa on vuosiluokilla 3–6 yhteensä 

kahdeksan oppilasta. Ruotsinkielisille tuleville ensimmäisen luokan 
oppilaille osoitetaan aina lähikouluksi Salo svenska skolan. Mikäli perhe 
haluaa lapsensa toiseen kouluun, heidän tulee hakea erikseen 
koulunkäyntioikeutta muuhun kuin lähikouluunsa. Tällä hetkellä on 
kymmenen ruotsia äidinkielenään puhuvaa oppilasta suomenkielisissä 
alakouluissa ja viisi oppilasta suomenkielisissä yläkouluissa. Kaikkien 
näiden alakoulun oppilaiden lähikoulu olisi Salo svenska skolan, mutta 
perheet ovat valinneet mieluummin kotia lähempänä olevan 
suomenkielisen koulun. Koulun valintaan vaikuttavat usein koulumatkojen 
pituus sekä lapsen kaverisuhteet. 

 
 Lisäksi yhteensä kolme Salossa asuvaa ruotsinkielistä oppilasta käy 

koulua Kemiönsaarella ja Raaseporissa. Näiden oppilaiden kohdalla 
koulumatka tulisi kohtuuttoman pitkäksi Salo svenska skolaniin ja toisen 
kunnan ruotsinkielinen koulu on lähempänä asuinpaikkaa. Lisäksi 
vaikutusta on myös sillä, että naapurikuntien ruotsinkieliset koulut ovat 
isompia yksiköitä, mikä mahdollistaa laajemman resurssien käytön ja 
monipuolisemman opetuksen tarjoamisen. 

 
 Nykyään yhä useampi perhe on monikielinen ja Salon ruotsinkieliseen 

perusopetukseen on mahdollista osallistua, vaikka äidinkieli olisi muu kuin 
ruotsi. Tällöin oppilaalla on kuitenkin oltava ruotsin kielessä riittävät tiedot 
ja taidot, jotta pystyy opiskelemaan ruotsin kielellä ikätasoisesti 
opetussuunnitelman mukaisesti. Salo svenska skolanin opettaja varmistaa 
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monipuolisilla arviointimenetelmillä oppilaan riittävän ruotsin kielen taidon. 
Mahdollisesti tarvittava koulukuljetus järjestetään näissä tapauksissa 
voimassa olevien koulukuljetusperiaatteiden mukaisesti. 

 
 Salon koulujen verkkosivustolla Salo svenska skolanilla on oma 

esittelysivu. Lisäksi kaupungin perusopetuksen etusivuilla kerrotaan, että 
Salossa on opetusta molemmilla kotimaisilla kielillä.  

 
 Tiedotuksen edistäminen 
 
 Ruotsinkielisestä koulusta ja varhaiskasvatuksesta tiedottaminen ei yksin 

ratkaise lapsi- ja oppilasmäärän haasteita, koska valintaan vaikuttavat 
myös muut seikat, kuten koulun ja päiväkodin saavutettavuus ja perheen 
henkilökohtaiset toiveet. Vaikka ruotsinkielisestä koulusta ja päiväkodista 
tiedotettaisiin aktiivisesti ja sitä markkinoitaisiin kunnan palveluna, nämä 
perheiden priorisoimat käytännön seikat – kuten lähempänä sijaitseva 
suomenkielinen koulu tai päiväkoti sekä lapsen kaveripiiri vaikuttavat 
merkittävästi heidän päätöksiinsä varhaiskasvatus- tai koulupaikasta. 
Tiedottaminen voi toki lisätä tietoisuutta ruotsinkielisistä palveluista, mutta 
se ei välttämättä muuta niitä käytännön olosuhteita, jotka ohjaavat 
valtaosan perheistä suomenkielisiin päiväkoteihin tai kouluihin. 

 
 Kaupungin varhaiskasvatus- ja opetuspalveluiden tehtävänä on tarjota 

kaikille oppilaille ja perheille tasapuolisesti tietoa ja mahdollisuuksia eri 
varhaiskasvatus- ja kouluvaihtoehdoista riippumatta siitä, minkä kielen tai 
koulutusmuodon perhe valitsee. Yhden koulun tai päiväkodin erillinen 
markkinointi voisi antaa vaikutelman, että kaupunki suosii tiettyä 
päiväkotia, koulua tai koulutuslinjaa, mikä ei olisi yhdenvertaisuuden 
periaatteiden mukaista.  

 
 Salon esi- ja perusopetuksen toimintaa sekä lukiokoulutusta esitellään 

monipuolisesti Oppiva Salo -ryhmässä Facebook –somealustalla. Myös 
Salo svenska skolanin arkipäivää tai esim. erilaisista tapahtumista ja 
teema -päivistä voidaan tuoda esiin opetustoimen some -kanavassa. 
Lisäksi Salo svenska skolanilla on yhdessä päiväkotiryhmän Solstrålarna 
kanssa oma some –kanavansa, jossa esitellään koulun ja päiväkodin 
tapahtumia sekä tehdään näkyväksi yksiköiden toimintaa. 

 Salon kielisaareketoimintaa voitaisiin hyödyntää tehokkaammin ja 
laajemmin osana kunnan markkinointia ja tiedotusta ruotsinkielisistä 
palveluista kokonaisuutena. Kielisaareke-projektin tapaamisessa Svensk 
träff i Salo, joka pidettiin 4.9.2024, esitettiin ehdotus "Även på svenska i 
Salo" -kampanjasta. Tämän kampanjan tarkoituksena olisi tuoda esiin 
paikallisten ruotsinkielisten palveluiden, yhteisöjen, yhdistysten ja 
organisaatioiden välistä yhteistyötä. 

 
 Ruotsinkieliset palvelut ja tapahtumat voisivat olla osa kunnan 

markkinointia, jossa korostetaan kaksikielisyyttä ja sen etuja. 
Kaksikielisyyttä voidaan pitää kunnan vahvuutena erityisesti 
muuttomarkkinoinnissa, mikä auttaa houkuttelemaan uusia asukkaita ja 
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yrityksiä. Monipuolinen tiedotus, joka toimii sekä suomeksi että ruotsiksi, 
voi lisätä kunnan vetovoimaa monikielisille perheille ja yrityksille. Kampanja 
ja sen viestit voivat lisätä tietoisuutta kunnan ruotsinkielisistä palveluista 
sekä osoittaa, että kunta tukee aktiivisesti kaksikielistä ja kulttuurisesti 
rikasta yhteisöä. Tämä kokonaisuus edistäisi kunnan brändiä 
houkuttelevana, kaksikielisenä ja monikulttuurisena asuinpaikkana sekä 
työympäristönä. 

 
 Opetuspalvelut kehittää Salo svenska skolanin esittelyä ja näkyvyyttä 

yhtenä osana kaupungin koulutuspalveluita. Tavoitteena on varmistaa, että 
Salo svenska skolanin toiminta jatkuu vahvana ja tunnistettavana osana 
paikallista koulutustarjontaa. 

 
 Salossa asuvien ruotsinkielisten alakoululaisten lähikouluna säilyy 

jatkossakin Salo svenska skolan. Tämä takaa, että ruotsinkielisillä 
oppilailla on mahdollisuus saada opetusta omalla äidinkielellään 
paikallisesti omassa kunnassaan. 

 
 Muiden kuin äidinkieleltään ruotsinkielisten oppilaiden on mahdollista 

osallistua Salo svenska skolanin opetukseen, jos heidän ruotsin kielen 
taitonsa ovat riittävät. Tämä tukee kaksikielisyyden edistämistä ja tarjoaa 
monikielisille perheille joustavia vaihtoehtoja lasten koulutukseen. Tällöin 
koulukuljetus järjestetään Salon koulukuljetusperiaatteiden mukaisesti. 

 
 Varhaiskasvatus- ja opetuspalvelut tekevät yhteistyötä kaupungin 

viestinnän kanssa, jotta ruotsinkielisyys nostetaan esiin kaupungin 
tiedotuksessa ja Salo profiloituu näkyvästi kielisaarekekuntana. 

 
 Kielikylpytoiminta 
 
 Kielikylpyä ei säännellä Suomessa lailla. Perusopetuslain 10 §:ssä 

annetaan kouluille mahdollisuus välittää osa opetuksen muulla kuin edellä 
mainitulla opiskelijan omalla kielellä, jos tämä ei vaaranna oppilaan kykyä 
seurata opetusta. Henkilökunnan kelpoisuus peruskoulun kielikylpyyn 
säännellään opetushallituksen määräyksellä OPH-802-2023. 

 
 Åbo Akademi opettaa kielikylpypedagogiikkaa. Åbo Akademin mukaan 

kielikylpy on Suomessa vapaaehtoinen monikielinen opetusohjelma, joka 
on yleensä tarkoitettu lapsille, joiden äidinkieli ei ole kielikylpy. Suomessa 
tarjolla oleva ohjelma on varhainen täydellinen kieleen uppoutuminen. 
Tämä ohjelma alkaa aikaisintaan kolmen vuoden iässä ja viimeistään 
esiopetus vuonna ja jatkuu perusopetuksen loppuun asti. Varhaisen 
täydellisen kielikylvyn ilmeisin piirre on, että alussa opetus annetaan 
pääosin muulla kielellä kuin opiskelijoiden äidinkielellä. Ensimmäisen 
kielen ja muiden kielten opetus lisääntyy vähitellen. Varhaisessa 
täydellisessä kielikylvyssä päiväkodin henkilökunta käyttää lasten kanssa 
vain kielikylpykieltä. Lapsia rohkaistaan käyttämään kylpykieltä alusta 
alkaen, mutta käytännössä tilanteet ovat usein kaksikielisiä, koska lapset, 
varsinkin ensimmäisinä vuosina, käyttävät molempia kieliä rinnakkain. 
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Kielikylvyn tavoitteena on, että lapset saavuttavat toiminnallisen taidon 
kirjoittaa ja puhua kielikylvyn kielellä samaan aikaan, kun heidän 
ensimmäinen kieli kehittyy. Tämä tarkoittaa, että kielikylpyryhmän 
kieliympäristö on vahvasti kaksikielinen, ei selvästi ruotsinkielinen. 
Ympäröivä kieliympäristö Salon kaltaisessa kaupungissa on pääosin 
suomenkielinen, mikä asettaa erityisen suuria odotuksia siitä, että 
varhaiskasvatuksen tulee olla selkeästi ruotsinkielistä ruotsinkielisille 
lapsille. Aluehallintoviraston kannanoton mukaan lapsella, jonka äidinkieli 
on ruotsi tai suomi, on oikeus kokopäiväiseen varhaiskasvatukseen 
äidinkielellään varhaiskasvatuslain 8 §:n mukaisesti. 
Varhaiskasvatuksessa kielikylpyryhmän toiminta vaatii erillisen 
kielikylpyryhmän perustamista, tiloja ja kielikylpytoimintaan koulutetun 
henkilöstön. Ruotsin- ja suomenkielistä varhaiskasvatustoimintaa ei voi 
varhaiskasvatuslain mukaan yhdistää.  

 
 
Esittelijä Sivistyspalveluiden johtaja 

 
Päätösehdotus Varhaiskasvatus- ja opetuspalvelut kehittävät Salon ruotsinkielisen 

toiminnan esittelyä ja näkyvyyttä osana kaupungin koulutus – ja 
varhaiskasvatuspalveluita. Tavoitteena on varmistaa, että Salon 
ruotsinkielisen päiväkotiryhmän ja Svenska skolanin toiminta jatkuu 
vahvana ja tunnistettavana osana paikallista varhaiskasvatus- ja 
koulutustarjontaa. Kielikylpytoimintaa ei ole mahdollista perustaa nykyisen 
ruotsinkielisen päiväkotitoiminnan yhteyteen. Kielikylpytoiminta vaatisi 
erillisen kielikylpyryhmän perustamista, tiloja ja kielikylpytoimintaan 
koulutetun henkilöstön palkkaamista. 
 
Opetuslautakunta päättää esittää kaupunginhallitukselle ja edelleen 
kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee valmistelun mukaisen vastauksen 
aloitteeseen tiedoksi ja toteaa aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Opetuslautakunta hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Kaupunginhallitus 
 
 
 
Kaupunginhallitus 28.10.2024 § 337 
 
 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus päättää merkitä annetun opetuslautakunnan vastauksen 

valtuustoaloitteeseen tiedoksi ja päättää esittää edelleen 
kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee valmistelun mukaisen vastauksen 
aloitteeseen tiedoksi ja toteaa aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
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Tiedoksianto Toimistopalvelut 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 100 
567/00.02.50/2024 
 
 
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

merkitsee valmistelun mukaisen vastauksen aloitteeseen tiedoksi ja toteaa 
aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Kaupunginvaltuusto hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Aloitteen tekijä 
 Valmistelija 
 Kirjaamo 
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Nuorisovaltuuston ym. valtuustoaloite aamupalakokeilun jatkamisesta ja laajentamisesta 
 
Kaupunginvaltuusto 15.04.2024 § 34 
 
 
Valmistelija Enni Paananen ym. tekivät seuraavan aloitteen:  
 

Nuorisovaltuuston valtuustoaloite aamupalakokeilun  
jatkamisesta ja laajentamisesta  
 
Salon lukiossa kokeiltiin syksyllä 2023 aamupalan tarjoilemista 
opiskelijoille kolme kertaa viikossa, tiistaisin, keskiviikkoisin ja perjantaisin. 
Aamupala oli lukiolla erittäin suosittu ja tykätty, ja tänä keväänä 
aamupalakokeilun päättymistä on harmiteltu Salon lukiolla. Kokeilun 
jatkamista ehdotettiin 2023 joulukuun talousarviokokouksessa, mutta 
valtuusto päätyi ponsiesitykseen. 
 
Vaikka aamupalaa pidetään päivän tärkeimpänä ateriana, vuoden 2023 
kouluterveyskyselyn mukaan salolaisista lukiolaisista peräti 37 prosenttia ei 
syö aamupalaa joka aamu. Perusopetuksessa osuus on vielä suurempi: 46 
prosenttia ei syö aamupalaa Salossa joka aamu. Se on neljä 
prosenttiyksikköä enemmän kuin koko maassa. 
 
Nuorisovaltuusto esittää lisätalousarviota, jolla aamupalan tarjoilemista 
jatkettaisiin Salon lukiossa syyslukukauden alettua kolme kertaa viikossa 
samalla tavalla kuin 2023 syksyllä. Yhden opiskelijan aamupalan hinnaksi 
kaupunki on laskenut 2,20 euroa (€). Lisäksi esitämme, että kaupunki 
selvittää aamupalan laajentamista muihin lukioihin ja yläkouluihin 
talousarvioon 2025 parhaaksi katsomallaan tavalla ja että aamupala 
laajentuisi myös muihin kouluihin vuoden 2025 alusta. 
 
Aamupalakokeilun aikana Salon lukiossa huomattiin, että aamupalahetket 
olivat paljon enemmän kuin pelkkää aamupalaa. Hetket olivat yhteisöllisiä 
ja sosiaalisia, kun opiskelijat kokoontuivat hyvissä ajoin ennen koulupäivän 
alkua ravitsevan aamupalan merkeissä. Lukiolaisten koulupäivät lähtivät 
käyntiin innostuneissa tunnelmissa, ja aamun ensimmäisillä tunneilla 
oppilaat jaksoivat keskittyä tuntien sisältöihin huomattavasti paremmin kuin 
yleensä. Salon Seudun ammattiopistossa puuroaamupalaa on jo tarjoiltu 
pidemmän aikaa, millä on havaittu hyvinvointia ja yhteisöllisyyttä 
parantavia vaikutuksia. 
 
Salon lukion aamupala täydentäisi myös kaupungin strategian päämäärää 
elinvoimaisesta ja hyvinvoivasta Salosta. Edellä mainitut aamupalapäivät 
ovat samalla lajivalmennuspäiviä. Urheilua kilpailullisesti harrastavat 
nuoret käyvät aamuharjoituksissa, jonka jälkeen he pääsevät palautumaan 
lukion aamupalan äärellä. 
 
Nuorisovaltuutettu Enni Paananen, Salossa 15.4.2024  
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Mika Laitinen 
Heikki Tamminen 
Kalle Räike 
Stina Siikonen 
Ari Aalto 
Saku Nikkanen 
Mikko Lundén 
Simo Paassilta 
Marjaana Mänkäri 
Karoliina Vierjoki-Väätäinen 
Arttu Karhulahti 
Mika Nummenpalo 
Janne Väistö 
Pekka Salomaa 
Jerina Wallius 
Kaarlo Alanko 
Osmo Friberg 
 
 
Kaupunginvaltuusto päätti lähettää aloitteen valmisteltavaksi. 

 
Tiedoksianto Tekninen johtaja 
 Ravitsemis- ja puhtaanapitopäällikkö 
 
 
Opetuslautakunta 01.10.2024 § 94 
 
 
Valmistelija opetusjohtaja Inkeri Lahti, inkeri.lahti@salo.fi, 02 778 4688, ravitsemis- ja 

puhtaanapitopäällikkö Anu Sorvari-Happonen, anu.sorvari-
happonen@salo.fi, 02 778 5900, hyvinvointikoordinaattori Hilpi Tanska, 
hilpi.tanska@salo.fi, 02 778 2155, lehtori Fiia Lujasmaa, 
fiia.lujasmaa@salo.fi, 02 778 9712 

 
Kaupunginvaltuuston kokouksessa 4.12.2023 § 97 ”Vuoden 2024 
talousarvio ja toiminnalliset tavoitteet, taloussuunnitelma vuosille 2024-
2026 sekä investointiohjelma 2024–2028” tehtiin seuraava ponsiesitys: 
 
”Kokoomuksen valtuustoryhmä esittää, että lukion aamupalakokeilua 
jatketaan yhdellä vuodella. 
 
Perusteena jatkamiselle on lasten ja nuorten hyvinvoinnin edistäminen ja 
se, että pidemmän kokeilun myötä aikaansaatujen tulosten ja vaikutusten 
kattava havainnointi olisi mahdollista verrattuna nyt tehtyyn lyhyeen 
kokeiluun, joka lähinnä osoitti sen, että järjestely ylipäänsä on toteuttavissa 
ja että sille on kysyntää. Tähän mennessä saatujen kokemusten 
perusteella on tunnistettu tarve lisähenkilöresurssille aamupalatarjoilun 
järjestelyihin, ja sen mahdollistamiseksi ravitsemis- ja 
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puhtaanapitopalveluiden toimintakuluihin esitetään lisättäväksi 20 000 
euroa.  
 
Aamupalakokeilun tulosten ja havaittujen vaikutusten pohjalta tullaan 
arvioimaan järjestelyn jatkamista huomioiden Salon kaikki lukiot. 
Valtuutettu Simo Paassilta ehdotti Timo Lehden ja Jonna Nyyssösen 
kannattamana ponsiesitystä: Salon lukiossa tehdyn aamupalakokeilun 
pohjalta tulee selvittää mahdollisuus aamupalan tarjoamiseen kaikissa 
Salon lukioissa. 
 
Puheenjohtaja totesi, että keskustelun aikana oli tehty kannatettu 
muutosehdotus, josta oli äänestettävä. 
 
ÄÄNESTYS 2:  
Puheenjohtaja esitti, että pohjaesitystä kannattavat äänestävät JAA ja 
Räikkeen muutosehdotusta kannattavat äänestävät EI.  
 
Hyväksyttiin äänestystapa. 
 
Suoritetussa äänestyksessä annettiin 40 JAA-ääntä ja 11 EI-ääntä, 
yhteensä 51 ääntä. Äänestysluettelo on tämän pöytäkirjan liitteenä. 
Puheenjohtaja totesi, että äänestyksen voitti kaupunginhallituksen 
pohjaesitys. 
 
Valtuuston puheenjohtaja tiedusteli voiko kaupunginvaltuusto olla 
yksimielinen Paassillan ponsiesityksestä. 
 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi yksimielisesti Paassillan ponsiesityksen.” 
---- 
 
AAMUPALAKOKEILUN JATKAMINEN JA LAAJENTAMINEN 
 
Ponnessa edellytetään, että aamupalatarjoilu selvitetään kaikkien Salon 
lukioiden osalta eli Salon, Halikon ja Perniön lukioiden osalta. 
Valtuustoaloitteessa on esitetty aamupalatarjoilua kolmesti viikossa eli 
maanantaisin, keskiviikkoisin ja perjantaisin. Valmistelussa kustannukset 
on laskettu kolmen viikoittaisen aamupalan osalta. Aloitteessa on mainittu 
myös yläkoulujen aamupalatarjoilu, mutta valmistelussa on päädytty 
yläkoulujen osalta välipalatarjoilun selvittämiseen aamupalan sijaan 
kouluruokasuositukseen perustuen. 
 
Aloitteen valmistelussa on otettu huomioon lukiolaisten ja yläkoululaisten 
yhdenvertaisuus. Sekä yläkoululaisilla että lukiolaisilla on pitkiä 
koulumatkoja ja mahdollisesti pitkiä koulupäiviä. Näin ollen sekä 
lukiokoulutuksen opiskelijoiden että yläkoulun oppilaiden on tärkeää 
huolehtia riittävästä ravinnosta osana hyvinvointia. 
 
Syksyn 2023 aamupalakokeilu Salon lukiossa 
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Salon lukiossa toteutettiin aamupalakokeilu lukion apulaisrehtorin, 
ravitsemispalvelujen lukion ruokapalveluvastaavan ja ravitsemistyöntekijän 
aloitteesta viime vuoden lopulla noin kahden kuukauden ajan. Lukio 
maksoi aamupalaan käytetyistä elintarvikkeista ravitsemispalveluille kaksi 
euroa/ asiakas. Olennaisin ja suurin kustannus oli tarvittava työvoima 
palkkoineen eli henkilöstökulut. Salon lukion aamupalatarjoilukokeiluun 
tarvittiin lisää henkilökuntaa astiahuoltoon. Aamupalakokeilun ajalle tämä 
välttämätön työapu järjestyi maahanmuuton kotoutuskoulutuksesta, josta 
henkilöstökuluja ravitsemispalveluille ei muodostunut. Kaikki muut kulut 
ohjautuivat ravitsemispalveluille. 
 
Kuten nuorisovaltuuston valtuustoaloitteesta selviää, aamupalakokeilu 
onnistui hyvin ja sen laajennuksen koetaan mm. lisäävän yhteisöllisyyttä ja 
hyvinvointia ja täydentävän kaupungin strategista päämäärää 
elinvoimaisesta ja hyvinvoivasta Salosta. Lukion rehtori on raportoinut 
kokeilun sujuneen hyvin. 
 
Valtakunnalliset ruokailusuositukset  
 
Kouluruoan kehittämisohjelmassa välipalasta todetaan näin: 
”Kouluruokailusuosituksen mukaan oppilaille tulisi lounaan lisäksi järjestää 
mahdollisuus maksuttomaan ja ravitsevaan välipalaan, jos koulun 
oppitunnit jatkuvat pidempään kuin kolme tuntia koululounaan jälkeen. 
Koulumatkat ja koulukuljetusten odotusajat pidentävät koulupäivää, ja se 
tulee ottaa huomioon ateria-aikojen ja välipalojen suunnittelussa ja 
toteutuksessa. Kouluruokailusuosituksen mukainen välipala on osa 
opetuksen järjestämistä ja kouluaikaista ruokailua, jonka suunnittelussa ja 
toteutuksessa tulee noudattaa ravitsemussuositusten mukaisia 
periaatteita.” 
 
Salon lasten ja nuorten tilanne koulupäivän aterioiden osalta 
 
Salon vuoden 2023 hyvinvointiraportissa todetaan mm. seuraavia asioita 
lasten ja nuorten aamupalan ja lounaan syömiseen liittyen: ”Vuoden 2023 
kouluterveyskyselyn perusteella Salon 4.-5-luokkalaisten ja 8.–9.-
luokkalaisten sekä toisen asteen opiskelijoiden ravitsemusterveyden 
haasteita edelleen ja yhä kasvavassa määrin ovat riittämätön aamupala, 
valikoiva tarjotun lounaan hyödyntäminen ja hyvinvointia edistävien 
välipalojen puuttuminen tai niiden korvaaminen ratkaisuilla, joiden 
vaikutukset terveyteen mietityttävät. 
 
Kouluikäisten aamupalan väliin jättäminen tai koulussa jaksamisen 
kannalta riittämättömäksi jäävä aamiainen on perheiden vastuulla, mutta 
aamiainen toteutuu kodeissa vaihtelevasti. Aamupalan voimalla kuitenkin 
tehdään puolet koulupäivän työstä ja sen väliin jättäminen vaikuttaa monin 
tavoin keskittymiseen, työkykyyn ja mielialaan. Nuorten osuus, jotka eivät 
syö aamupalaa joka arkiaamu, on 8-9 lk. tyttöjen osalta kasvanut (50 % > 
54 %) ja saman ikäisten poikien osalta pienentynyt (43 % > 36 %) neljässä 
vuodessa. Sama huolestuttava kehitys on nähtävissä myös 4–5-
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luokkalaisissa, joista 34 % ei syö säännöllisesti aamupalaa ennen kouluun 
lähtöä, kun koko Suomessa osuus on 30 %. Aamupalan väliin jättävien 
lasten ja nuorten osuus on huolestuttavan suuri ja syömättömyys vaikuttaa 
negatiivisesti heidän jaksamiseensa ja mielialaansa. 
 
Välipalan tarjoamisessa Salon kouluissa ei ole tällä hetkellä yhtenevää, 
suosituksia vastaavaa toimintamallia. Kouluruokailusuosituksen mukaan 
oppilaille tulisi lounaan lisäksi järjestää mahdollisuus maksuttomaan ja 
ravitsevaan välipalaan, jos koulupäivä matkoineen kestää yli kolme tuntia 
koululounaan jälkeen.  
 
Kouluterveyskyselyssä ammattilaisten valmistaman ja kolmanneksen 
päivän ravintotarpeesta tarjoavan täysipainoisen aterian kaikki osat 
ilmoittaa nauttivansa vain harva koululainen. Lounaan syömisen osalta 
tilanne on kuitenkin aamupalan syömistä parempi ja koko Suomen lukuihin 
verrattaessa huomattavasti parempi. Koko Suomessa 8–9-luokkalaisista 
koululounasta ei syö päivittäin 38 % nuorista, kun Salossa vastaava luku 
on 22 %.”  
 
Salon lukioiden 1–2 luokkalaisten osalta vuoden 2023 kouluterveyskyselyn 
tulosten mukaan aamupalaa jokaisena arkiaamuna ei syö 37,3 % nuorista, 
luku on kasvanut kahdella prosenttiyksiköllä vuodesta 2021. Pojista 40,3 % 
ja tytöistä 34,7 % jättää aamupaloja syömättä. Koululounasta ei jokaisena 
arkipäivänä syö 22,2 % lukiolaisista.  
 
Kasvuikäisen ravitsemuksen vaikutukset koulutyöskentelyn onnistumiseen 
ja oppimiseen ovat merkittävät. Aamupalan ja koululounaan syömiseen 
liittyvä, hyvä ravitsemustila on selvässä yhteydessä koulunkäynnin 
mieluisuuden kokemiseen. Aamupalan, lounaan tai molempien aterioiden 
väliin jättäminen on yhteydessä opetuksen seuraamisen vaikeuksien, 
myöhästymisten, luvattomien koulupoissaolojen, sairauspoissaolojen ja 
koulu-uupumuksen kokemisen kanssa.  
 
Perusopetuksen valmius välipalatarjoilujärjestelyihin ja -valvontaan 
 
Mikäli välipalaa yläkoulussa tarjottaisiin, se pitäisi ensisijaisesti tarjota vain 
niille oppilaille, joiden koulupäivä koulumatkoineen jatkuu yli kolme tuntia 
lounaan jälkeen. Tällöin osassa yläkouluja oppilasmäärä mahtuisi koulun 
ruokalaan ja valvonta saadaan järjestettyä olemassa olevin resurssein. 
Kuitenkin esim. Moision koulussa välipalatarjoilu aiheuttanee muutoksia 
koulupäivän rakenteeseen. Välipalatarjoilua varten tarvitaan 
todennäköisesti lisää taukoja. Koulun ruokalaan mahtuu kerrallaan 
kolmasosa koulun oppilaista. Välipalaan tarvittavat tauot tulisivat keskelle 
iltapäivän taide- ja taitoaineiden sekä valinnaisaineiden tunteja. 
Liikuntatunnit järjestetään osittain muissa kuin koulun tiloissa, joten 
välipala pitäisi näissä tilanteissa pystyä ottamaan mukaan koululta.  
Opetushenkilöstöllä on jo nykytilanteessa paljon valvontoja oppituntien 
lisäksi. Välipalatarjoiluun liittyvät valvonnat lisäävät opettajien työmäärää. 
Maksuttoman välipalan tarjoaminen vain sellaisille oppilaille, joille se 
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kouluruokasuositusten mukaan kuuluu, aiheuttaa myös toisenlaisen 
valvonnallisen haasteen. Valvojalla pitää olla ajantasaiset listat niistä 
oppilaista, jotka ovat oikeutettuja välipalaan, sillä välipalaan osallistuvat 
oppilaat vaihtuvat päivittäin. Mikäli välipalalle oikeutettuja oppilaita ei 
nimilistoilla valvota, saattaa välipalojen riittävyyden kanssa tulla haasteita. 
 
Perusopetuksen rehtorit tunnistavat useita haasteita välipalan tarjoamiseen 
liittyen. Niistä keskeisimpinä ovat valvonnan järjestäminen, aikataululliset 
haasteet koulun työjärjestyksessä ja tilojen riittävyys.   
 
 
Ravitsemispalveluiden valmius lukioiden aamupalatarjoiluun ja 
yläasteiden välipalatuotantoon 
 
Nuorisovaltuuston valtuustoaloitteesta on laadittu laaja vaikutusten 
ennakkoarviointi, joka on esityslistan oheismateriaalina. Se on laadittu 
myöhemmin esitettävän toteuttamisvaihtoehto 1 mukaan. Lisäksi on 
laadittu lapsivaikutusten arviointi vaihtoehdoista 1 ja 2, jotka ovat 
esityslistan oheismateriaaleina. 
 
Laaja vaikutusten ennakkoarviointi on tehty kolmesta eri näkökulmasta: 
asiakkaat, Salon kaupunki ja ravitsemis- ja puhtaanapitopalvelut ja 
yhdeksästätoista eri kohdasta eli 1. oppiminen, 2. terveys, 3. hyvinvointi, 4. 
yhteistyö, 5. oikeudenmukaisuus, 6. rohkeus, 7. vastuullisuus, 8. 
ystävällisyys, 9. kustannustehokkuus, 10. vaikuttavuus, 11. ennalta 
ehkäiseväisyys, 12. valmistuskeittiöt, 13. palvelu- ja jakelukeittiöt, 14. 
tilaus, 15. valmistus, 16. asiakaspalvelu, 17. tarjoilu, 18. astiahuolto ja 
hygienia ja 19. työhyvinvointi. 
 
Arvioinnista selviää ja se todentaa edellä jo kerrottua pelkkää hyvää ja 
parempaa kehitystä, viihtymistä, terveyttä ja hyvinvointia. Haasteen sen 
sijaan asettaa ravitsemispalvelutuottajan prosessinäkökulma, sillä 
lisääntyvät palvelutyöt vaativat aina tekijät, aineet ja tarvikkeet. 
Näkökulmasta ravitsemis- ja puhtaanapitopalvelut ja kohteesta prosessit: 
tilaus, valmistus, asiakaspalvelu, tarjoilu- ja astiahuolto ja hygienia selviää 
aloitteen merkittävin ja taloudellinen haaste eli ravitsemis- ja 
puhtaanapitopalveluiden välttämätön lisätarve henkilökuntaan, aineisiin ja 
tarvikkeisiin määrärahoineen esitetyn ravitsemispalvelun onnistumiseksi. 
Kyseinen haaste on määritelty negatiiviseksi, sillä ravitsemis- ja 
puhtaanapitopalveluiden henkilöstömäärät palkkakuluineen saatetaan 
katsoa liian suuriksi.  
 
Aloite on valmisteltu kohdennettuna aamupalatarjoiluna Salon lukioon, 
Halikon lukioon ja Perniön lukioon kolme kertaa viikossa ja välipala viisi 
kertaa viikossa kaikkien yläasteiden oppilaille, joiden koulupäivä 
kuljetuksineen kestää yli kolme tuntia lounaan jälkeen. 
Oheismateriaalista Ravun henkilökunnan lisätarve aamupala- ja 
välipalatarjoiluvaihtoehtoihin 05_2024, selviää aloitteiden vaatima 
ravitsemis- ja puhtaanapitohenkilökunnan lisätarve 24.2.2025 alkaen. 
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Tarvittava henkilökunta palkattaisiin määräaikaisesti 31.12.2025 asti ja 
syksyn 2025 aikana selviäisi kokeilun mahdollinen jatko toistaiseksi, jolloin 
pidempiaikaisia vaikutuksia voidaan myös arvioida.   
 
EU:n koulumaito- ja hedelmätuki 
 
EU:n koulumaitotuen ja kouluhedelmätuen tavoitteena on lasten ja nuorten 
terveellisten ruokailutottumusten edistäminen. Kaupungin 
ravitsemispalvelut on jo vuosia ollut tuen piirissä ja tukea saattaa ohjautua 
jonkin verran mahdollisesta yläasteiden välipalatarjoilusta, mm. 
kotimaistista omenoista ja juureksista. Olennaista on, ettei 
kouluhedelmätukea saada tuotteista, jotka sisältävät sokeria, rasvaa, eikä 
suolaa, eikä näitä tuotteita saa lisätä, eikä tuotteista saa valmistaa ruokaa. 
Näin ollen kotimaisista omenoista ja pilkotuista vihanneksista ja juureksista 
saatetaan tukea saada. 
 
Vaihtoehdot aamu- ja välipalatarjoilujen toteuttamiseksi 
 
Vaihtoehto 1 
Lukioiden aamupalalla tarjotaan kolmesti viikossa puuro hedelmäsoseen 
tms. kera, näkkileipä, levite ja maito / vesi ja servietti. Kahvia ei tarjota, 
mutta opiskelijakunta voi selvittää kahviautomaatin hankintaa ja sen tuloilla 
opiskelijakunta saattaa rahoittaa myös toimintaansa. Kahvittomuus laskee 
aamupalan hintaa ja vähentää astiahuoltotyötä.  
 
Lukioiden aamupalan hintaa ei tarkoin pysty laskemaan. Syksyllä 2023, 
ravitsemispalveluita kuunnellen, nuorisovaltuuston ym. aloitteessa 
aamupalakokeilun hinnaksi arvioitiin 2,20 € / asiakas ja aamupalalle 
osallistuivat miltei kaikki koulun opiskelijat. Kahvittoman puuroaamupalan 
hinta on 1,50 € / asiakas ja Salon lukioissa aamupalalle voidaan arvioida 
osallistuvan yhteensä enintään 800 opiskelijan. Mikäli 
puuroaamupalatarjoilu menestyy yhtä hyvin kuin Salon lukion 
aamupalakokeilu, ohjautuu kouluvuoden kustannuksiksi noin 140 000,00 €. 
 
Yläkoulujen välipalatarjoilu on edullisempi, sillä kouluruokasuositusten 
mukaisesti se koostuu pestyistä hedelmistä, pestyistä ja pilkotuista 
juureksista ja vihanneksista, mielellään kotimaisista, näkkileivästä ja 
levitteestä, maidosta/vedestä ja ehkä harvoin kotimaisesta 
suklaajuomasta/ mehusta ja välipalakeksistä. Välipala tarjoillaan 
pääsääntöisesti jokaisena koulupäivänä.  
 
Astiahuoltotyötä välipalasta ei ohjaudu paljoakaan sen sijaan biojätettä ja 
siivousta aiheutuu, koska ruokasalit täyttyvät ruokailijoista kaksi kertaa 
päivässä. Hygienia ja asiakkaiden terveysvaateet huomioiden ruokasalit 
pöytineen ja tuoleineen on puhdistettava niin koululounaan kuin 
välipalankin jälkeen.  
 
Halvimman välipalavaihtoehdon arvioidaan olevan kotimaiset juurekset 
noin 15 senttiä / oppilas ja kallein kotimainen suklaajuoma noin 1,50 € / 
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oppilas. Oppilaita yläkouluissa on noin 1728 ja mikäli puolet heistä 
osallistuu välipalalle päivittäin muodostuu vuosikustannukseksi noin 170 
000,00 €. 
 
Mikäli määrärahat kokeilulle myönnetään vuoden 2025 talousarvioon, 
voitaisiin kokeilu aloittaa tarvittavien rekrytointien jälkeen aikaisintaan 
hiihtolomaviikon jälkeen. Kokeilu kestäisi vuoden 2025 loppuun asti, tämän 
jälkeen arvioidaan kokeilun jatkoa.  
 
Vaihtoehto 2 
Lukioiden aamupalakokeilua ei jatketa siitä aiheutuvien kustannusten 
vuoksi. Lukiolaisille tarjotaan täysipainoinen koululounas. Opiskelijan muut 
päivän ateriat ovat opiskelijan itsensä ja hänen perheensä vastuulla olevia 
aterioita. Lukio tukee opiskelijan hyvinvointia ja perheen kasvatustyötä 
oppilaitoksen ja kodin välisellä yhteistyöllä. Lisäksi koulu tukee 
kouluyhteisön yhteisöllisyyttä muiden toimenpiteiden kuten koulussa 
järjestettävän Mitä kuuluu? – kahvilan toiminnalla. 
 
Lukioiden aamupalakokeilua ei laajenneta yläkouluihin aamupala- tai 
välipalakokeiluna. Kokeilusta aiheutuu huomattavat kustannukset ja lisäksi 
siitä aiheutuu toiminnallisia haasteita koulun arkeen. Yläkouluikäisille 
tarjotaan täysipainoinen koululounas. Oppilaan muut päivän ateriat 
kuuluvat perheen vastuulle. Koulu tukee perheen kasvatustyötä kodin ja 
koulun välisellä yhteistyöllä.  
 
Tekninen lautakunta käsittelee aloitetta 2.10.2024 kokouksessa. 

 
 

 
Esittelijä Sivistyspalveluiden johtaja 

 
Päätösehdotus Lukiolaisten hyvinvointi ja yhteisöllisyys ovat tärkeitä edellytyksiä 

opiskelujen onnistumiselle. Hyvinvointia ja yhteisöllisyyttä voidaan edistää 
monin eri tavoin. Näitä toimintatapoja on kuvattu ja suunniteltu lukioiden 
työsuunnitelmissa. Samoin voidaan todeta myös yläkoululaisten osalta. 
Lukioiden aamupalakokeilua ei jatketa, eikä yläkouluissa aloiteta 
välipalatarjoilua oppilaille.   
 
Opetuslautakunta päättää esittää kaupunginhallitukselle ja edelleen 
kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee valmistelun mukaisen vastauksen 
aloitteeseen tiedoksi ja toteaa aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Kirsi-Maria Jokinen ehdotti Jukka Huttusen kannattamana, että lukioiden 
aamupalakokeilua jatketaan ja laajennetaan kaikkiin lukioihin. 
  
Puheenjohtaja totesi, että oli tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava 
kannatettu muutosehdotus, joten asiasta on äänestettävä.  
 
Puheenjohtaja ehdotti, että toimitetaan nimenhuutoäänestys. Ne, jotka 
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kannattavat esittelijän ehdotusta äänestävät JAA ja ne jotka kannattavat 
jäsen Kirsi-Maria Jokisen ehdotusta äänestävät EI. Puheenjohtajan 
ehdotus äänestystavasta hyväksyttiin.  
 
Suoritetussa äänestyksessä  
Esittelijän pohjaehdotus sai 0 JAA ääntä (-) 
Jäsen Kirsi-Maria Jokisen ehdotus sai 13 EI ääntä (Mänkäri, Lehtinen, 
Pajulo, Pihakivi, Halkilahti, Hurve, Huttunen, Jokinen, Merivirta, Poikela, 
Salko, Seitz, Suominen) 
  
Puheenjohtaja totesi, että päätökseksi tuli äänin 0 - 13 jäsen Kirsi-Maria 
Jokisen vastaehdotus. 
 
Opetuslautakunta esittää kaupunginhallitukselle ja edelleen 
kaupunginvaltuustolle, että lukioiden aamupalakokeilua jatketaan ja 
laajennetaan kaikkiin lukioihin. Lisäksi opetuslautakunta esittää, että se 
merkitsee valmistelun mukaisen vastauksen aloitteeseen tiedoksi ja toteaa 
aloitteen loppuun käsitellyksi. 

 
Tiedoksianto Kaupunginhallitus 
 
 
 
 
Tekninen lautakunta 02.10.2024 § 95 
2487/00.02.50/2024 
 
 
Valmistelija opetusjohtaja Inkeri Lahti, inkeri.lahti@salo.fi, 02 778 4688, ravitsemis- ja 

puhtaanapitopäällikkö Anu Sorvari-Happonen, anu.sorvari-
happonen@salo.fi, 02 778 5900, hyvinvointikoordinaattori Hilpi Tanska, 
hilpi.tanska@salo.fi, 02 778 2155, lehtori Fiia Lujasmaa, 
fiia.lujasmaa@salo.fi, 02 778 9712 

 
 

Kaupunginvaltuuston kokouksessa 4.12.2023 § 97 ”Vuoden 2024 
talousarvio ja toiminnalliset tavoitteet, taloussuunnitelma vuosille 2024-
2026 sekä investointiohjelma 2024–2028” tehtiin seuraava ponsiesitys: 
 
”Kokoomuksen valtuustoryhmä esittää, että lukion aamupalakokeilua 
jatketaan yhdellä vuodella. 
 
Perusteena jatkamiselle on lasten ja nuorten hyvinvoinnin edistäminen ja 
se, että pidemmän kokeilun myötä aikaansaatujen tulosten ja vaikutusten 
kattava havainnointi olisi mahdollista verrattuna nyt tehtyyn lyhyeen 
kokeiluun, joka lähinnä osoitti sen, että järjestely ylipäänsä on toteuttavissa 
ja että sille on kysyntää. Tähän mennessä saatujen kokemusten 
perusteella on tunnistettu tarve lisähenkilöresurssille aamupalatarjoilun 
järjestelyihin, ja sen mahdollistamiseksi ravitsemis- ja 
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puhtaanapitopalveluiden toimintakuluihin esitetään lisättäväksi 20 000 
euroa.  
 
Aamupalakokeilun tulosten ja havaittujen vaikutusten pohjalta tullaan 
arvioimaan järjestelyn jatkamista huomioiden Salon kaikki lukiot. 
Valtuutettu Simo Paassilta ehdotti Timo Lehden ja Jonna Nyyssösen 
kannattamana ponsiesitystä: Salon lukiossa tehdyn aamupalakokeilun 
pohjalta tulee selvittää mahdollisuus aamupalan tarjoamiseen kaikissa 
Salon lukioissa. 
 
Puheenjohtaja totesi, että keskustelun aikana oli tehty kannatettu 
muutosehdotus, josta oli äänestettävä. 
 
ÄÄNESTYS 2:  
Puheenjohtaja esitti, että pohjaesitystä kannattavat äänestävät JAA ja 
Räikkeen muutosehdotusta kannattavat äänestävät EI.  
 
Hyväksyttiin äänestystapa. 
 
Suoritetussa äänestyksessä annettiin 40 JAA-ääntä ja 11 EI-ääntä, 
yhteensä 51 ääntä. Äänestysluettelo on tämän pöytäkirjan liitteenä. 
Puheenjohtaja totesi, että äänestyksen voitti kaupunginhallituksen 
pohjaesitys. 
 
Valtuuston puheenjohtaja tiedusteli voiko kaupunginvaltuusto olla 
yksimielinen Paassillan ponsiesityksestä. 
 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi yksimielisesti Paassillan ponsiesityksen.” 
---- 
 
AAMUPALAKOKEILUN JATKAMINEN JA LAAJENTAMINEN 
 
Ponnessa edellytetään, että aamupalatarjoilu selvitetään kaikkien Salon 
lukioiden osalta eli Salon, Halikon ja Perniön lukioiden osalta. 
Valtuustoaloitteessa on esitetty aamupalatarjoilua kolmesti viikossa eli 
maanantaisin, keskiviikkoisin ja perjantaisin. Valmistelussa kustannukset 
on laskettu kolmen viikoittaisen aamupalan osalta. Aloitteessa on mainittu 
myös yläkoulujen aamupalatarjoilu, mutta valmistelussa on päädytty 
yläkoulujen osalta välipalatarjoilun selvittämiseen aamupalan sijaan 
kouluruokasuositukseen perustuen. 
Aloitteen valmistelussa on otettu huomioon lukiolaisten ja yläkoululaisten 
yhdenvertaisuus. Sekä yläkoululaisilla että lukiolaisilla on pitkiä 
koulumatkoja ja mahdollisesti pitkiä koulupäiviä. Näin ollen sekä 
lukiokoulutuksen opiskelijoiden että yläkoulun oppilaiden on tärkeää 
huolehtia riittävästä ravinnosta osana hyvinvointia. 
 
Syksyn 2023 aamupalakokeilu Salon lukiossa 
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Salon lukiossa toteutettiin aamupalakokeilu lukion apulaisrehtorin, 
ravitsemispalvelujen lukion ruokapalveluvastaavan ja ravitsemistyöntekijän 
aloitteesta viime vuoden lopulla noin kahden kuukauden ajan. Lukio 
maksoi aamupalaan käytetyistä elintarvikkeista ravitsemispalveluille kaksi 
euroa/ asiakas. Olennaisin ja suurin kustannus oli tarvittava työvoima 
palkkoineen eli henkilöstökulut. Salon lukion aamupalatarjoilukokeiluun 
tarvittiin lisää henkilökuntaa astiahuoltoon. Aamupalakokeilun ajalle tämä 
välttämätön työapu järjestyi maahanmuuton kotoutuskoulutuksesta, josta 
henkilöstökuluja ravitsemispalveluille ei muodostunut. Kaikki muut kulut 
ohjautuivat ravitsemispalveluille. 
Kuten nuorisovaltuuston valtuustoaloitteesta selviää, aamupalakokeilu 
onnistui hyvin ja sen laajennuksen koetaan mm. lisäävän yhteisöllisyyttä ja 
hyvinvointia ja täydentävän kaupungin strategista päämäärää 
elinvoimaisesta ja hyvinvoivasta Salosta. Lukion rehtori on raportoinut 
kokeilun sujuneen hyvin. 
 
Valtakunnalliset ruokailusuositukset  
 
Kouluruoan kehittämisohjelmassa välipalasta todetaan näin: 
”Kouluruokailusuosituksen mukaan oppilaille tulisi lounaan lisäksi järjestää 
mahdollisuus maksuttomaan ja ravitsevaan välipalaan, jos koulun 
oppitunnit jatkuvat pidempään kuin kolme tuntia koululounaan jälkeen. 
Koulumatkat ja koulukuljetusten odotusajat pidentävät koulupäivää, ja se 
tulee ottaa huomioon ateria-aikojen ja välipalojen suunnittelussa ja 
toteutuksessa. Kouluruokailusuosituksen mukainen välipala on osa 
opetuksen järjestämistä ja kouluaikaista ruokailua, jonka suunnittelussa ja 
toteutuksessa tulee noudattaa ravitsemussuositusten mukaisia 
periaatteita.” 
 
Salon lasten ja nuorten tilanne koulupäivän aterioiden osalta 
 
Salon vuoden 2023 hyvinvointiraportissa todetaan mm. seuraavia asioita 
lasten ja nuorten aamupalan ja lounaan syömiseen liittyen: ”Vuoden 2023 
kouluterveyskyselyn perusteella Salon 4.-5-luokkalaisten ja 8.–9.-
luokkalaisten sekä toisen asteen opiskelijoiden ravitsemusterveyden 
haasteita edelleen ja yhä kasvavassa määrin ovat riittämätön aamupala, 
valikoiva tarjotun lounaan hyödyntäminen ja hyvinvointia edistävien 
välipalojen puuttuminen tai niiden korvaaminen ratkaisuilla, joiden 
vaikutukset terveyteen mietityttävät. 
Kouluikäisten aamupalan väliin jättäminen tai koulussa jaksamisen 
kannalta riittämättömäksi jäävä aamiainen on perheiden vastuulla, mutta 
aamiainen toteutuu kodeissa vaihtelevasti. Aamupalan voimalla kuitenkin 
tehdään puolet koulupäivän työstä ja sen väliin jättäminen vaikuttaa monin 
tavoin keskittymiseen, työkykyyn ja mielialaan. Nuorten osuus, jotka eivät 
syö aamupalaa joka arkiaamu, on 8-9 lk. tyttöjen osalta kasvanut (50 % > 
54 %) ja saman ikäisten poikien osalta pienentynyt (43 % > 36 %) neljässä 
vuodessa. Sama huolestuttava kehitys on nähtävissä myös 4–5-
luokkalaisissa, joista 34 % ei syö säännöllisesti aamupalaa ennen kouluun 
lähtöä, kun koko Suomessa osuus on 30 %. Aamupalan väliin jättävien 
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lasten ja nuorten osuus on huolestuttavan suuri ja syömättömyys vaikuttaa 
negatiivisesti heidän jaksamiseensa ja mielialaansa. 
Välipalan tarjoamisessa Salon kouluissa ei ole tällä hetkellä yhtenevää, 
suosituksia vastaavaa toimintamallia. Kouluruokailusuosituksen mukaan 
oppilaille tulisi lounaan lisäksi järjestää mahdollisuus maksuttomaan ja 
ravitsevaan välipalaan, jos koulupäivä matkoineen kestää yli kolme tuntia 
koululounaan jälkeen.  
Kouluterveyskyselyssä ammattilaisten valmistaman ja kolmanneksen 
päivän ravintotarpeesta tarjoavan täysipainoisen aterian kaikki osat 
ilmoittaa nauttivansa vain harva koululainen. Lounaan syömisen osalta 
tilanne on kuitenkin aamupalan syömistä parempi ja koko Suomen lukuihin 
verrattaessa huomattavasti parempi. Koko Suomessa 8–9-luokkalaisista 
koululounasta ei syö päivittäin 38 % nuorista, kun Salossa vastaava luku 
on 22 %.”  
Salon lukioiden 1–2 luokkalaisten osalta vuoden 2023 kouluterveyskyselyn 
tulosten mukaan aamupalaa jokaisena arkiaamuna ei syö 37,3 % nuorista, 
luku on kasvanut kahdella prosenttiyksiköllä vuodesta 2021. Pojista 40,3 % 
ja tytöistä 34,7 % jättää aamupaloja syömättä. Koululounasta ei jokaisena 
arkipäivänä syö 22,2 % lukiolaisista.  
Kasvuikäisen ravitsemuksen vaikutukset koulutyöskentelyn onnistumiseen 
ja oppimiseen ovat merkittävät. Aamupalan ja koululounaan syömiseen 
liittyvä, hyvä ravitsemustila on selvässä yhteydessä koulunkäynnin 
mieluisuuden kokemiseen. Aamupalan, lounaan tai molempien aterioiden 
väliin jättäminen on yhteydessä opetuksen seuraamisen vaikeuksien, 
myöhästymisten, luvattomien koulupoissaolojen, sairauspoissaolojen ja 
koulu-uupumuksen kokemisen kanssa.  
 
Perusopetuksen valmius välipalatarjoilujärjestelyihin ja -valvontaan 
 
Mikäli välipalaa yläkoulussa tarjottaisiin, se pitäisi ensisijaisesti tarjota vain 
niille oppilaille, joiden koulupäivä koulumatkoineen jatkuu yli kolme tuntia 
lounaan jälkeen. Tällöin osassa yläkouluja oppilasmäärä mahtuisi koulun 
ruokalaan ja valvonta saadaan järjestettyä olemassa olevin resurssein. 
Kuitenkin esim. Moision koulussa välipalatarjoilu aiheuttanee muutoksia 
koulupäivän rakenteeseen. Välipalatarjoilua varten tarvitaan 
todennäköisesti lisää taukoja. Koulun ruokalaan mahtuu kerrallaan 
kolmasosa koulun oppilaista. Välipalaan tarvittavat tauot tulisivat keskelle 
iltapäivän taide- ja taitoaineiden sekä valinnaisaineiden tunteja. 
Liikuntatunnit järjestetään osittain muissa kuin koulun tiloissa, joten 
välipala pitäisi näissä tilanteissa pystyä ottamaan mukaan koululta.  
Opetushenkilöstöllä on jo nykytilanteessa paljon valvontoja oppituntien 
lisäksi. Välipalatarjoiluun liittyvät valvonnat lisäävät opettajien työmäärää. 
Maksuttoman välipalan tarjoaminen vain sellaisille oppilaille, joille se 
kouluruokasuositusten mukaan kuuluu, aiheuttaa myös toisenlaisen 
valvonnallisen haasteen. Valvojalla pitää olla ajantasaiset listat niistä 
oppilaista, jotka ovat oikeutettuja välipalaan, sillä välipalaan osallistuvat 
oppilaat vaihtuvat päivittäin. Mikäli välipalalle oikeutettuja oppilaita ei 
nimilistoilla valvota, saattaa välipalojen riittävyyden kanssa tulla haasteita. 
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Perusopetuksen rehtorit tunnistavat useita haasteita välipalan tarjoamiseen 
liittyen. Niistä keskeisimpinä ovat valvonnan järjestäminen, aikataululliset 
haasteet koulun työjärjestyksessä ja tilojen riittävyys.   
 
 
Ravitsemispalveluiden valmius lukioiden aamupalatarjoiluun ja 
yläasteiden välipalatuotantoon 
 
Nuorisovaltuuston valtuustoaloitteesta on laadittu laaja vaikutusten 
ennakkoarviointi, joka on esityslistan oheismateriaalina. Se on laadittu 
myöhemmin esitettävän toteuttamisvaihtoehto 1 mukaan. Lisäksi on 
laadittu lapsivaikutusten arviointi vaihtoehdoista 1 ja 2, jotka ovat 
esityslistan oheismateriaaleina. 
 
Laaja vaikutusten ennakkoarviointi on tehty kolmesta eri näkökulmasta: 
asiakkaat, Salon kaupunki ja ravitsemis- ja puhtaanapitopalvelut ja 
yhdeksästätoista eri kohdasta eli 1. oppiminen, 2. terveys, 3. hyvinvointi, 4. 
yhteistyö, 5. oikeudenmukaisuus, 6. rohkeus, 7. vastuullisuus, 8. 
ystävällisyys, 9. kustannustehokkuus, 10. vaikuttavuus, 11. ennalta 
ehkäiseväisyys, 12. valmistuskeittiöt, 13. palvelu- ja jakelukeittiöt, 14. 
tilaus, 15. valmistus, 16. asiakaspalvelu, 17. tarjoilu, 18. astiahuolto ja 
hygienia ja 19. työhyvinvointi. 
Arvioinnista selviää ja se todentaa edellä jo kerrottua pelkkää hyvää ja 
parempaa kehitystä, viihtymistä, terveyttä ja hyvinvointia. Haasteen sen 
sijaan asettaa ravitsemispalvelutuottajan prosessinäkökulma, sillä 
lisääntyvät palvelutyöt vaativat aina tekijät, aineet ja tarvikkeet. 
Näkökulmasta ravitsemis- ja puhtaanapitopalvelut ja kohteesta prosessit: 
tilaus, valmistus, asiakaspalvelu, tarjoilu- ja astiahuolto ja hygienia selviää 
aloitteen merkittävin ja taloudellinen haaste eli ravitsemis- ja 
puhtaanapitopalveluiden välttämätön lisätarve henkilökuntaan, aineisiin ja 
tarvikkeisiin määrärahoineen esitetyn ravitsemispalvelun onnistumiseksi. 
Kyseinen haaste on määritelty negatiiviseksi, sillä ravitsemis- ja 
puhtaanapitopalveluiden henkilöstömäärät palkkakuluineen saatetaan 
katsoa liian suuriksi.  
Aloite on valmisteltu kohdennettuna aamupalatarjoiluna Salon lukioon, 
Halikon lukioon ja Perniön lukioon kolme kertaa viikossa ja välipala viisi 
kertaa viikossa kaikkien yläasteiden oppilaille, joiden koulupäivä 
kuljetuksineen kestää yli kolme tuntia lounaan jälkeen. 
Oheismateriaalista Ravun henkilökunnan lisätarve aamupala- ja 
välipalatarjoiluvaihtoehtoihin 05_2024, selviää aloitteiden vaatima 
ravitsemis- ja puhtaanapitohenkilökunnan lisätarve 24.2.2025 alkaen. 
Tarvittava henkilökunta palkattaisiin määräaikaisesti 31.12.2025 asti ja 
syksyn 2025 aikana selviäisi kokeilun mahdollinen jatko toistaiseksi, jolloin 
pidempiaikaisia vaikutuksia voidaan myös arvioida.   
 
EU:n koulumaito- ja hedelmätuki 
 
EU:n koulumaitotuen ja kouluhedelmätuen tavoitteena on lasten ja nuorten 
terveellisten ruokailutottumusten edistäminen. Kaupungin 
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ravitsemispalvelut on jo vuosia ollut tuen piirissä ja tukea saattaa ohjautua 
jonkin verran mahdollisesta yläasteiden välipalatarjoilusta, mm. 
kotimaistista omenoista ja juureksista. Olennaista on, ettei 
kouluhedelmätukea saada tuotteista, jotka sisältävät sokeria, rasvaa, eikä 
suolaa, eikä näitä tuotteita saa lisätä, eikä tuotteista saa valmistaa ruokaa. 
Näin ollen kotimaisista omenoista ja pilkotuista vihanneksista ja juureksista 
saatetaan tukea saada. 
 
Vaihtoehdot aamu- ja välipalatarjoilujen toteuttamiseksi 
 
Vaihtoehto 1 
Lukioiden aamupalalla tarjotaan kolmesti viikossa puuro hedelmäsoseen 
tms. kera, näkkileipä, levite ja maito/vesi ja servietti. Kahvia ei tarjota, 
mutta opiskelijakunta voi selvittää kahviautomaatin hankintaa ja sen tuloilla 
opiskelijakunta saattaa rahoittaa myös toimintaansa. Kahvittomuus laskee 
aamupalan hintaa ja vähentää astiahuoltotyötä.  
Lukioiden aamupalan hintaa ei tarkoin pysty laskemaan. Syksyllä 2023, 
ravitsemispalveluita kuunnellen, nuorisovaltuuston ym. aloitteessa 
aamupalakokeilun hinnaksi arvioitiin 2.20 €/ asiakas ja aamupalalle 
osallistuivat miltei kaikki koulun opiskelijat. Kahvittoman puuroaamupalan 
hinta on 1.50 €/ asiakas ja Salon lukioissa aamupalalle voidaan arvioida 
osallistuvan yhteensä enintään 800 opiskelijan. Mikäli 
puuroaamupalatarjoilu menestyy yhtä hyvin kuin Salon lukion 
aamupalakokeilu, ohjautuu kouluvuoden kustannuksiksi noin 140 000,00 €. 
Yläkoulujen välipalatarjoilu on edullisempi, sillä kouluruokasuositusten 
mukaisesti se koostuu pestyistä hedelmistä, pestyistä ja pilkotuista 
juureksista ja vihanneksista, mielellään kotimaisista, näkkileivästä ja 
levitteestä, maidosta/vedestä ja ehkä harvoin kotimaisesta 
suklaajuomasta/ mehusta ja välipalakeksistä. Välipala tarjoillaan 
pääsääntöisesti jokaisena koulupäivänä.  
Astiahuoltotyötä välipalasta ei ohjaudu paljoakaan sen sijaan biojätettä ja 
siivousta aiheutuu, koska ruokasalit täyttyvät ruokailijoista kaksi kertaa 
päivässä. Hygienia ja asiakkaiden terveysvaateet huomioiden ruokasalit 
pöytineen ja tuoleineen on puhdistettava niin koululounaan kuin 
välipalankin jälkeen.  
Halvimman välipalavaihtoehdon arvioidaan olevan kotimaiset juurekset 
noin 15 senttiä/ oppilas ja kallein kotimainen suklaajuoma noin 1.50 €/ 
oppilas. Oppilaita yläkouluissa on noin 1728 ja mikäli puolet heistä 
osallistuu välipalalle päivittäin muodostuu vuosikustannukseksi noin 170 
000,00 €. 
Mikäli määrärahat kokeilulle myönnetään vuoden 2025 talousarvioon, 
voitaisiin kokeilu aloittaa tarvittavien rekrytointien jälkeen aikaisintaan 
hiihtolomaviikon jälkeen. Kokeilu kestäisi vuoden 2025 loppuun asti, tämän 
jälkeen arvioidaan kokeilun jatkoa.  
 
Vaihtoehto 2 
Lukioiden aamupalakokeilua ei jatketa siitä aiheutuvien kustannusten 
vuoksi. Lukiolaisille tarjotaan täysipainoinen koululounas. Opiskelijan muut 
päivän ateriat ovat opiskelijan itsensä ja hänen perheensä vastuulla olevia 
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aterioita. Lukio tukee opiskelijan hyvinvointia ja perheen kasvatustyötä 
oppilaitoksen ja kodin välisellä yhteistyöllä. Lisäksi koulu tukee 
kouluyhteisön yhteisöllisyyttä muiden toimenpiteiden kuten koulussa 
järjestettävän Mitä kuuluu? – kahvilan toiminnalla. 
 
Lukioiden aamupalakokeilua ei laajenneta yläkouluihin aamupala- tai 
välipalakokeiluna. Kokeilusta aiheutuu huomattavat kustannukset ja lisäksi 
siitä aiheutuu toiminnallisia haasteita koulun arkeen. Yläkouluikäisille 
tarjotaan täysipainoinen koululounas. Oppilaan muut päivän ateriat 
kuuluvat perheen vastuulle. Koulu tukee perheen kasvatustyötä kodin ja 
koulun välisellä yhteistyöllä.  
 
Opetuslautakunta käsittelee aloitetta kokouksessaan 1.10.2024. 
Opetuslautakunnan päätös tuodaan tiedoksi kokouksessa. 
 
 

Esittelijä Tekninen johtaja 
 

Päätösehdotus Lukiolaisten hyvinvointi ja yhteisöllisyys ovat tärkeitä edellytyksiä 
opiskelujen onnistumiselle. Hyvinvointia ja yhteisöllisyyttä voidaan edistää 
monin eri tavoin. Näitä toimintatapoja on kuvattu ja suunniteltu lukioiden 
työsuunnitelmissa. Samoin voidaan todeta myös yläkoululaisten osalta. 

 Lukioiden aamupalakokeilua ei jatketa, eikä yläkouluissa aloiteta 
välipalatarjoilua oppilaille.   

 
 Tekninen lautakunta päättää esittää kaupunginhallitukselle ja edelleen 

kaupunginvaltuustolle, että se merkitsee valmistelun mukaisen vastauksen 
aloitteeseen tiedoksi ja toteaa aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Lehtinen Päivi ehdotti, että lukioiden aamupalakokeilua jatketaan ja 
laajennetaan kaikkiin lukioihin. Ehdotusta kannatettiin. Hyväksyttiin 
yksimielisesti ehdotuksen mukaan.  

 
 Merkittiin, että Anna Härri saapui kokoukseen asian käsittelyn aikana. 
 
Tiedoksianto Toimistopalvelut 
 Hallintoasiantuntija 
 
 
Kaupunginhallitus 18.11.2024 § 353 
 
 
Valmistelija sivistyspalveluiden johtaja Pia Stoor, pia.stoor@salo.fi, 02 778 4001 
 tekninen johtaja Teemu Virtanen, teemu.virtanen@salo.fi; 02 778 7066 
 

Valmistelussa on selvitetty mahdollisuutta aamupalan tarjoamiseen 
kaikissa Salon lukioissa sekä perusopetuksen valmiutta aamupala- ja 
välipalakokeiluun. Aloitteen valmistelussa on otettu huomioon lukiolaisten 
ja yläkoululaisten yhdenvertaisuus. Sekä yläkoululaisilla että lukiolaisilla on 
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pitkiä koulumatkoja ja mahdollisesti pitkiä koulupäiviä. Lajivalmennuksen 
piirissä ovat  sekä lukion että yläkoulujen oppilaat. 
 
Lukiolaisten hyvinvointi ja yhteisöllisyys ovat tärkeitä edellytyksiä 
opiskelujen onnistumiselle. Hyvinvointia ja yhteisöllisyyttä voidaan edistää 
monin eri tavoin. Näitä toimintatapoja on kuvattu ja suunniteltu lukioiden 
työsuunnitelmissa. 
 
Lukiolaisten aamupalakokeilua ei jatketa eikä sitä laajenneta koskemaan 
kaikkia lukioita. Se ei kohtele yhdenvertaisesti lukiolaisia ja yläkoululaisia. 
Aamupala tuo myös kustannusvaikutuksia lisääntyvän 
ravitsemuspalvelujen henkilöstötarpeen vuoksi. 
 
Lukiolaisille tarjotaan täysipainoinen koululounas. Opiskelijan muut ateriat 
ovat opiskelijan itsensä ja hänen perheensä vastuulla olevia aterioita. 
 
Lukioiden aamupalakokeilua ei laajenneta yläkouluihin aamupala- tai 
välipalakokeiluna. Taloudellisten vaikutusten lisäksi siitä aiheutuu 
merkittäviä toiminnallisia haasteita koulun arkeen, joita ovat valvonnan 
järjestäminen, aikataululliset haasteet koulun työjärjestyksessä ja 
ruokailutilojen riittämättömyys. 
 
Yläkouluikäisille tarjotaan täysipainoinen koululounas. Oppilaan muut 
päivän ateriat kuuluvat perheen vastuulle. Koulu tukee perheen 
kasvatustyötä kodin ja koulun välisellä yhteistyöllä. 
 

 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus päättää, että lukioiden aamupalakokeilua ei jatketa eikä 

yläkouluissa aloiteta välipalatarjoilua oppilaille. 
 
Lisäksi kaupunginhallitus esittää edelleen kaupunginvaltuustolle, että se 
merkitsee valmistelun mukaisen vastauksen aloitteeseen tiedoksi ja toteaa 
aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Merkittiin, että tämän asian osalta kokouksessa olivat läsnä asiantuntijat 
Maria Kulmala sekä Mirka Haanpää. 
 
Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 

 
Tiedoksianto Aloitteen tekijä 
 Toimistopalvelut 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 101 
2487/00.02.50/2024 
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Esittelijä Kaupunginhallitus 
 

Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 
merkitsee valmistelun mukaisen vastauksen aloitteeseen tiedoksi ja toteaa 
aloitteen loppuun käsitellyksi. 
 

Päätös Kaupunginvaltuusto hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Aloitteen tekijä 
 Valmistelijat 
 Kirjaamo 
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Turun hallinto-oikeuden päätös H1826/2024 17.10.2024 asiassa 61/2024, koskien valitusta 
Salon kaupunginvaltuuston päätöksestä 4.12.2023 § 88, Ranta-asemakaava, Keskitalo 
 
Kaupunginhallitus 28.10.2024 § 338 
 
 
Valmistelija kaupunginlakimies Antti Mäkelä, antti.makela@salo.fi, 02 778 2302 
 

Turun hallinto-oikeus on antanut päätöksen numero H1826/2024 nk. 
Keskitalon ranta-asemakaavan muutosasiassa Kirakanjärven rannalla 
Perniössä, jossa kaavamuutoksesta on valitettu; 
- virheellisestä vuorovaikutusmenettelystä kaavoitusprosessissa 
- rakentamismitoituslaskennan virheistä 
- vaikutuksista maisemaan ja virkistyskäyttöön 
- vaikutuksesta vapaan rannan määrään 

 
Kaavamuutosalueen laajuus on n. 20 ha ja maakuntakaavan mukaan 
alueelle saa sijoittaa loma-asumista. Kaavamuutoksessa rakennuspaikkoja 
näille on muodostunut neljä. 
 
Valitus on hylätty. Oikeudellisen arvioinnin keskeiset perustelut kuuluvat 
seuraavasti. 

 
Hyväksytyn ranta-asemakaavan arvioinnissa on keskeistä, onko ranta-
alueen soveltuvuus rakentamiseen, alueen maisemalliset arvot sekä 
luonnonolosuhteet sisältövaatimusten edellyttämällä tavalla otettu 
huomioon. Hallinto-oikeuden tehtävänä on arvioida kaavaratkaisun 
lainmukaisuus sellaisena kuin se on kaavakartassa esitetty. Hallinto-oikeus 
ei voi kumota kaavaa sillä perusteella, että jokin toinen kaavaratkaisu 
valittajan näkemyksen mukaan täyttäisi paremmin kaavan 
sisältövaatimukset tai olisi tarkoituksenmukaisempi. Hyväksytyn ranta-
asemakaavan selvityksissä on edellä todetusti otettu huomioon alueen 
olosuhteet ja rakennettavuus. Mitoitusta koskevien laskelmien ja 
selvitysten perusteella on arvioitavissa kaavan sisältövaatimusten 
täyttyminen. Kaavaratkaisun vaikutuksia rantamaisemaan, uimapaikkaan 
tai ulkoilureittiin ei siten ole ollut tarpeen enemmälti selvittää. 
Lahdenpoukama on vain lyhyt osa kaava-alueen rantaviivasta. 
 
Päätös on kokousasian oheismateriaalina. 
 

 
Esittelijä Kaupunginjohtaja 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus merkitsee päätöksen tiedoksi ja esittää edelleen 

kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto päättää merkitä päätöksen 
tiedoksi. 
 

Päätös Kaupunginhallitus hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Lakipalvelut 



 

 

Pöytäkirja 7/2024  87(114) 

 
Kaupunginhallitus § 338 28.10.2024 
Kaupunginvaltuusto § 102 02.12.2024 
 

 

 Asemakaavapäällikkö 
 Toimistopalvelut 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 102 
3801/10.02.04/2022 
 
 
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

päättää merkitä päätöksen tiedoksi. 
 

Päätös Kaupunginvaltuusto hyväksyi päätösehdotuksen. 
 
Tiedoksianto Lakipalvelut 
 Asemakaavayksikkö 
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Vuoden 2025 talousarvio ja toiminnalliset tavoitteet, taloussuunnitelma vuosille 2025-2027 
sekä investointiohjelma 2025-2029 
 
Kaupunginhallitus 18.11.2024 § 354 
 
 
Valmistelija vs. talousjohtaja Maria Kulmala, maria.kulmala@salo.fi, 02 778 4017 
 
 Kuntalain 110 § mukaan valtuuston on vuoden loppuun mennessä 

hyväksyttävä kunnalle seuraavaksi kalenterivuodeksi talousarvio ottaen 
huomioon kuntakonsernin talouden vastuut ja velvoitteet. Talousarvion 
hyväksymisen yhteydessä valtuuston on hyväksyttävä myös 
taloussuunnitelma kolmeksi tai useammaksi vuodeksi. Talousarviovuosi on 
taloussuunnitelman ensimmäinen vuosi. 

 
 Talousarvio ja -suunnitelma on laadittava siten, että ne toteuttavat 

kuntastrategiaa ja edellytykset kunnan tehtävien hoitamiseen turvataan. 
Talousarviossa ja -suunnitelmassa hyväksytään kunnan ja kuntakonsernin 
toiminnan ja talouden tavoitteet. Taloussuunnitelman on oltava 
tasapainossa tai ylijäämäinen. 

 
 Kaupunginvaltuusto on hyväksynyt joulukuussa 2022 Salon 

kaupunkistrategian 2030 ”Avaimet kaikkiin oviin”. Vuoden 2025 talousarvio 
ja vuosien 2025-2027 taloussuunnitelmavuosien strategiset linjaukset 
perustuvat valtuuston hyväksymään uuteen kaupunkistrategiaan. 

 
 Salon kaupunkistrategia asettaa suuntaviivat vuoteen 2030. Strategiassa 

on kolme asetettua päämäärää: Elinvoimainen Salo, Hyvinvoiva Salo ja 
kestävän talouden Salo. 

 
 Elinvoimainen Salo on Suomen yritysystävällisin kaupunki, joka 

houkuttelee niin uusia asukkaita kuin yrityksiäkin. Lujittava elinvoima 
kumpuaa osaavista tekijöistä, monipuolisesta yrityskentästä, todellisesta 
yhteistyöstä, viihtyisästä keskustasta ja vireistä kylistä. 

 
 Hyvinvoiva Salo tarjoaa mahdollisuudet hyvään elämään, jatkuvaan 

oppimiseen, mielekkääseen vapaa-aikaan sekä sujuvaan ja turvalliseen 
arkeen. Hyvinvoiva Salo pitää huolta henkilöstöstään ja edistää 
asukkaidensa hyvinvointia yhdessä aktiivisten asukkaiden, yhdistysten ja 
muiden yhteisöjen kanssa. 

 
 Kestävän talouden Salossa verotulopohjaa vahvistavat menestyvät 

yritykset sekä muuttovoitto. Talouden tasapainoa edistävät 
kustannustehokkaat, vaikuttavat ja ennaltaehkäisevät palvelut. Salo toimii 
ekologisesti, sosiaalisesti ja kulttuurisesti kestävästi. 

 
 Talousarvion yhteydessä hyväksytään myös merkittävien ja strategisten 

konserniyhteisöjen tavoitteet, jotka on laadittu siten, että ne tukevat 
kaupunginvaltuuston asettamia strategisia tavoitteita. 
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 Vuoden 2025 talousarvion valmistelua on tehty jälleen suuren muutoksen 
edessä, kun vuoden 2025 alusta alkaen kunnille ja kuntien muodostamille 
yhteistoiminta-alueille siirtyy vastuu työ- ja elinkeinopalveluiden 
järjestämisestä, ja samalla kuntien rahoitusvastuuta työttömyysetuuksista 
laajennetaan koskemaan työmarkkinatuen lisäksi myös perus- ja 
ansiopäivärahaa. Jatkossa työllisyyskehityksellä on entistä suurempi 
vaikutus kuntatalouteen ja siksi kuntatalous on aiempaa herkempi 
suhdannevaihteluille. Vuoden 2023 alusta tapahtuneen sote-uudistuksen 
tarkoituksena oli helpottaa kuntien taloudellista tilannetta sosiaali- ja 
terveydenhuollon menojen siirryttyä hyvinvointialueiden vastuulle, mutta 
valtiovarainministeriön kuntatalouden painelaskelmassa luvut näyttävät 
varsin synkiltä. Kuntien tulojen ja menojen välillä on epätasapaino, joka 
syvenee muun muassa nopeasti kasvavien kustannusten, 
investointipaineiden sekä sote-uudistukseen liittyvien valtionosuuksien 
täsmäytysten ja takaisinperinnän seurauksena. Lisäksi kunta-alaa haastaa 
työvoiman saatavuusongelmat. 

 
 Vuoden 2023 tilinpäätöksen mukaan kaupungin taseen ylijäämä on 44,5 

miljoona euroa. Talousarvioesitys vuodelle 2025 ja taloussuunnitelma 
vuosille 2026-2027 on esityslistan liitteenä. 

 
 Talousarvion toimintamenot ovat yhteensä 213 miljoonaa euroa ja 

toimintatuotot 78,5 miljoonaa euroa. Toimintakate on siten -134,4 
miljoonaa euroa, kun se vuoden 2024 muutetussa talousarviossa on  

 -123,9 miljoonaa euroa. 
 
 Vuoden 2024 muutettuun talousarvioon verrattuna toimintakulujen nousu 

on 13,0 miljoonaa euroa, josta ulkoisten menojen osuus on 12,0 miljoonaa 
euroa. Henkilöstömenot ovat yhteensä 101,7 miljoonaa euroa eli 48 % 
kaikista toimintamenoista. Talousarvioesityksessä on varauduttu 2,5 % 
palkankorotuksiin. Henkilöstömenot nousevat 4,4 prosenttia eli 4,3 
miljoonaa euroa vuoden 2024 muutettuun talousarvioon verrattuna. 
Palvelujen ostoihin on varattu 63 miljoonaa euroa eli 30 prosenttia 
kokonaismenoista. Palvelujen ostot nousevat vuoden 2024 muutettuun 
talousarvioon verrattuna 5,3 miljoonaa euroa eli 9,2 prosenttia. 

 
 Kunnallisvero on arvioitu kaupunginvaltuuston päättämän veroprosentin 

8,1 pohjalta. Verotuloja arvioidaan kertyvän vuonna 2025 yhteensä 116,5 
miljoonaa euroa. Verotuloista kunnallisveron tuoton arvioidaan olevan 89,3 
miljoonaa euroa, yhteisöveron 9,8 miljoonaa euroa sekä kiinteistöveron 
17,5 miljoonaa euroa. 

 
 Valtionosuuksien arvioidaan olevan vuonna 2025 yhteensä 30,6 miljoonaa 

euroa, missä on kasvua kuluvan vuoden muutettuun talousarvioon 
verrattuna 5,1 miljoonaa euroa. 

 
 Alhaisesta lainmäärästä johtuen rahoituskuluihin on arvioitu hieman laskua 

verrattuna kuluvaan vuoteen. Vuosikate muodostuu positiiviseksi 12,6 
miljoonaa euroa. Poistot on arvioitu 16,4 miljoonan euron tasolle. 
Talousarvio on noin -3,2 miljoonaa euroa alijäämäinen. 
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 Lautakunnat ovat esittäneet henkilöstösuunnitelmaan 28 uutta vakinaista 
tehtävää. Kaupunginjohtajan talousarvioesityksessä vuodelle 2025 uusia 
vakinaisia tehtäviä on 17, joista täysin uusia 1 kpl. Aiempien vuosien 
mukaisesti edellisen talousarviovuoden aikana vapautuneita tehtäviä 
tarkastellaan, minkä vuoksi henkilöstösuunnitelmassa esitetään 
perustettavaksi tehtäviä samalla, kun niitä esitetään lakkautettavaksi. 
Kaikki uudet vakinaiset tehtävät eivät ole täysin uusia, vaan joidenkin 
tehtävien taustalla saattaa olla aiempi sijaisuus, määräaikaisuus tai toisen 
tehtävän lakkautus. 

 
 Salon bruttoinvestoinnit vuonna 2025 ovat yhteensä 25,8 miljoonaa euroa, 

kun ne vuoden 2024 muutetussa talousarviossa ovat 22,9 miljoonaa euroa. 
Talousarvioehdotuksen perusteella lainamäärä olisi arvion mukaan 71,6 
miljoonaa euroa eli 1.408 euroa/asukas. Arvio on laskettu siten, että siihen 
on otettu huomioon ennustettu velkamäärä vuoden 2024 lopussa lisättynä 
lainojen muutoksilla vuodelle 2025. 

 
 Yhteistoimintaelin on käsitellyt vuoden 2025 talousarvioesityksen 

7.11.2024 ja merkinnyt sen tiedoksi. Henkilöstöjaosto on hyväksynyt 
kokouksessaan 25.10.2024 § 81 henkilöstösuunnitelman 2025 
tehtäväkohtaiset palkat. 

 
 Talousarvion 2025 valmistelun yhteydessä palvelualueiden edellytettiin 

päivittävän oman toimintansa riskienhallintasuunnitelman. Palvelualueiden 
laatimat riskienhallintasuunnitelmat on käsitelty talousarvion yhteydessä 
lautakunnissa. Riskienhallintatyöryhmä on koostanut palvelualueiden 
laatimista riskienhallintasuunnitelmista kokonaiskuvan kaupunkitasoisista 
riskeistä. Kooste riskienhallintasuunnitelmista on esityslistan 
oheismateriaalina. 

 
 Oppimisympäristöselvitys 
  
 Kaupunginvaltuuston 24.2.2020 § 13 hyväksymässä 

oppimisympäristöselvityksessä linjattiin koulujen oppilasmääristä.  
Kaupunginhallituksen yksimieliseksi päätökseksi tuli, että jos oppilaiden 
lukumäärä alittaa kolme kertaa viiden vuoden aikana 42, niin kolmannen 
alituskerran jälkeen otetaan kantaa koulun jatkamisen 
tarkoituksenmukaisuuteen.  

 
 Ensimmäinen tarkastelukohta oli 20.9.2020. Tilastointipäivänä 20.9.2024 

ilmenee, että muutamassa perusopetuksen koulussa täyttyy em. linjaus. 
Jatkossa nähdään tarkoituksenmukaisena selvitellä linjausta, jossa esi- ja 
alkuopetus järjestettäisiin kylällä lähipalveluna oppilasmäärien laskiessa 
alle 42 oppilasta. Lähipalveluilla tarkoitetaan erillisen opetusyksikön 
perustamista, jossa opiskelevat esiopetuksen ja 1.-2. -luokkien oppilaat. 
Esiopetuksen oppilailla tulisi olla samassa yksikössä mahdollisuus 
täydentävään varhaiskasvatukseen. Ensimmäisen kerran tällainen 
tarkastelu valmistellaan päätöksentekoon vuoden 2026 talousarvio-
valmistelun yhteydessä. 
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Esittelijä Kaupunginjohtaja 
 

Päätösehdotus Kaupunginhallitus päättää ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että 
kaupunginvaltuusto hyväksyy vuoden 2025 talousarvion ja toiminnalliset 
tavoitteet, taloussuunnitelman vuosille 2025-2027 sekä investointiohjelman 
2025-2029. 
 
Lisäksi kaupunginhallitus merkitsee tiedoksi ja esittää edelleen 
kaupunginvaltuustolle tiedoksi, että selvitetään 
oppimisympäristöselvityksen linjausta, jossa esi- ja alkuopetus 
järjestettäisiin kylällä lähipalveluna oppilasmäärien laskiessa alle 42 
oppilaan, esittelytekstissä ilmenevin perusteluin. 
 

Päätös Merkittiin, että tämän asian osalta kokouksessa olivat läsnä asiantuntijat 
Maria Kulmala sekä Mirka Haanpää. 
 
Käytiin yleiskeskustelua miten kaupungin elinvoimaisuutta voitaisiin lisätä 
ja vahvistaa. 
 
Merkittiin, että Nummentalo oli poissa kokouksesta klo 11.28 - 11.32. 
 
Kaupunginjohtaja alusti lyhyesti talousarvioehdotusta.  
 
Kaupunginhallitus piti tauon klo 11.44 - 12.19. 
   
Kaupunkistrategian mittarit: 
  
Kaupunginhallitus hyväksyi kaupunkistrategian mittarit koskevan osuuden. 
 
Talousarvion sitovuus: 
 
Kaupunginhallitus hyväksyi talousarvion sitovuutta koskevan osuuden. 
 
Henkilöstösuunnitelma 2025-2028: 
 
Anna Härri ehdotti: Uudet virat ja työsuhteet 2025 – 2028: 3273 Uskelan 
koulu, Anjalankadun yksikkö, palautetaan Koulunkäyntiohjaaja 1.8.2025 
alk. opetuslautakunnan esityksen mukaisesti. 
 
Härrin ehdotus raukesi kannattamattomana. 
 
Kaupunginhallitus hyväksyi talousarvion henkilöstösuunnitelman 2025-
2028. 
  
Todetaan, että henkilöjaosto on vahvistanut tehtäväkohtaiset palkat. 
 
Konserniyhtiöt: 
 
Salon Vuokratalot Oy 
 
Merkittiin, että Maria Kulmala poistui kokouksesta klo 13.02 esteellisenä, 
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yhteisöjäävi, Salon Vuokratalot Oy:n koskevan osion käsittelyn ajaksi. 
 
Hyväksyttiin Salon Vuokratalot Oy:tä koskeva osuus talousarviosta. 
 
Merkittiin, että Kulmala palasi kokoukseen klo 13.05. 
 
Yrityssalo Oy 
 
Merkittiin, että Anna-Kristiina Korhonen ja Timo Lehti poistuivat 
kokouksesta klo 13.05 esteellisenä, yhteisöjäävi, Yrityssalo Oy:n koskevan 
osion käsittelyn ajaksi. 
 
Merkittiin, että Mikko Lundén oli poissa kokouksesta klo 13.05 - 13.07. 
 
Merkittiin, että Yrityssalo Oy:n osalta esittelijänä toimi hallintojohtaja Riku 
Rönnholm. 
 
Hyväksyttiin Yrityssalo Oy:tä koskeva osuus talousarviosta. 
 
Merkittiin, että Korhonen ja Lehti palasivat kokoukseen klo 13.07. 
 
Salon Kaukolämpö Oy 
 
Merkittiin, että Riku Rönnholm poistui kokouksesta klo 13.07 esteellisenä, 
yhteisöjäävi, Salon Kaukolämpö Oy:n koskevan osion käsittelyn ajaksi. 
 
Hyväksyttiin Salon Kaukolämpö Oy:tä koskeva osuus talousarviosta. 
 
Merkittiin, että Rönnholm palasi kokoukseen klo 13.08. 
 
Salon Seudun Koulutuskuntayhtymä 
 
Merkittiin, että Satu Parttimaa ja Timo Lehti poistuivat kokouksesta klo 
13.08 esteellisenä, yhteisöjäävi, Salon Seudun Koulutuskuntayhtymää 
koskevan osion käsittelyn ajaksi. 
 
Hyväksyttiin Salon Seudun Koulutuskuntayhtymää koskeva osuus 
talousarviosta. 
 
Merkittiin, että Parttimaa ja Lehti palasivat kokoukseen klo 13.08. 
 
Salo IoT Park Oy 
 
Merkittiin, että Anna-Kristiina Korhonen poistui kokouksesta klo 13.08 
esteellisenä, yhteisöjäävi, Salo IoT Park Oy:n koskevan osion käsittelyn 
ajaksi. 
 
Merkittiin, että Salo IoT Park Oy:n osalta esittelijänä toimi hallintojohtaja 
Riku Rönnholm. 
 
Hyväksyttiin Salo IoT Park Oy:tä koskeva osuus talousarviosta. 
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Merkittiin, että Korhonen palasi kokoukseen klo 13.09. 
 
Toiminnalliset ja taloudelliset tavoitteet, toiminnan painopistealueet ja 
perustelut: 
 
Tarkastuslautakunnan tuloslaskelma 
Kaupunginhallitus päätti tuloslaskelman esityksen mukaisesti. 
 
Keskusvaalilautakunnan tuloslaskelma 
Kaupunginhallitus päätti tuloslaskelman esityksen mukaisesti. 
 
Kaupunginvaltuuston tuloslaskelma 
Kaupunginhallitus päätti tuloslaskelman esityksen mukaisesti. 
 
Kaupunginhallituksen tuloslaskelma 
Kaupunginhallitus päätti tuloslaskelman esityksen mukaisesti. 
 
Konsernipalveluiden tuloslaskelma 
Kaupunginhallitus päätti tuloslaskelman esityksen mukaisesti. 
 
Opetuslautakunnan tuloslaskelma 
Kaupunginhallitus päätti tuloslaskelman esityksen mukaisesti. 
 
Vapaa-ajan lautakunnan tuloslaskelma 
Kaupunginhallitus päätti tuloslaskelman esityksen mukaisesti. 
 
Elinvoimajaoston tuloslaskelma 
 
Merkittiin, että Juhani Nummentalo poistui kokouksesta klo 13.24 
esteellisenä, yhteisöjäävi, elinvoimajaoston tuloslaskelmaa koskevan osion 
käsittelyn ajaksi. 
 
Kaupunginhallitus päätti tuloslaskelman esityksen mukaisesti. 
 
Merkittiin, että Nummentalo palasi kokoukseen klo 13.28. 
 
Rakennus- ja ympäristölautakunnan tuloslaskelma 
Kaupunginhallitus päätti tuloslaskelman esityksen mukaisesti. 
 
Teknisen lautakunnan tuloslaskelma 
Kaupunginhallitus päätti tuloslaskelman esityksen mukaisesti. 
 
Liikelaitos Salon Vesi 
Kaupunginhallitus päätti tuloslaskelman esityksen mukaisesti. 
 
Tuloslaskelma perusteluineen ja verorahoitus: 
 
Kaupunginhallitus totesi talousarvion yhteenvedosta toimintatuotot, 
toimintakulut ja toimintakatteen talousarvioehdotuksen mukaisesti.  
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Kaupunginhallitus päätti talousarvion tuloslaskelmasta verotulot, 
valtionosuudet ja rahoitustuotot ja -kulut talousarvioehdotuksen mukaisesti. 
 
Kaupunginhallitus totesi vuosikateen, poistot, satunnaiset erät, tilikauden 
tuloksen, poistoerojen muutoksen ja tilikauden alijäämä/ylijäämän 
talousarvioehdotuksen mukaisesti. 
 
Kaupunginhallitus piti tauon klo 13.40 – 13.55. 
 
Investointisuunnitelma: 
 
Korvausinvestoinnit / Rakennukset: 
 
Opetuslautakunnan hankkeet: 
Kaupunginhallitus hyväksyi investoinnit esityksen mukaisesti. 
 
Vapaa-ajan lautakunnan hankkeet: 
Kaupunginhallitus hyväksyi investoinnit esityksen mukaisesti. 
 
Teknisen lautakunnan hankkeet: 
Kaupunginhallitus hyväksyi investoinnit esityksen mukaisesti. 
 
Korvausinvestoinnit / Kiinteät rakenteet ja laitteet: 
 
Vapaa-ajan lautakunnan hankkeet: 
Kaupunginhallitus hyväksyi investoinnit esityksen mukaisesti. 
 
Elinvoimajaoston hankkeet: 
Kaupunginhallitus hyväksyi investoinnit esityksen mukaisesti. 
 
Teknisen lautakunnan hankkeet: 
Kaupunginhallitus hyväksyi investoinnit esityksen mukaisesti. 
 
Korvausinvestoinnit / Koneet ja kalusto 
 
Opetuslautakunnan hankkeet: 
Kaupunginhallitus hyväksyi investoinnit esityksen mukaisesti. 
 
Vapaa-ajan lautakunnan hankkeet: 
 
Kaupunginhallitus päätti selvittää LED-laitojen tarpeen yhteistyössä 
seurojen kanssa. 
 
Teknisen lautakunnan hankkeet: 
Kaupunginhallitus hyväksyi investoinnit esityksen mukaisesti. 
 
Laajennusinvestoinnit 
 
Laajennusinvestoinnit / Kiinteät rakenteet ja laitteet 
 
Teknisen lautakunnan hankkeet: 



 

 

Pöytäkirja 7/2024  95(114) 

 
Kaupunginhallitus § 354 18.11.2024 
Kaupunginvaltuusto § 103 02.12.2024 
 

 

Kaupunginhallitus hyväksyi investoinnit esityksen mukaisesti. 
 
Laajennusinvestoinnit / Koneet ja kalusto 
 
Opetuslautakunnan hankkeet: 
Kaupunginhallitus hyväksyi investoinnit esityksen mukaisesti. 
 
Uusinvestoinnit 
 
Uusinvestoinnit / Maa- ja vesialueet 
Kaupunginhallitus hyväksyi investoinnit esityksen mukaisesti. 
 
Uusinvestoinnit / Rakennukset 
 
Opetuslautakunnan hankkeet: 
Kaupunginhallitus hyväksyi investoinnit esityksen mukaisesti. 
 
Vapaa-ajan lautakunnan hankkeet: 
 
Osmo Friberg ehdotti Johanna Riskin ja Antti Olkinuoran kannattamana 
seuraavaa: 9181 / Museokokoelmien yhteisvarasto poistetaan 
talousarviokirjasta. 
 
Puheenjohtaja totesi, että oli tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava 
kannatettu muutosehdotus, joten asiasta on äänestettävä. Puheenjohtaja 
ehdotti, että toimitetaan nimenhuutoäänestys. Ne, jotka kannattavat 
esittelijän ehdotusta äänestävät JAA ja ne, jotka kannattavat jäsen 
Fribergin ehdotusta äänestävät EI. Puheenjohtajan ehdotus 
äänestystavasta hyväksyttiin.  
 
Suoritetussa äänestyksessä  
Esittelijän pohjaehdotus sai 7 JAA ääntä (Paassilta, Nummentalo, 
Aaltonen, Palohonka, Härri, Anttila, Yli-Jama) 
Jäsen Fribergin ehdotus sai 6 EI ääntä (Riski, Friberg, Lehti, Huittinen, 
Lundén, Olkinuora) 
Tyhjä 0 (-) 
Poissa 0 (-) 
 
Puheenjohtaja totesi, että päätökseksi tuli äänin 7 - 6 esittelijän ehdotus. 
 
Kaupunginhallitus hyväksyi investoinnit esityksen mukaisesti. 
 
Uusinvestoinnit / Kiinteät rakenteet ja laitteet 
 
Opetuslautakunnan hankkeet: 
Kaupunginhallitus hyväksyi investoinnit esityksen mukaisesti. 
 
Teknisen lautakunnan hankkeet: 
 
Kaupunginjohtaja lisäsi ”Investointisuunnitelman 2025-2029 perustelut” 
osioon: 9428/ Ratapihan alikulku hankkeelle seuraavaa: Tarvekartoituksen 
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ja tarkemman suunnittelun jälkeen asia valmistellaan päätöksentekoon. 
 
Kaupunginhallitus hyväksyi investoinnit esityksen mukaisesti. 
 
Uusinvestoinnit / Koneet ja kalusto 
 
Elinvoimajaoston hankkeet: 
Kaupunginhallitus hyväksyi investoinnit esityksen mukaisesti. 
 
Päätetään investointituotot yhteensä 
 
Liikelaitos Salon Veden investointisuunnitelma 2025-2029 
Kaupunginhallitus hyväksyi investoinnit esityksen mukaisesti. 
 
Rahoituslaskelma perusteluineen: 
 
Kaupunginhallitus totesi toiminnan ja investointien rahavirran 
talousarvioehdotuksen mukaisesti. 
 
Kaupunginhallitus päätti antolainauksen muutokset talousarvioehdotuksen 
mukaisesti. 
 
Kaupunginhallitus päätti lainakannan muutokset ja lainanottovaltuuden 
talousarvioehdotuksen mukaisesti. 
 
Kaupunginhallitus totesi rahoituksen rahavirran ja rahavarojen muutoksen 
talousarvioehdotuksen mukaisesti. 
 
Päätettiin sisäisten tukipalvelujen kustannusten kohdistaminen: 
Kaupunginhallitus päätti kohdistamisen esityksen mukaisena. 
 
Merkittiin, että Kulmala ja Haanpää poistuivat kokouksesta tämän asian 
käsittelyn jälkeen klo 15.33. 

 
Tiedoksianto Toimistopalvelut 
 Talouspalvelut 
 
 
Kaupunginvaltuusto 02.12.2024 § 103 
3238/02.02.00.01/2024 
 
 
Esittelijä Kaupunginhallitus 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle, että kaupunginvaltuusto 

hyväksyy vuoden 2025 talousarvion ja toiminnalliset tavoitteet, 
taloussuunnitelman vuosille 2025-2027 sekä investointiohjelman 2025-
2029. 
 
Lisäksi kaupunginhallitus ehdottaa kaupunginvaltuustolle tiedoksi, että 
selvitetään oppimisympäristöselvityksen linjausta, jossa esi- ja alkuopetus 
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järjestettäisiin kylällä lähipalveluna oppilasmäärien laskiessa alle 42 
oppilaan, esittelytekstissä ilmenevin perusteluin. 
 

Päätös Ennen päätöskäsittelyä kuultiin valtuustoryhmien puheenvuorot ja käytiin 
yleiskeskustelua. 
 
Kaupunkistrategian mittarit: 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi kaupunkistrategian mittarit 
kaupunginhallituksen ehdotuksen mukaisesti. 
 
Talousarvion sitovuus: 
Kaupunginvaltuuston hyväksyi talousarvion sitovuuden 
kaupunginhallituksen ehdotuksen mukaisesti. 
 
Henkilöstösuunnitelma 2025-2028: 
 
Uudet virat ja työsuhteet: 
 
Valtuutettu Sari Pesonen ehdotti Jonna Nyyssösen kannattamana 
seuraavaa: Uudet virat ja työsuhteet 2025 – 2028: 3273 Uskelan koulu, 
Anjalankadun yksikkö. Esitämme, että henkilöstösuunnitelmaan lisätään 
uusi koulunkäyntiohjaajan virka, jotta saadaan varmistettua tuki sinne 
missä sitä todella tarvitaan. 
 
Valtuutettu Karoliina Vierjoki-Väätäinen ehdotti Marjaana Mänkärin 
kannattamana seuraavaa: Esitän opetuslautakunnan tavoin, että 
henkilöstösuunnitelman tehtävä 3014 Kasvun tuki ja oppiminen: 
Konsultoivat varhaiskasvatuksen erityisopettajan tehtävä perustetaan. 
Kuten perusteluissa mainitaan, tehtävä voidaan perustaa 
kustannusneutraalisti lakkauttamalla kaksi perhepäivähoitajan tehtävää. 
 
ÄÄNESTYS 1: 
Puheenjohtaja totesi, että oli tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava 
kannatettu muutosehdotus, joten asiasta on äänestettävä. Puheenjohtaja 
ehdotti, että järjestetään äänestys, jossa pohjaehdotusta kannattavat 
äänestävät JAA ja Pesosen vastaehdotusta kannattavat äänestävät EI. 
 
Puheenjohtajan ehdotus äänestystavasta hyväksyttiin.  
 
Suoritetussa äänestyksessä annettiin 44 JAA ääntä ja 7 EI ääntä, 
yhteensä 51 ääntä. Äänestysluettelo on tämän pöytäkirjan liitteenä. 
 
Puheenjohtaja totesi, että päätökseksi tuli äänin 44 - 7 
kaupunginhallituksen ehdotus. 
 
ÄÄNESTYS 2: 
Puheenjohtaja totesi, että oli tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava 
kannatettu muutosehdotus, joten asiasta on äänestettävä. Puheenjohtaja 
ehdotti, että järjestetään äänestys, jossa pohjaehdotusta kannattavat 
äänestävät JAA ja Vierjoki-Väätäisen vastaehdotusta kannattavat 
äänestävät EI. 
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Puheenjohtajan ehdotus äänestystavasta hyväksyttiin.  
 
Suoritetussa äänestyksessä annettiin 41 JAA ääntä, 8 EI ääntä ja 2 
TYHJÄ, yhteensä 51 ääntä. Äänestysluettelo on tämän pöytäkirjan 
liitteenä. 
 
Puheenjohtaja totesi, että päätökseksi tuli äänin 41 – 8 
kaupunginhallituksen ehdotus. 
 
Valtuutettu Sari Pesonen ehdotti Jonna Nyyssösen kannattamana 
seuraavaa: Esitämme lisättäväksi ponsi siten, että kirjataan se, että 
olemassa olevista koulunkäynnin ohjaajan viroista siirretään lisäresurssi 
Anjalankadun yksikköön. Tällä saamme turvattua yksilöllisen ohjauksen ja 
tukitoimien tehokkaan toteutuksen sekä varmistetaan tuki sinne missä sitä 
todella tarvitaan. 
 
ÄÄNESTYS 3: 
Puheenjohtaja totesi, että oli tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava 
kannatettu muutosehdotus, joten asiasta on äänestettävä. Puheenjohtaja 
ehdotti, että järjestetään äänestys, jossa pohjaehdotusta kannattavat 
äänestävät JAA ja Pesosen vastaehdotusta kannattavat äänestävät EI. 
 
Puheenjohtajan ehdotus äänestystavasta hyväksyttiin.  
 
Suoritetussa äänestyksessä annettiin 43 JAA ääntä ja 8 EI ääntä, 
yhteensä 51 ääntä. Äänestysluettelo on tämän pöytäkirjan liitteenä. 
 
Puheenjohtaja totesi, että päätökseksi tuli äänin 43 – 8 
kaupunginhallituksen ehdotus. 
 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi talousarvion uudet virat ja tehtävät 
kaupunginhallituksen ehdotuksen mukaisesti. 
 
Lakkautetut tehtävät 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi talousarvion lakkautetut tehtävät 
kaupunginhallituksen ehdotuksen mukaisesti. 
 
Määräaikaiset toimet ja työsuhteet 
 
Valtuutettu Sari Pesonen ehdotti Pia Hellströmin kannattamana seuraavaa: 
7111 Ympäristönsuojelu, Ympäristönsuojelutarkastaja 4kk. Esitämme, että 
määräaikainen ympäristönsuojelutarkastajan virka lisätään takaisin 
henkilöstösuunnitelmaan. 
 
ÄÄNESTYS 4: 
Puheenjohtaja totesi, että oli tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava 
kannatettu muutosehdotus, joten asiasta on äänestettävä. Puheenjohtaja 
ehdotti, että järjestetään äänestys, jossa pohjaehdotusta kannattavat 
äänestävät JAA ja Pesosen vastaehdotusta kannattavat äänestävät EI. 
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Puheenjohtajan ehdotus äänestystavasta hyväksyttiin.  
 
Suoritetussa äänestyksessä annettiin 42 JAA ääntä ja 9 EI ääntä, 
yhteensä 51 ääntä. Äänestysluettelo on tämän pöytäkirjan liitteenä. 
 
Puheenjohtaja totesi, että päätökseksi tuli äänin 42 - 9 
kaupunginhallituksen ehdotus. 
 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi talousarvion määräaikaiset toimet ja 
työsuhteet kaupunginhallituksen ehdotuksen mukaisesti. 
 
Todettiin, että henkilöstöjaosto on vahvistanut tehtäväkohtaiset palkat. 
 
Konserniyhtiöt: 
 
Salon Vuokratalot Oy 
 
Merkittiin, että Maria Kulmala poistui kokouksesta klo 15.56 esteellisenä, 
yhteisöjäävi, Salon Vuokratalot Oy:n koskevan osion käsittelyn ajaksi. 
 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi tavoitteet kaupunginhallituksen ehdotuksen 
mukaisesti. 
 
Merkittiin, että Kulmala palasi kokoukseen klo 15.57. 
 
Yrityssalo Oy 
 
Merkittiin, että Anna-Kristiina Korhonen poistui kokouksesta klo 15.57 
esteellisenä, yhteisöjäävi, Yrityssalo Oy:n koskevan osion käsittelyn ajaksi. 
 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi tavoitteet kaupunginhallituksen ehdotuksen 
mukaisesti. 
 
Merkittiin, että Korhonen palasi kokoukseen klo 15.57. 
 
Salon Kaukolämpö Oy 
 
Merkittiin, että Riku Rönnholm poistui kokouksesta klo 15.58 esteellisenä, 
yhteisöjäävi, Salon Kaukolämpö Oy:n koskevan osion käsittelyn ajaksi. 
 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi tavoitteet kaupunginhallituksen ehdotuksen 
mukaisesti. 
 
Merkittiin, että Rönnholm palasi kokoukseen klo 15.58. 
 
Salon Seudun Koulutuskuntayhtymä 
 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi tavoitteet kaupunginhallituksen ehdotuksen 
mukaisesti. 
 
Salo IoT Park Oy 
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Merkittiin, että Anna-Kristiina Korhonen poistui kokouksesta klo 15.59 
esteellisenä, yhteisöjäävi, Salo IoT Park Oy:n koskevan osion käsittelyn 
ajaksi. 
 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi tavoitteet kaupunginhallituksen ehdotuksen 
mukaisesti. 
 
Merkittiin, että Korhonen palasi kokoukseen klo 15.59. 
 
Toiminnalliset ja taloudelliset tavoitteet, toiminnan painopistealueet ja 
perustelut: 
 
Tarkastuslautakunnan tuloslaskelma, ulkoinen 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi ulkoisen toimintakatteen 
kaupunginhallituksen ehdotuksen mukaisesti. 
 
Keskusvaalilautakunnan tuloslaskelma 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi ulkoisen toimintakatteen 
kaupunginhallituksen ehdotuksen mukaisesti. 
 
Kaupunginvaltuuston tuloslaskelma 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi ulkoisen toimintakatteen 
kaupunginhallituksen ehdotuksen mukaisesti. 
 
Kaupunginhallituksen tuloslaskelma 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi ulkoisen toimintakatteen 
kaupunginhallituksen ehdotuksen mukaisesti. 
 
Konsernipalveluiden tuloslaskelma 
 
Valtuutettu Jonna Nyyssönen ehdotti Pia Hellströmin kannattamana 
seuraavaa: Lisätään 20.000€ kaupunginjohtajan raamiin hyte-avustuksiin 
eli 220.000 euroa. 
 
ÄÄNESTYS 5: 
   
Puheenjohtaja totesi, että oli tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava 
kannatettu muutosehdotus, joten asiasta on äänestettävä. Puheenjohtaja 
ehdotti, että järjestetään äänestys, jossa pohjaehdotusta kannattavat 
äänestävät JAA ja Nyyssösen vastaehdotusta kannattavat äänestävät EI. 
 
Puheenjohtajan ehdotus äänestystavasta hyväksyttiin.  
 
Suoritetussa äänestyksessä annettiin 38 JAA ääntä ja 13 EI ääntä, 
yhteensä 51 ääntä. Äänestysluettelo on tämän pöytäkirjan liitteenä. 
 
Puheenjohtaja totesi, että päätökseksi tuli äänin 38 – 13 
kaupunginhallituksen ehdotus. 
 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi ulkoisen toimintakatteen 
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kaupunginhallituksen ehdotuksen mukaisesti. 
 
Opetuslautakunnan tuloslaskelma 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi ulkoisen toimintakatteen 
kaupunginhallituksen ehdotuksen mukaisesti. 
 
Vapaa-ajan lautakunnan tuloslaskelma 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi ulkoisen toimintakatteen 
kaupunginhallituksen ehdotuksen mukaisesti. 
 
Elinvoimajaoston tuloslaskelma 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi ulkoisen toimintakatteen 
kaupunginhallituksen ehdotuksen mukaisesti. 
 
Rakennus- ja ympäristölautakunnan tuloslaskelma 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi ulkoisen toimintakatteen 
kaupunginhallituksen ehdotuksen mukaisesti. 
 
Teknisen lautakunnan tuloslaskelma 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi ulkoisen toimintakatteen 
kaupunginhallituksen ehdotuksen mukaisesti. 
 
Liikelaitos Salon Vesi, liikeylijäämä 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi ulkoisen toimintakatteen 
kaupunginhallituksen ehdotuksen mukaisesti. 
 
Tuloslaskelma perusteluineen ja verorahoitus: 
 
Kaupunginvaltuusto totesi talousarvion yhteenvedosta toimintatuotot, 
toimintakulut sekä toimintakatteen kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Kaupunginvaltuusto päätti talousarvion tuloslaskelmasta verotulot, 
valtionosuudet sekä rahoitustuotot ja -kulut kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Kaupunginvaltuusto totesi vuosikatteen, tilikauden tuloksen, poistoerojen 
muutoksen sekä tilikauden yli-/alijäämän kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Investointisuunnitelma 2025-2029: 
 
Korvausinvestoinnit / Rakennukset: 
 
Opetuslautakunnan hankkeet 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Vapaa-ajan lautakunnan hankkeet 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
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Teknisen lautakunnan hankkeet 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Korvausinvestoinnit / Kiinteät rakenteet ja laitteet: 
 
Vapaa-ajan lautakunnan hankkeet 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Elinvoimajaoston hankkeet 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Teknisen lautakunnan hankkeet 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Korvausinvestoinnit / Koneet ja kalusto: 
 
Opetuslautakunnan hankkeet 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Vapaa-ajan lautakunnan hankkeet 
 
Valtuutettu Jarkko Anttila ehdotti Piia Keto-ojan kannattamana seuraavaa: 
9630 Liikuntapalvelujen irtain: Esitän investointeihin varattavaksi 50.000 
euroa LED-laitojen hankintaan Urheilupuistoon vuodelle 2025. 
 
ÄÄNESTYS 6: 
Puheenjohtaja totesi, että oli tehty esittelijän ehdotuksesta poikkeava 
kannatettu muutosehdotus, joten asiasta on äänestettävä. Puheenjohtaja 
ehdotti, että järjestetään äänestys, jossa pohjaehdotusta kannattavat 
äänestävät JAA ja Anttilan vastaehdotusta kannattavat äänestävät EI. 
 
Puheenjohtajan ehdotus äänestystavasta hyväksyttiin.  
 
Suoritetussa äänestyksessä annettiin 47 JAA ääntä ja 4 EI ääntä, 
yhteensä 51 ääntä. Äänestysluettelo on tämän pöytäkirjan liitteenä. 
 
Puheenjohtaja totesi, että päätökseksi tuli äänin 47 – 4 
kaupunginhallituksen ehdotus. 
 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Teknisen lautakunnan hankkeet 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
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Laajennusinvestoinnit: 
 
Laajennusinvestoinnit / Kiinteät rakenteet ja laitteet: 
 
Teknisen lautakunnan hankkeet 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Laajennusinvestoinnit / Koneet ja kalusto 
 
Opetuslautakunnan hankkeet 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Uusinvestoinnit: 
 
Uusinvestoinnit / Maa- ja vesialueet 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Uusinvestoinnit / Rakennukset: 
 
Opetuslautakunnan hankkeet 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Vapaa-ajan lautakunnan hankkeet 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Uusinvestoinnit / Kiinteät rakenteet ja laitteet: 
 
Opetuslautakunnan hankkeet 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Vapaa-ajan lautakunnan hankkeet 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Teknisen lautakunnan hankkeet 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Uusinvestoinnit / Koneet ja kalusto: 
 
Elinvoimajaoston hankkeet 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
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Investointituotot: 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investointituotot kaupunginhallituksen 
esityksen mukaisesti. 
 
Liikelaitos Salon Veden investoinnit 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi investoinnit kaupunginhallituksen esityksen 
mukaisesti. 
 
Rahoituslaskelma perusteluineen: 
 
Merkittiin, että valtuutettu Simo Paassilta poistui kokouksesta klo 16.35. 
 
Kaupunginvaltuusto totesi toiminnan ja investointien rahavirran 
kaupunginhallituksen esityksen mukaisesti. 
 
Kaupunginvaltuusto päätti antolainauksen muutokset kaupunginhallituksen 
esityksen mukaisesti. 
 
Kaupunginvaltuusto päätti lainakannan muutokset ja lainanottovaltuuden 
kaupunginhallituksen esityksen mukaisesti. 
 
Kaupunginvaltuusto totesi rahoituksen rahavirran ja rahavarojen 
muutoksen kaupunginhallituksen esityksen mukaisesti. 
 
Sisäisten tukipalvelujen kustannusten kohdentaminen: 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi sisäisten tukipalvelujen kustannusten 
kohdentamisen kaupunginhalliuksen esityksen mukaisesti. 
 
Kaupunginvaltuusto hyväksyi muilta osin vuoden 2025 talousarvion ja 
toiminnalliset tavoitteet, taloussuunnitelman vuosille 2025-2027 sekä 
investointiohjelman 2025-2029. 

 
Tiedoksianto Talouspalvelut 
 Toimialajohtajat 
 
Liitteet 

Liite 22 Vuoden 2025 talousarvio, hyväksytty kaupunginvaltuustossa 
2.12.2024 

Liite 23 Äänestysluettelo, Salon kaupunginvaltuusto 2.12.2024 § 103 
Vuoden 2025 talousarvio ja toiminnalliset tavoitteet, 
taloussuunnitelma vuosille 2025-2027 sekä investointiohjelma 
2025-2029 
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Muutoksenhakuohje koskee pykäliä: § 84, § 85, § 86, § 87, § 94, § 98, § 
99, § 100, § 101, § 102 

 

Muutoksenhakukielto 
Päätökseen, joka koskee vain asian valmistelua tai täytäntöönpanoa, ei 
saa kuntalain 136 §:n mukaan hakea muutosta. 
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Muutoksenhakuohje koskee pykäliä: § 88, § 89, § 90, § 91, § 92, § 
95, § 96, § 97, § 103 

 
Valitusosoitus 
 Tähän päätökseen haetaan muutosta kunnallisvalituksella. 

Valitusoikeus 
 Oikaisuvaatimuksen johdosta annettuun päätökseen saa hakea muutosta 

kunnallisvalituksella vain se, joka on tehnyt alkuperäistä päätöstä 
koskevan oikaisuvaatimuksen. 

 
 Mikäli alkuperäinen päätös on oikaisuvaatimuksen johdosta muuttunut, saa 

tähän päätökseen hakea muutosta kunnallisvalituksella myös: 
 
 • se, johon päätös on kohdistettu tai jonka oikeuteen, velvollisuuteen tai 

etuun päätös välittömästi vaikuttaa (asianosainen), sekä 
 • kunnan jäsen. 

Valitusaika 
 Kunnallisvalitus on tehtävä 30 päivän kuluessa päätöksen 

tiedoksisaannista. 
 
 Valitus on toimitettava valitusviranomaiselle viimeistään valitusajan 

viimeisenä päivänä ennen valitusviranomaisen aukioloajan päättymistä. 
 
 Asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, jollei muuta näytetä, 

seitsemän päivän kuluttua kirjeen lähettämisestä. Käytettäessä tavallista 
sähköistä tiedoksiantoa asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä 
tiedon, jollei muuta näytetä, kolmantena päivänä viestin lähettämisestä.  

 
 Kunnan jäsenen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon seitsemän päivän 

kuluttua siitä, kun pöytäkirja on nähtävänä yleisessä tietoverkossa. 
 
 Tiedoksisaantipäivää ei lueta valitusaikaan. Jos valitusajan viimeinen päivä 

on pyhäpäivä, itsenäisyyspäivä, vapunpäivä, joulu- tai juhannusaatto tai 
arkilauantai, saa valituksen tehdä ensimmäisenä arkipäivänä sen jälkeen. 

Valitusperusteet 
  Kunnallisvalituksen saa tehdä sillä perusteella, että 
 

• päätös on syntynyt virheellisessä järjestyksessä, 
• päätöksen tehnyt viranomainen on ylittänyt toimivaltansa tai 
• päätös on muuten lainvastainen. 

 
 Valittajan tulee esittää valituksen perusteet valitusviranomaiselle ennen 

valitusajan päättymistä. 

Valitusviranomainen 
 Kunnallisvalitus tehdään Turun hallinto-oikeudelle.  
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 Postiosoite: PL 32, 20101 Turku 
 Käyntiosoite: Sairashuoneenkatu 2-4, 20101 Turku 
 Sähköpostiosoite: turku.hao@oikeus.fi 
 Puhelinnumero: 029 56 42400 
 Faksi: 029 56 42414 
 
 Valituksen voi tehdä myös hallinto- ja erityistuomioistuinten 

asiointipalvelussa osoitteessa 
https://asiointi.oikeus.fi/hallintotuomioistuimet. 

 

Valituksen muoto ja sisältö 
 Valitus on tehtävä kirjallisesti. Myös sähköinen asiakirja täyttää 

vaatimuksen kirjallisesta muodosta. 

Valituksessa, joka on osoitettava valitusviranomaiselle, on ilmoitettava: 
 1) päätös, johon haetaan muutosta (valituksen kohteena oleva päätös); 
 
 2) miltä kohdin päätökseen haetaan muutosta ja mitä muutoksia siihen 

vaaditaan tehtäväksi (vaatimukset); 
 
 3) vaatimusten perustelut; 
 
 4) mihin valitusoikeus perustuu, jos valituksen kohteena oleva päätös ei 

kohdistu valittajaan. 
 
 Valituksessa on lisäksi ilmoitettava valittajan nimi ja yhteystiedot. Jos 

puhevaltaa käyttää valittajan laillinen edustaja tai asiamies, myös tämän 
yhteystiedot on ilmoitettava. Yhteystietojen muutoksesta on valituksen 
vireillä ollessa ilmoitettava viipymättä hallintotuomioistuimelle. 

 
 Valituksessa on ilmoitettava myös se postiosoite ja mahdollinen muu 

osoite, johon oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat voidaan lähettää 
(prosessiosoite). Mikäli valittaja on ilmoittanut enemmän kuin yhden 
prosessiosoitteen, voi hallintotuomioistuin valita, mihin ilmoitetuista 
osoitteista se toimittaa oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat. 

 
 Valittajan, laillisen edustajan tai asiamiehen on allekirjoitettava valitus. 

Sähköistä asiakirjaa ei kuitenkaan tarvitse täydentää allekirjoituksella, jos 
asiakirjassa on tiedot lähettäjästä eikä asiakirjan alkuperäisyyttä tai eheyttä 
ole syytä epäillä. 

 
 Oikaisuvaatimuksen tekijä saa valittaessaan oikaisuvaatimuspäätöksestä 

esittää vaatimuksilleen uusia perusteluja. Hän saa esittää uuden 
vaatimuksen vain, jos se perustuu olosuhteiden muutokseen tai 
oikaisuvaatimuksen tekemisen määräajan päättymisen jälkeen valittajan 
tietoon tulleeseen seikkaan. 

Valitukseen on liitettävä: 
 1) valituksen kohteena oleva päätös valitusosoituksineen; 
 
 2) selvitys siitä, milloin valittaja on saanut päätöksen tiedoksi, tai muu 

selvitys valitusajan alkamisen ajankohdasta; 

https://asiointi.oikeus.fi/hallintotuomioistuimet
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 3) asiakirjat, joihin valittaja vetoaa vaatimuksensa tueksi, jollei niitä ole jo 

aikaisemmin toimitettu viranomaiselle. 

Oikeudenkäyntimaksu 
 Muutoksenhakuasian vireille panijalta peritään oikeudenkäyntimaksu sen 

mukaan kuin tuomioistuinmaksulaissa (1455/2015) säädetään. 
 
 Tuomioistuinmaksulaki löytyy Finlexistä: 

https://www.finlex.fi/fi/laki/ajantasa/2015/20151455 

Pöytäkirja 
 Päätöstä koskevia pöytäkirjan otteita ja liitteitä voi pyytää Salon kaupungin 

kirjaamosta. 
 
 Kirjaamon yhteystiedot: 
 Salon kaupunki, kirjaamo 
 Postiosoite: PL 77 
 Käyntiosoite: Tehdaskatu 2, 24101 Salo 
 Sähköpostiosoite: kirjaamo@salo.fi 
 Puhelinnumero: 02 778 2043 
 
 Kirjaamon aukioloaika on ma - to 8.00 - 16.00 ja pe 8.00 - 14.45. 
 Kirjaamo palvelee aattopäivinä tai aaton ollessa vapaapäivä, aattoa 

edeltävänä arkipäivänä klo 8.00 - 14.00. 
 
 Pöytäkirja on viety nähtäväksi yleiseen tietoverkkoon 10.12.2024. 
 
 

https://www.finlex.fi/fi/laki/ajantasa/2015/20151455
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Muutoksenhakuohje koskee pykäliä: § 93 
 
Hankintaoikaisuohje ja valitusosoitus markkinaoikeudelle  
(Kynnysarvot ylittävä) 
 
 
 Julkista hankintaa koskevaan päätökseen tai muuhun 

hankintamenettelyssä tehtyyn ratkaisuun voidaan julkisista hankinnoista ja 
käyttöoikeussopimuksista annetun lain (1397/2016, jäljempänä 
hankintalaki) mukaan hakea muutosta vaatimalla hankintayksiköltä 
oikaisua (jäljempänä hankintaoikaisu). Asia voidaan myös saattaa 
valituksella markkinaoikeuden käsiteltäväksi. 

 
 Hankintaa koskevasta asiasta voi tehdä hankintayksikölle 

oikaisuvaatimuksen tai markkinaoikeudelle toimitettavan valituksen se, jota 
asia koskee (jäljempänä asianosainen). Asianosainen on se, jonka 
oikeuteen, velvollisuuteen tai etuun päätös välittömästi vaikuttaa. 

 
 
I   Hankintaoikaisuohje 
 
Hankintaoikaisuvaatimuksen kohde 
 
 Hankintayksikön päätökseen tai muuhun hankintamenettelyssä tehtyyn 

ratkaisuun tyytymätön voi vaatia hankintalain 132-135 §:n mukaan 
hankintaoikaisua. Hankintaoikaisua voi vaatia hankintayksiköltä kirjallisesti 
tarjouskilpailuun osallistunut tarjoaja tai osallistumishakemuksen tehnyt 
ehdokas tai muu taho, jota asia koskee. 

 
Hankintaoikaisuvaatimuksen tekemiselle säädetty aika 
 
 Asianosaisen on vaadittava hankintaoikaisua 14 päivän kuluessa siitä, kun 

asianosainen on saanut tiedon hankintayksikön päätöksestä 
valitusosoituksineen tai muusta hankintamenettelyssä tehdystä ratkaisusta. 
Vaatimus on esitettävä määräajan viimeisenä päivänä ennen viraston 
aukioloajan päättymistä. 

 
 Tiedoksisaantipäivää ei lueta oikaisuvaatimusaikaan. Jos määräajan 

viimeinen päivä on pyhäpäivä, itsenäisyyspäivä, vapunpäivä, joulu- tai 
juhannusaatto tai arkilauantai, voi oikaisuvaatimuksen tehdä ennen 
viraston aukioloajan päättymistä ensimmäisenä arkipäivänä sen jälkeen. 

 
Tiedoksianto kirjeitse  
 
 Hankintapäätös on annettu tiedoksi postitse kirjeellä. Asianosainen on 

saanut asiasta tiedon seitsemäntenä päivänä sen lähettämisestä, jollei 
asianosainen näytä saaneensa tiedon myöhemmin. 

 
Tiedoksianto sähköisesti  
 
 Hankintapäätös on annettu tiedoksi sähköisesti. Asianosainen on saanut 

tiedon hankintapäätöksestä oheisasiakirjoineen sinä päivänä, jolloin 
sähköinen viesti on vastaanottajan käytettävissä tämän 
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vastaanottolaitteessa siten, että viestiä voidaan käsitellä. Asianosainen on 
saanut tiedon päätöksestä lähettämispäivänä, jollei asianosainen esitä 
luotettavaa selvitystä tietoliikenneyhteyksien toimimattomuudesta tai 
vastaavasta muusta seikasta, jonka johdosta sähköinen viesti on saapunut 
asianosaiselle myöhemmin. 

 
Hankintaoikaisua koskevan vaatimuksen sisältö 
 
 Hankintaoikaisuvaatimuksesta on käytävä ilmi vaatimukset perusteineen. 

Vaatimuksesta on käytävä ilmi oikaisua vaativan nimi sekä tarvittavat 
yhteystiedot asian hoitamiseksi. 

 
 Vaatimukseen on liitettävä asiakirjat, joihin vaatimuksen tekijä vetoaa, 

mikäli ne eivät jo ole hankintayksikön hallussa. 
Toimitusosoite 
 
 Hankintaoikaisuvaatimus toimitetaan Salon kaupungin kirjaamoon:  
 
 Salon kaupunki 
 Postiosoite: PL 77, 24101 Salo 
 Puhelin: 02 7781 2043 
 Käyntiosoite: Tehdaskatu 2 
 Sähköposti: kirjaamo@salo.fi 
 
 Aukiolo ma-to 8.00 - 16.00, pe 8.00 - 14.45 
 Kirjaamo palvelee aattopäivinä tai aaton ollessa vapaapäivä, aattoa 

edeltävänä arkipäivänä klo 8.00 - 14.00. 
 
 Hankintaoikaisuvaatimuksen vireilletulo ja käsittely eivät vaikuta siihen 

määräaikaan, jonka kuluessa asianosainen voi hankintalain nojalla hakea 
muutosta valittamalla markkinaoikeuteen. 

 
 
II Valitusosoitus markkinaoikeuteen 
 
 Muutoksenhaun kohde ja rajoitukset 
 
 Tarjoaja, osallistumishakemuksen tehnyt ehdokas tai muu taho, jota asia 

koskee, voi saattaa asian markkinaoikeuden käsiteltäväksi tekemällä 
valituksen. 

 
 Valituksella markkinaoikeuden käsiteltäväksi voidaan saattaa 

hankintayksikön päätös tai hankintayksikön muu hankintamenettelyssä 
tehty ratkaisu, jolla on vaikutusta ehdokkaan tai tarjoajan asemaan. 

 
 Markkinaoikeuden käsiteltäväksi valituksella ei voida saattaa 

hankintayksikön sellaista päätöstä tai muuta ratkaisua, joka koskee: 
 
 1)  yksinomaan hankintamenettelyn valmistelua; 
 2)  sitä, että hankintasopimusta ei jaeta osiin hankintalain (2016/1397) 75 

§:n nojalla; tai 
 3)  sitä, että hankintalain (2016/1397) 93 §:ssä tarkoitetun 

kokonaistaloudellisen edullisuuden perusteena käytetään yksinomaan 
halvinta hintaa tai kustannuksia. 
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Puitejärjestelyyn perustuva hankinta 
 
 Puitejärjestelyyn perustuvaan hankintaan ei saa hakea muutosta 

valittamalla, jollei markkinaoikeus myönnä asiassa käsittelylupaa 
hankintalain 146 §:n mukaisesti. Lupa on myönnettävä, jos asian käsittely 
on lain soveltamisen kannalta muissa samanlaisissa asioissa tärkeää, tai 
siihen on painava, hankintayksikön menettelyyn liittyvä syy. 

 
Dynaamiseen hankintajärjestelmään hyväksymistä koskeva ratkaisu 
 
 Dynaamiseen hankintajärjestelmään hyväksymistä koskevaan 

hankintayksikön ratkaisuun ei saa hakea muutosta valittamalla, jollei 
markkinaoikeus myönnä asiassa käsittelylupaa hankintalain 146 §:n 
mukaisesti. Lupa on myönnettävä, jos asian käsittely on lain soveltamisen 
kannalta muissa samanlaisissa asioissa tärkeää tai siihen on painava, 
hankintayksikön menettelyyn liittyvä syy. 

 
Tiedoksianto kirjeitse  
 
 Hankintapäätös on annettu tiedoksi postitse kirjeellä. Asianosainen on 

saanut asiasta tiedon seitsemäntenä päivänä sen lähettämisestä, jollei 
asianosainen näytä saaneensa tiedon myöhemmin. 

 
Tiedoksianto sähköisesti  
 
 Hankintapäätös on annettu tiedoksi sähköisesti. Asianosainen on saanut 

tiedon hankintapäätöksestä oheisasiakirjoineen sinä päivänä, jolloin 
sähköinen viesti on vastaanottajan käytettävissä tämän 
vastaanottolaitteessa siten, että viestiä voidaan käsitellä. Asianosainen on 
saanut tiedon päätöksestä lähettämispäivänä, jollei asianosainen esitä 
luotettavaa selvitystä tietoliikenneyhteyksien toimimattomuudesta tai 
vastaavasta muusta seikasta, jonka johdosta sähköinen viesti on saapunut 
asianosaiselle myöhemmin. 

 
Muutoksenhakuaika 
 
 Valitus on tehtävä kirjallisesti 14 päivän kuluessa siitä, kun asianosainen 

on saanut tiedon hankintaa koskevasta päätöksestä valitusosoituksineen. 
Tiedoksisaantipäivää ei lasketa mukaan valitusaikaan. 

 
 Valituksen tulee olla perillä valitusajan viimeisenä päivänä ennen 

markkinaoikeuden aukioloajan päättymistä. 
 
Muutoksenhakuaika suorahankinnassa 
 
 Mikäli hankintayksikkö on toimittanut julkaistavaksi hankintalain 

(2016/1397) 131 §:ssä tarkoitetun suorahankintaa koskevan ilmoituksen 
Euroopan unionin virallisessa lehdessä, valitus on tehtävä 14 päivän 
kuluessa ilmoituksen julkaisemisesta. 

 
 Mikäli hankintayksikkö on julkaissut suorahankinnasta jälki-ilmoituksen, 

mutta ei suorahankintaa koskevaa ilmoitusta, suorahankintaa koskeva 
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valitus on tehtävä 30 päivän kuluessa siitä, kun suorahankinnasta on 
julkaistu jälki-ilmoitus Euroopan unionin virallisessa lehdessä. 

 
 Mikäli hankintayksikkö ei ole julkaissut suorahankinnasta ilmoitusta tai 

jälki-ilmoitusta, suorahankintaa koskeva valitus on tehtävä kuuden 
kuukauden kuluessa siitä, kun hankintasopimus on tehty. 

 
Sopimusmuutosta koskeva ilmoitus 
 
 Mikäli hankintayksikkö on toimittanut julkaistavaksi hankintalain 58 §:n 1 

momentin 9 kohdassa tarkoitetun sopimusmuutosta koskevan ilmoituksen 
Euroopan unionin virallisessa lehdessä, valitus on tehtävä 14 päivän 
kuluessa ilmoituksen julkaisemisesta. 

 
Poikkeukset säännönmukaisesta valitusajasta 
 
 Valitus on tehtävä 30 päivän kuluessa päätöksen tiedoksisaannista, jos 

hankintayksikkö on tehnyt hankintapäätöksen jälkeen hankinta- tai 
käyttöoikeussopimuksen 130 §:n 1 tai 3 kohdan nojalla noudattamatta 
odotusaikaa. Odotusaikaa ei tarvitse noudattaa, jos sopimus koskee 
puitejärjestelyn perusteella tehtävää hankintaa tai sopimus koskee 
dynaamisen hankintajärjestelmän sisällä tehtävää hankintaa. 

 
 Valitus on tehtävä kuuden kuukauden kuluessa hankintapäätöksen 

tekemisestä siinä tapauksessa, että ehdokas tai tarjoaja on saanut tiedon 
hankintapäätöksestä valitusosoituksineen ja hankintapäätös tai 
valitusosoitus on ollut olennaisesti puutteellinen. 

 
Valituksen sisältö 
 
 Valituksessa on ilmoitettava: 
 
 1)  päätös, johon haetaan muutosta (valituksen kohteena oleva päätös); 
 
 2)  miltä kohdin päätökseen haetaan muutosta ja mitä muutoksia siihen 

vaaditaan tehtäväksi (vaatimukset); 
 
 3)  vaatimusten perustelut; 
 
 4)  mihin valitusoikeus perustuu, jos valituksen kohteena oleva päätös ei 

kohdistu valittajaan. 
 
 Puitejärjestelyyn perustuvan hankinnan ja dynaamiseen 

hankintajärjestelmään hyväksymistä koskevan ratkaisun osalta 
valituskirjelmässä on esitettävä, minkä vuoksi käsittelylupa tulisi myöntää. 

 
 Valituksessa on lisäksi ilmoitettava valittajan nimi ja yhteystiedot. Jos 

puhevaltaa käyttää valittajan laillinen edustaja tai asiamies, myös tämän 
yhteystiedot on ilmoitettava. Yhteystietojen muutoksesta on valituksen 
vireillä ollessa ilmoitettava viipymättä markkinaoikeudelle. 

  
 Valituksessa on ilmoitettava myös se postiosoite ja mahdollinen muu 

osoite, johon oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat voidaan lähettää 
(prosessiosoite). Mikäli valittaja on ilmoittanut enemmän kuin yhden 
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prosessiosoitteen, voi markkinaoikeus valita, mihin ilmoitetuista osoitteista 
se toimittaa oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat.  

 
Valitukseen on liitettävä: 
 
 1)  valituksen kohteena oleva päätös valitusosoituksineen; 
  
 2)  selvitys siitä, milloin valittaja on saanut päätöksen tiedoksi, tai muu 

selvitys valitusajan alkamisen ajankohdasta; 
  
 3)  asiakirjat, joihin valittaja vetoaa vaatimuksensa tueksi, jollei niitä ole jo 

aikaisemmin toimitettu viranomaiselle. 
  
 Asiamiehen on liitettävä valituskirjelmään valtakirja, kuten 

oikeudenkäynnistä hallintoasioissa annetun lain (808/2019) 32 §:ssä 
säädetään. 

 
Oikeudenkäyntimaksu 
 
 Muutoksenhakuasian vireille panijalta peritään oikeudenkäyntimaksu sen 

mukaan kuin tuomioistuinmaksulaissa (1455/2015) säädetään. 
 
 Tuomioistuinmaksulaki löytyy Finlexistä: 

https://www.finlex.fi/fi/laki/ajantasa/2015/20151455 
 
Valitusperusteeseen perustuva muutoksenhakukielto 
 
 Hankintalain 163 §:n mukaan markkinaoikeuden toimivaltaan kuuluvaan 

asiaan ei saa hakea muutosta kuntalain (410/2015) eikä 
oikeudenkäynnistä hallintoasioissa annetun lain nojalla. 

 
Muutoksenhausta ilmoittaminen hankintayksikölle 
 
 Hankintalain 148 § :n nojalla hankinta-asiaan muutosta hakevan on 

kirjallisesti ilmoitettava hankintayksikölle asian saattamisesta 
markkinaoikeuden käsiteltäväksi. Ilmoitus on toimitettava hankintayksikölle 
viimeistään silloin, kun hankintaa koskeva valitus toimitetaan 
markkinaoikeuteen. Ilmoitus on toimitettava hankintayksikön kohdassa I 
mainittuun osoitteeseen. 

 
Valituksen toimittaminen, markkinaoikeuden osoite ja muut yhteystiedot 
 
 Valitus on toimitettava markkinaoikeudelle. Valituksen voi toimittaa 

markkinaoikeuden kansliaan henkilökohtaisesti, asiamiestä käyttäen, 
lähetin välityksellä, postitse, telekopiona tai sähköpostin avulla kuten 
sähköisestä asioinnista viranomaistoiminnassa annetussa laissa (13/2003) 
säädetään. Valituksen voi tehdä myös hallinto- ja erityistuomioistuinten 
asiointipalvelussa osoitteessa: 
https://asiointi.oikeus.fi/hallintotuomioistuimet 

 
 Jos vireillepanon viimeinen päivä on pyhäpäivä, itsenäisyyspäivä, 

vapunpäivä, joulu- tai juhannusaatto tai arkilauantai, voi asiakirjat toimittaa 
markkinaoikeudelle ensimmäisenä arkipäivänä sen jälkeen. 

 

https://www.finlex.fi/fi/laki/ajantasa/2015/20151455
https://asiointi.oikeus.fi/hallintotuomioistuimet


 

 

Pöytäkirja 7/2024  114(114) 

 

 

  Markkinaoikeuden osoite: 
 
 Markkinaoikeus 
 Radanrakentajantie 5, 00520 Helsinki 
 puh: 029 56 43300 
 fax: 029 56 43314 
 sähköposti: markkinaoikeus@oikeus.fi 
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